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 د  عنوانو  لست 

 مخ عنوان  شمېره     
  تر  پيل  له  مخه  خبري  ۱
 ۱ د  پښتو  ژبي  ګرامر  ۲

 ۲ ژبه  ۳

 ۳ مورنۍ  ژبه  ۴

 ۴ د  کوچنيانو  په  ژبه  خبري  کول  ۵

 ۵ ژبه  خبري  کول  په  هيواد  کي  دننه د  کوچنيانو  په   ۶

 ۷ د  کوچنيانو  په  ژبه  خبري  کول  په  مهاجرت  کي  ۷

 ۹ معياري  ژبه  ۸

 ۱۰ انسانان  او  ليکنۍ  ژبه  ۹

 ۱۱ د  عربي  ژبي  الفبې  ۱۰

 ۱۲ د  پښتو  ژبي  اوسنۍ  الفبې  ۱۱

 ۱۳ توري   اتهد  پښتو  ژبي   ۱۲

 ۱۵ د  عربي  ژبي  خاص  توري   ۱۳

 ۱۸ واول  يا  ږغ  لرونکي  توري   ۱۴

 ۱۹ د  واول  تعريف  ۱۵

 ۲۰ هيجا  يا  سېلاب  ۱۶

 ۲۳ اوږده  واول ۱۷

 ۲۳ لنډ  واول ۱۸

 ۲۴ واول  الف  ۱۹

 ۲۴ کونسونانت  الف  ۲۰

 ۲۵ ) و (   ۲۱

 ۲۶ معروف  يا  لنډ ) و (  ۲۲

 ۲۶ کونسونانت  لنډ ) و (   ۲۳

 ۲۸ واول  لنډ ) و ( ۲۴



 ۲۹ اوږد  يا  مجهول ) و ( ۲۵

 ۳۰ لنډه  او  اوږده ) ي ،  ې (   ۲۶

 ۳۰ واول  لنډه ) ي (  ۲۷

 ۳۲ کونسونانت  لنډه ) ي (  ۲۸

 ۳۳ اوږده ) ې (     ۲۹

 ۳۵ د  پښتو  ژبي  پنځه ) ی ،  ي ،  ې ،  ۍ ،  ئ (  ګاني  ۳۰

 ۴۱ پښتو ) ي (  ګاني  په  تفصيل  سره ۳۱

 ۴۶ نرمه ) ی (  ۳۲

 ۵۲ لنډه ) ي (  ۳۳

 ۵۴ اوږده ) ې ( ۳۴

 ۶۲ درنه ) ۍ ،  ئ (  ۳۵

 ۷۲   ) هـ ،  ه ،  ـه (  په  پښتو  کي  ۳۶

 ۷۳ ملفوظه ) هـ ،  ه (  ۳۷

 ۷۳ ،  خج   غير  ملفوظه ) ه ،  ـه ( ۳۸

 ۷۶ ،  ـه (  په  پښتو  کي  ملفوظه ) هـ ،  ه غير  ملفوظه  او   ۳۹

 ۸۸ ) خج (د  پښتو  ژبي  يو  شمېر  ځانګړتياوي  ۴۰

 word     ۹۶کلمه   ۴۱

 ۹۶ اسم  يا  نوم  ۴۲

 ۹۶ عام  او  خاص  اسم  ۴۳

 ۹۷ مفرد  او  جمع  ۴۴

 ۹۷ اسم  د  جنس  له  مخه   ۴۵

 ۹۸ مذکر  اسم    ۴۶

 ۱۰۸ مونث  اسم  ۴۷

 ۱۱۷ اسم  د  حالت  له  مخي  ۴۸

 ۱۱۸ د  اسم  فاعلي  حالت  ۴۹

 ۱۱۸ د  اسم  مفعولي  حالت  ۵۰



 ۱۱۹ د  اسم  اضافي  حالت  ۵۱

 ۱۱۹ د  اسم  ندائي  حالت  ۵۲

 ۱۲۰ د  ندا  د  کلمو  تاثير  پر  اسمو   ۵۳

 ۱۲۳ ضمير  ۵۴

 ۱۲۳ شخصي  ضميرونه  ۵۵

 ۱۲۶ منفصل  ضميرونه  ۵۶

 ۱۳۱ متصل  ضميرونه  ۵۷

 ۱۳۶ استفهامي  ضميرونه  ۵۸

 ۱۳۸ مبهم  ضميرونه  ۵۹

 ۱۳۹ مشترک  ضميرونه  ۶۰

 ۱۴۰ صفت ۶۱

 ۱۴۱ د  صفت  ډولونه  ۶۲

 ۱۴۱ اصلي  صفت ۶۳

 ۱۴۴ عددي  صفت ۶۴

 ۱۴۵ استفهامي  صفت  ۶۵

 ۱۴۶ مبهم  صفت  ۶۶

 ۱۴۸ اشاري  صفت  ۶۷

 ۱۴۸ نسبتي  صفت  ۶۸

 ۱۵۰ فعل ۶۹

 ۱۵۰ مصدر  ۷۰

 ۱۵۱ ډولونه د  فعل    ۷۱

 ۱۵۱ متعدي  فعل ۷۲

 ۱۵۱ لازمي  فعل ۷۳

 ۱۵۲ معروف  فعل ۷۴

 ۱۵۲ مجهول  فعل ۷۵



 ۱۵۳ مثبت  فعل  ۷۶

 ۱۵۳ منفي  فعل  ۷۷

 ۱۵۴ با  قاعده  فعل ۷۸

 ۱۵۵ بې  قاعدې  فعل  ۷۹

 ۱۵۵ کومکي  فعل ۸۰

 ۱۵۹ فعل  د  زمانې  له  مخي  ۸۱

 ۱۵۹ حال  زمانه ۸۲

 ۱۶۰ ډولونه د  حال    ۸۳

 ۱۶۱  مطلق  حال  ۸۴

 ۱۶۳ اقتداري  حال ۸۵

 ۱۶۵ احتمالي  حال ۸۶

 ۱۶۶ شرطي  حال ۸۷

 ۱۶۷ تمنايي  حال   ۸۸

 ۱۶۷ استمراري  حال ۸۹

 ۱۶۷ التزامي  حال  ۹۰

 ۱۶۹ ماضي ۹۱

 ۱۷۰ مطلقه  ماضي    ۹۲

 ۱۷۴ قريبه  ماضي  ۹۳

 ۱۷۷ بعيده  ماضي  ۹۴

 ۱۸۳ استمراري  ماضي  ۹۵

 ۱۸۵ اقتداري  ماضي  ۹۶

 ۱۸۷ شرطيه  ماضي  ۹۷

 ۱۸۹ تمنايي  ماضي  ۹۸

 ۱۹۱ احتمالي  ماضي  ۹۹

 ۱۹۳ توبيخي  ماضي  ۱۰۰



 ۱۹۵ مستقبل ) را  تلونکې  زمانه (  ۱۰۱

 ۱۹۶ مطلق  مستقبل ۱۰۲

 ۱۹۷ استمراري  مستقبل ۱۰۳

 ۱۹۹ اقتداري  مستقبل ۱۰۴

 ۲۰۰ امر ۱۰۵

 ۲۰۱ حاضر  امر  ۱۰۶

 ۲۰۳ متکلم  او  غايب  امر د   ۱۰۷

 ۲۰۴ د  متکلم  استمراري  امر  ۱۰۸

 ۲۰۴ د  غايب  استمراري  امر  ۱۰۹

 ۲۰۴ دعائيه  امر  ۱۱۰

 ۲۰۵ قيد ۱۱۱

 ۲۰۶ د  قيد  ډولونه   ۱۱۲

 ۲۰۶ د  وضعيت  يا  فعل  قيد ۱۱۳

 ۲۰۶ د  زمان  يا  وخت  قيد   ۱۱۴

 ۲۰۷ د  مکان  يا  ځای  قيد  ۱۱۵

 ۲۰۷ مقدار  قيد د   ۱۱۶

 ۲۰۸ د  عطف ) وصل (  کلمې   ۱۱۷

 ۲۰۹ مساوي  د  وصل  کلمې  ۱۱۸

 ۲۱۰ تابع  د  وصل  کلمې   ۱۱۹

 ۲۱۰ مستقله  جمله  ۱۲۰

 ۲۱۰ تابع  جمله  ۱۲۱

 ۲۱۰ د  ربط  کلمې  ۱۲۲

 ۲۱۵    جمله ۱۲۳

 ۲۱۷ ليک  نښي  ۱۲۴

   



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 بسم الله الرحمن الرحيم 

 خبري  کيمخ  هڅخپيل    له
 

د  پښتو  ژبي  د  ښې  زدکړي  لپاره  ځکه  د  دغسي  کتابو  ليکل  ضروري     

دي  چي  لوستونکي  او  خبري  کونکي  د  خپلي  ژبي  هغه  مهم  اجزا  نه   

يواځي  و  پېژني  بلکي  د  هغو  د  استعمال  ځای  هم  زده  کړي .  دا  په  دې   

خپل  د  کسب  او  کار  سامانونه  پېژني او  د   چي   ترکاڼ     يو    :  معنا  لکه  

او  کرهڼي  ټول   وهغو  کارول  هم  ور  معلوم    ته  د  کښت   بزګر   يو    . ي 

سامانونه  او  د  هغو  د  استعمال  ځای  ور  معلوم  دئ .  نه  يواځي  ترکاڼ   

ر  دې  چي  د  خپل   او  بزګر  بلکي  ټول  د  کسب  او  کار  څښتنان  سربېره  پ

کار  سامانونه  ور  معلوم  دي ،  بلکي  د  هغو  کارول  ئې  هم  زده  وي  او  د   

نور  ښه  کولو  په  لټه  کي  ئې  هم  وي .  همدا  ډول  هغه  کسانو  ته  چي   

غواړي  سم  و  ږغيږي ،  سم  و  لولي  او  سم  و  ليکي  بايد  د  دغه  کار   

ر  ور  معلوم  وي .  دغه  سامان  د  ژبي  توري ) ږغونه (،   سامان  او  افزا 

کلمې،  جملې  او په   جملو  کي  د  کلمو  سم  اوډل  او  کارول ) ګرامر (  دئ   

چي  بايد  په  ښه  توګه  ور  معلوم  وي .  يو  له  هغو  لارو  څخه  چي  دغو   

،  جملې  او  د     ک  نښي،  لي  (،  کلمې و  سمبولونهږغوند کسانو  ته  توري ) 

 هغو  د  استعمال  ځای  ور  وښيي  د  ژبي  ګرامر  دئ .  

 د  دغه  کار  لپاره  زه  عبدالعلي  رسول زاده  کوښښ  کوم  چي  د  ژبي  د 

 
 
 
 
 
 
 
 

 الف 



 هغي  زدکړي  لپاره  چي  ما  ئې  اړتيا  احساس  کړېده  دلته  څه  و  ليکم .   

هغه  ليکنه  به  يو  مرستندوی  ګرامر  وي .  دغه  ګرامر  به  زياتره  د  يو  شمېر   

ې  د   ـي  ئـت  کـه  وخـدريس  پ ـرسته  و کي  چي  د  تـم  مــره  هــښوونکو  س

 ليک  په  وخت  کي  و  کاروي . زدکوونکو  سره  د  لوست  او  

،   خو   سوې  ده  په  دغه  ليکنه  کي  د  پښتو  ژبي  مختلفو  لهجو  ته  اشاره  

دا  به  د  دې  معنا  و  نه  لري  چي  ګواکي  خدای  دي  نه  کړي  د  کومي   

دا  خاص  د  دغه  لپاره     !ژبي  يا  لهجې  ته  په  سپکه  کتل   دي .  نه    سيمي

 و  پوهيږي .   څه  نا  څه  چي  سړی  د  يو  او  بل  په  لهجه    دي 

بله  خبره  دا  ده  چي  زياتره  موږ  د  معياري  پښتو  خبري  اورو .  معيار  په   

يواځي  سر  نه  سي  را  منځ  ته  کېدلای .  د  معيار  لپاره  بايد  يو  باصلاحيته   

د  پښتو  صلاحيت  لرونکي  کسان   څخه      سيموارګان  د  پښتنو  د  ډيرو   

سره  را  ټول  کي  او  غونډي  جوړي  کي .  په  دغو  غونډو  کي  به  هر  څوک   

ټکو  خپل  نطر  ښکاره  کي .  د  نطر      وپه  دموکراتيکه  فضا  کي  پر  اړوند

 تر  ښکاره  کېدو  وروسته  به  په  ګډه  تصميم  و  نيول  سي . 

په  خپله  تصميم  و  نيسي  او      کسانوي  چي  يو  يا  دوه      دا  بايد دا  سي  نه

ي   کړ  او  يا  په  پښتو  کي  داسي  يو  تغيير  را  منځ  ته    مني  پر  نورو  ئې  و 

پدغه  وخت      ه  هغه  کي  له  ګرامري  قاعدو  ترتيب  له  منځه  تللی  وي .چي   

 کي  نو  بيا  ځيني  دا  سي  ټکي  منځته  را ځي  چي  په  يوه  لهجه  کي  يوه     

 ب 



معنا  و  لري .  د  مثال  په  توګه   کي  بله    يا  سيمه     معنا  او  په  بله  لهجه  

 دغه  لاندي  څو  کلمې : 

 مشکل  په  معنا  نن  کارول  کيږي  دغه  ګواښ :  دغه  کلمه  چي  د  خطر  يا  

څو  کاله  کيږي  چي  په  دغه  معنا  را  منځته  سوې  ده .  په  لوېديځه  لهجه  

کي  دغه  کلمه  له  اوږدو  کلونو  را  هيسي  د  سولي  او  د  جنګي  خواوو  د   

 معنا  کارول  سوې  ده . يو  او  بله  د  ليري  کولو  په  

ننګونه :  مصدر  ئې  ننګول  دئ .  په  لوېديځه  لهجه  کي  د  پير  يا  کوم   

بزرګ  سړي  له  قبر  څخه  د  مرستي  غوښتلو  په  وخت  کي  ويل کيږي  او   

او  خبرو   غوښتونکی  وايي  پيره  را  و  رسېږه .  اما  اوس  ئې  په  رسنيو   

 خنډ  په  معنا  کاروي . کي  د  مشکل  يا  

لکه      ، را ځي  په  معنا   په  لوېديځه  لهجه  کي  د  اميدوارۍ     : ګوندي 

 عبدالباري  جهاني  چي  د  موږک  شعر  په  يوه  نيم  بيتي  کي  وايي :  

 ګوندي  ستا  غوښي  د  زړه  سوده  را  و  کي  

 د  ګواکي   پر  ځای  کارول  کيږي .    اوسدغه  کلمه  

خبره  دا  چي  ډيري  داسي  اوازې  او  ګنګوسې  اورېدل  کيږي  چي  دا      بله

خبره  داسي  فيصله  سوې  ده .  کله  چي  پسې  و  ګورې  هغه  فيصله  شتون   

،  چي  وايي ) د (  ډېر     و  نه  لري .  د  دې  خبري  يو  مثال  د ) د (  کارول  دي

 فيصله  سته  او  نه  نوره  شرحه .  اوس   مه  کاروئ .  پر  دغه  خبره  نه  کومه

 

    

 ج



    يو  نو  دا  خبره  هغه  چا  ته  په  لاس  ور  غلې  ده  چي ) د (  منع  دئ  نو  ئې  

 دي :   ليکلي ځای   

) حضرت  ابوبکر  صديق  مسجد  جامع ( .  په  دغه  کرښه  کي  اسمونه  او   

صفتونه  سره  را  غلي  دي .  که  دلته  د  اضافت  مهم ) د(  ور  و  لويږي  د   

جملې  ګرامر  به  سم  سي  لکه . ) د حضرت  ابو  بکر  مسجد  جامع ( .  دا سي  

ه  هره  برخه  کي  پر  خپل  ځای  را   به  نوري  ډيري  خبري  د  دغي  ليکني  پ

 سي .                 

د  اضافت  پر  هغه  ) د (  بنديز  لګول  سوی  دئ  چي  ځيني  خلک  داسي   

نامه      لهوايي : ) د  خپل  د  پلار  کتاب  مي  و  لوستی (  .  دلته  د  پلار   

 مخکي  چي  کوم ) د (  را  غلی  دئ  هغه  بېځايه  دئ . 

اره  ده  چي  دغه  کتاب   ډيري  پاڼي  لري .  سړی  کولای  سي  چي  يو   ښک

ځل  ئې  و  لولي ،  خو  دا  د  دې  معنا  نه  لري  چي  هر  وخت  بايد  دغه  ټول   

دغه  ليکنه  يو  څه  سړی  زده  کړي  څــه  د  سـړي  پياد  وي .  کېدای  سي  چي   

 ړی  و  لري .    د  ماخذ  په  توګه  ساو  نور  ئې   

 عبدالعلي  رسولزاده 

    0046709384755تليفون : 

alirasulzada@hotmail,com         

www.pashto.se 
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 ګرامر   د  پښتو  ژبي

   (   γραμματικήکي )  ــاتيــرامــه  ګـــي  لــي  ژبــانـــونـــه  د  يـــر کلمـــرامــد  ګ

egrammatik      څخه  را  منځته  سوې  ده  چي  معنا  ئې  د  ژبي  د  قاعدو

کلمې  او  د  هغو  اجزاوي   لومړی   د  هغه  سيسټم  څخه  عبارت  ده  کوم  چي   

 جوړي  کړي  او  وروسته  له  هغو  څخه  معنا  لرونکي  جملې  جوړي  کړي .  

کل  سوو  او  شفاهي   ګرامر  له  چا  سره  دغه  مرسته  کوي  څو  د  نورو  په  لي

اطلاعاتو  و  پوهيږي  او  نورو  ته  ليکلي  او  شفاهي  اطلاعات  ور کړای   

 سي  او  هغه  په  و  پوهولای  سي .       

خو      ، کنتروليږي  لاري   له   ږغ   د   اطلاعات   سم   سوي شفاهي      ليکل  

او  نښو  له  لاري     اطلاعات  د  اړونده  ژبي  د  تورو ) د  ږغونو  د  سمبولونو (  

.  په  دغو  دواړو  حالاتو  کي  د  اطلاعاتو    اخيستل  او  ور  کول  کيږي 

اخيستونکی  او  ور  کوونکی  بايد  د  اړونده  ژبي  د  ږغونو  سمبولونه  او   

نښي  نه  يواځي  سم  و  پېژني  بلکي  پر  ځای  ئې  سم  و  کارولای  هم  سي .   

) ټ ،  څ ،  ځ ،  ډ،  په  پښتو  کي  چي  کوم  خاص  ږغونه     :م  دلته  بايد  و  واي

سته  د  هغو  سم  تلفظ  ډېر  مهم  دئ .  که  يو  په  بل  واوړي     ړ ،  ږ ،  ښ ،  ڼ (  

 .  د  ليکلو  او  خبرو  کولو  په  وخت  کي  به  لويه  کمبودي  را  منځته  سي 

الفبې  تورو (  او  ليک  نښو   د و ) د  مخه  تر  دې  چي  د  ږغونو  په  سمبولون

 پيل  و  کړو  ښه  به  دا  وي  چي  د  ژبي  په  اړه  څو  لنډي  خبري  و کړو : 

 

۱    



 ژبــــــه : 

ژبه  د  انسانانو  تر  منځ  د  مخابرې  او  مکالمې  وسيله  ده .  د  ژبي  له  لاري   

پيغام  ځانته  را اخلي .  کله       سړی  خپل  پيغام  نورو ته  رسوي  او  د  نورو 

.  هره   چي  فکر  په  و  کړي    چي  انسان  فکر  کوي ،  نو  بايد  يوه  ژبه  و  لري  

ژبه  ځانته  يو  شمېر  ږغونه  لري  چي  د  هغو  ږغونو  له  يو  ځای  کولو  څخه   

ر   کلمې  او  له  کلمو  څخه  جملې  يا  خبري  جوړي  سوي  وي .  د  مځکي  پ 

مخ  لومړنۍ  ژبه  د  ادم ) ع (  ژبه  وه ،  چي  خدای  پاک  په  قران  شريف  کي  

 په  يوه  ايت  کي  ياده  کړې  ده .  

 

 

 

 

   
       ژبي  سته .  دا  چي  د ادم    ۶۰۰۰د  پوهانو  له  نظره  نن  ورځ  په  نړۍ  کي  

يوې  ژبي  څخه  څرنګه  دغه  ټولي  ژبي  را  منځته  سوې  هيڅ   هغې      له) ع (  

 څوک  نه  پوهيږي .  

ريک  ژبي   له  اژبو  له  جملې  څخه  يوه  هم  پښتو  ده .  پښتو     ۶۰۰۰د  هغو  

ريک  د  اريايانو  ژبه  ده .  اريايان  له  نن  څخه  ا څخه  را  پيل  سوې  ده .   

سپين  پوستو  خلکو  يو جمعيت  وو  چي  د  آمو     کاله  پخوا  د     ۵۰۰۰نژدې   

رود  له  شمالي  خوا  څخه   د  اوسني  افغانستان   بخدي  يا  اوسني  بلخ  ته   

 .   ريک  بللهارا  و  کوچېدل .  دوی  خپله  ژبـه  

په  افغانستان  کي  خلک  په  ډيرو  ژبو  خبري  کوي ،  خو  پښتو  اودري   

 ژبي  دي .    ژبي  ئې  دوې  رسمي
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  هـ ل  مخکي  د  فارسي  په  نامه ۱۳۴۳دري  ژبه  چي  په  افغانستان  کي  تر  

پـه  دري    يادېده ،  په  دغه  کال  کي  د  يوې  فيصلې  له  مخي  ئې  نوم  

 واوښت .  

   ژبه :  ) په  کورنۍ  کي  ژوندۍ ( مورنۍ

مورنۍ  ژبه  هغه  ژبه  ده  چي  د  ماشوم  مور  خبري  په  کوي .  پوهان  په  دې  

نظر  دي  چي  ماشوم  د  مور  په  ګېډه  کي  لا  هغه  ژبه  زده  کوي  کوم  چي   

مور  ئې  خبري  په  کوي .  ماشوم  تر  زېږېدو  وروسته  د  مور  په  غېږ  کي   

دغه  ژبه  نه  يواځي   د  مور   بري  اوري .   د  مور  د  ميني  او  ګرانښت  خ 

ماشوم  د  يوه  هويت  څښتن  کوي  بلکي  مينه  او  ګرانښت  هم  ور  زده   

ايو  چي  مورنۍ  ژبه  د  هر  ماشوم    له  همدې  امله  کولای  سو  و و    .کوي

 انساني  حق  دئ . 

   يژب  ۍمه  د  مورن  ۲۱م  کال  کي  د  فيبروري  مياشتي    ۱۹۹۹يونسکو  په  

د  نړۍ  والي  ورځي  په  نامه  و  نوموله .  دغه  ورځ  تر  هغه  وروسته  په  نړۍ   

 کي  هر  کال  په  نوموړې  نېټه  لمانځل  کيږي . 

د  پورتنيو  خبرو  له  مخي  به  دا  ښه  وي  چي  کوچنيانو  ته  د  هيواد  په   

دننه  کي  د  هيواد  د  رسمي  ژبي  تر  څنګ  په  مورنۍ  ژبه  هم  د  زدکړو   

 امکان  برابر  سي . 
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 د  کوچنيانو  په  ژبه  خبري  کول : 
پښتنې  ميندي ،  پلرونه  او  کورنۍ  کوچنيانو  ته  د  خبرو  د  زده  کولو  په   

دا   به  وخت  کي  په  يوه  خاصه  ژبه  خبري  کوي .  شايد  ميندي  او  کورنۍ  

کار  يا  د  ډيري  ميني  له  امله  کوي  او  يا  دا  چي  دوی  به  فکر  کوي   

کلمو  زدکړه  اسانه  نه  ده .  حال     د    کوچنيانو  ته  د  ځينو  ږغونو  تلفظ  او  

دا  چي  د  کوچنيانو  پر  ژبه  باندي  چي  يو  تحقيق  سوی  دئ  هغه  ښکاره   

يو  زيات  شمېر  کلمې  زده  کولاي  سي .  د   کوي  چي  کوچنيان  د  ورځي   

کوچنيانو  دغه  خاصه  ژبه  يواځي  په  پښتنو  کي  ډېر  رواج  لري ، خو  نور   

قومونه  دغه  کار  په  دغه  کچه  نه  کوي .  که  ئې  و  کړي  هم  به  د  ګوتو  په   

يو  څو  کلمې     د  کوچنيانو  د  ژبيپه  پښتو  کي  شمار  يو  څو  کلمې  وي .   

 لکه : 

 پاپۍ     پښه 

 چګه      سترګه   

 لاس       چکو  

 نانا       ډوډۍ  .... 

په  ډېر  کوچنيوالي  کي  کوچنيان  دغه  يو  شمېر  ږغونه  يو  په  بل  اړوي   

 لکه : 

 ) ر (  پـه   ) ل (   

 ) س (  په  ) ش ( 

 ) ږ (  په   ) ژ (  

۴ 
 



 : ي په  لومړي  سر  ک.  د  مثال  په  توګه    ) ښ (  په )ش ( او  داسي  نور 

 د ) را  سه ! (  پر  ځای ) لا  شه ! ( 

 د ) ښه (  پر  ځای ) شه (   

 ) موږ (  په  )  موژ (   

 ) څ (  په  ) س (    

 ) ځ (   په  ) ز (   اړوي . 

لوييږي  کرار  کرار  دغه  د  کوچنيوالي  د  ژبي  تلفظونه      کوچنیبيا  کله  چي   

او  کلمې  د  خپلي  لهجې  اصلي  ږغو  او  کلمو  ته  اړوي .  خو  ښه  به  دا   

وي  چي  کورنۍ  په  لومړي  پيل  کي  لا  د  کوچنيانو  سره  د  پورتنيو  ږغونو   

کوچنيوالي  نا  سم  تلفظونه     سم  تلفظ  ته  پاملرنه  و  کړي .  که  نه  دغه  د  

به  يا  تر  ډېره  وخته  او  يا  حتا  د  ژوند تر  پايه  ور  سره  پاته  وي .  که   

   .کورنۍ  دغه  کار  ته  توجه  و  نه  کي  بيا  دغه  کار  ښوونځي  ته   پاته  کيږي

هغه  دا  چي  ښوونکي  بايد  له  لومړي  ټولګي  څخه  متوجه  وي  چي  د   

   .زدکوونکو  سره  مرسته  و  کړي  څو  د  دغو  ږغونو  تلفظ  سم  زده  کړي  

البته  په  دغه  وخت  کي  دي  ښوونکی  پام  و  کي  چي  دغه  زدکوونکي  نه   

 .پخپله  د  ښوونکي  له  خوا  او  نه  د  نورو  زدکوونکو  له  خوا  تحقير  سي 

   : په  هيواد  کي  دننه  د  کوچنيوالي  ژبه

د کوچنيانو  دغه  د  کوچنيوالي  ژبه  په  خپل  هيواد  کي  کوم  چي  ماشوم  

 ژر  دغه  د         خپلي  مورنۍ  ژبي  سره  اړيکي  لري  ډېر   لهله  هري  خوا  
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د  لويانو  په  ژبه  اوړي .  دلته  بيا  هم  د  دغي  اړوني  په   ژبه      کوچنيانو

لويان  بايد  کوچنی  په   مور  او  پلار  پاملرني  ته  اړتيا  ده .     دوخت  کي   

ډېر  احتياط  د  کلمو  سمو  اړولو  ته  متوجه  کړي ،  نه  دا  چي  په  قهر  او   

   له و کي .  که  چيري  کوچنيان      کوچني  سره  چلند    لهتحقير  اميزه  لهجه   

قهر  او  تحقير  سره  مخامخ  سي  امکان  لري  چي  کوچنی  بيخي  تر خبرو   

کولو  تېر سي .  په  دغه  حالت  کي  د  کوچني  ژبه  له  پر  مختګه  لويږي  او   

په  نتيجه  کي  به  کوچنی  يا  انزوا) له  نورو  څخه  جلا  والی (  غوره  کړي   

و  يا  دا  چي  څه  ئې  په  زړه  کي  وي  د  هغه  د  ښکاره  کولو  په  وخت  کي  ا

د  کلماتو  د  کمښت  په  سبب  عصباني  سي  او  لاس  خوشونت  يا  حملې   

ته  وا  چوي .  کله  کله  کېدای  سي  چي  د  کوچنيوالي  د  ژبي  ځيني  کلمې   

.  په  دغه  حالت  کي  په  تر  ډېر وخت  پوري  له  کوچني  سره  پا ته  سي 

ښوونځي  کي  د  ښوونکي  دنده  ده  چي  د  کوچني  دغه  کمښت  په  ډېر  

احتياط  ور  اصلاح  کي .  حتا  تر  دې  ځايه  چي  کوچنی  له  نورو  زدکوونکو   

څخه  را  جلا  کي  او  يواځي  ور  سره  خبري  و  کي .  دغه  يواځي  خبري  به   

ثريت  و  لري  تر  دې  چي  د  نورو  په  مخ  کي  کوچني  ته  د  هغه   ډېر  مؤ

 کمښت  ور  په  ګوته  سي . 
 

 

 

 

په  دې  کي  شک  نه  سته  چي  زموږ  يو  شمېر  زدکوونکي  د  بېسوادو   

کورنيو  څخه  ښوونځي  ته  را  ځي .  دغه  زدکوونکي  به  په  ژبه  کي  يو   

   دغه  کموالي  به  يا  د  ژبي  د  ګرامر  نا  سم  استعمال  شمېر  کموالي  و  لري .  

 يا  د  کلمو  نا  سم  تلفظ  او  يا  د  نا  مناسبو  کلمو  کارول  وي .  دلته  د 

۶ 



ښوونځي  يعني  د  ښوونکي  دنده  ده  چي  د  دغو  زدکوونکو  ژبي  ته  له   

 لومړي  ټولګي  څخه  لا  پاملرنه  و  کي . 

په  ټولنه  کي  چي  کومه  ژبه  کارول  کيږي  دوه  ډوله  ده .  يوه  ئې  ورځنۍ   

يا  عاميانه  ژبه  ده  او  بله  د  ښوونځي يا  ادبي  او  يا  د  زدکړي  يا  علمي   

ژبه  ده .  په  ورځنۍ  ژبه  کي  يو  شمېر  کلمې  ګډي  وډي  ويل  کيږي .  د   

 مثالونه  لکه : کلمو  يو  څو  عاميانه  دغو   

 کلل تلل    

 امنيت  اهميت 

 جيندي    ځني 

 د  دغه  ډول  تېر  وتنو  مثالونه  خورا  ډېر  دي .      

 د  کوچنيوالي  ژبه  په  مهاجرت  کي :   
مهاجرت  په  زياتو  هيوادو  کي  د  کوچنيانو  او  ځوانانو  د  مورنۍ  ژبي   

ځايه  چي  په  ځينو  هيوادو  کي      په  مخ  کي  يوه  ستونزه  ده .  حتا  تر  دې

يو  شمېر  مهاجر  کوچنيان  يواځي  د  کوربه  هيواد  په  ژبه  او  يوه  يا  دو  

نورو  پرديو  ژبو  خبري  کولای  سي ،  خو  د  مورنۍ  ژبي  څخه  بې  برخي   

سربېره  پر  دې  ځيني  مهاجري  کورنۍ  په  مهاجرت  کي  له  خپلو     پاته  وي .  

   کوچنيانو  سره  د  کوربه  هيواد  په  ژبه  خبري   کوي .  هغوی  داسي  فکر

 کوي  چي  هم  به  ) مور  او  پلار (  او  هم  به  ئې  کوچنيان  هغه  ژبه  ښه  زده

۷ 



.  بلکي    نه  ئې  دوی  زده  کړي  او  نه  ئې  کوچنيان  . حال  دا  چي   کړي 

    . کوچنيانو  ئې  د  کوربه  هيواد  د  ژبي  له  زدکړي  سـره  هم  ستونزي  لري  

دا  په  دې  چي  کوچنيانو  ئې  مورنۍ  ژبه  نه  ده  لرلې ،  نو  د  کوربه  هيواد   

.  په  دغه  صورت  کي  ښوونکي  د  ماشومانو   ژبه  ئې  هم  نه  وي  زده  کړې 

د  ژبي  د  دغي  ستونزي  د  حل  په  لار  نه  پوهيږي .  ښوونکي  نه  وي  خبر   

چي  له  لويه  سره  کوچنيان  هيڅ  ژبه  نه  لري .  د  يوې  ژبي  د  زده  کولو  په   

 وخت  کي  بايد  کوچنی  مورنۍ  ژبه  و  لري . 

ي  د  ژبي  په  وړاندي  يوه  بله  ستونزه  وي . کله  چي  په   مهاجرت  د  کوچن 

مهاجرت  کي  کوچنی  پيدا  سي  تر  يوه  کال  پوري  د  مور  په  غېږ  کي  د   

مور  د  ميني  او  ګرانښت  ژبه  زده  کوي . ښکاره  ده  چي  د  مور  دغه  د   

وه  کال  په  موده  کي  ئې   ګرانښت  ژبه  هغه  د  کوچنيانو  ژبه  ده .  د  دغه  ي

 ته  ئې  تياري  نيولې  ده .     وڅو  کلمې  زده  کړي  دي  او  د  څو  نورو  زدکړ 

  اوس  نو  وخت  د  دې  را  رسېدلی  دئ  چي  کرار  کرار  دغه  د  کوچنيانو 

ژبه  د  لويانو  په  ژبه  واړوي .  دلته  د  کوچني  په  ژوند  کي  يوه  نوې  پاڼه   

صيږي  هغه  د  کوربـه  هيواد  په  ژبه  د  وړکتون  پيل  کول  دي .  کوچنی  خلا

د  لويانو  ژبي  ته  د  کوچنيوالي  د  ژبي  د  اړولو  پر  ځای  د  کوربه  هيواد   

ستونزي      د  ژبي  په  زده  کولو  پيل  کوي .  په  دغه  وخت  کي  کوچنی  د  يوې

ر  د  لويانو  ژبي  ته  د  کوچنيانو  د  ژبي  اړول   سره  مخامخ  کيږي  او  دغه  کا

 او  کورنۍ   زيانمن  کوي .  دا  به  ښه  وي  چي  په  مهاجرت  کي  مور ،  پلار 
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کوچني  ته  يا  دغه  د  کوچنيوالي  ژبه  هيڅ  ور  زده  نه  کړي  او  يا  په  دغه   

نه  نو  بيا  دغه  د  کوچنيوالي     وخت  کي  ډېر  زيات  کار  ور  سره  و  کي .  که  

   به    او  په  لويوالي  کي   د  ژبي  تاثير  د  ژوند  تر  پايه  ور  سره  پاته  کيږي

 وي .   کلمې  کار لږ  يا  ډېر  د  کوچنيانو  د  ژبي    هم

ته    ښوونځي   څخه   کورنيو   سوادو   با   د   چي   زدکوونکي   شمېر   هغه  

 ،  هغوی  به  شايد  دومره  ډيري  پاملرني  ته  اړتيا  و  نه  لري .       شامليږي

   کورنيودا  به  ښه  وي  چي  د  ژبي  ښوونکي  په  ارامي  سره  د  دواړو   

معياري  ژبي   نسبتاً   زدکوونکو  ژبه  هم  د  ورځنۍ  ژبي  څخه  د  ښوونځي   

 .  ته  ور  وا  ړوي  او  هم  نور  پر  مختګ  ور  کي

 ؟معياري  ژبه  څنګه  منځته  را  ځي 

او  لهجو  ژبپوهان  او  باصلاحيته  کسان       سيمود  يوه  هيواد  د  مختلفو   

يو  ځای  سره  کښېني  او  يوه  معينه  او  ټولو  ته  د  منلو  وړ  د  ليکلو  ژبه   

کارول   را  منځته  کوي .  دغه  ژبه  به  په  ښوونځيو  او  رسمي  ادارو  کي   

کيږي  او  د  ورځنۍ  منطقوي  ژبي  څخه  به  توپير  لري .  دغي  ژبي  ته   

 معياري  ژبه  ويل  کيږي . 

  د  دغي  معياري  ژبي  له  لاري  بايد  په  ښوونځي  کي  هغه  ګډ و  وډ  تلفظونه  

 او  غلط  ګرامر  اصلاح  سي . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۹ 



اراميو  په  نتيجه  کي  په  ژبه  کي  يو  شمېر   نا   د   کلنو      ۴۰د  دې  وروستيو  

ګډو ډۍ  را  منځته  سوي  دي .  کېدای  سي  چي  دلايل  ئې  يا  د  ښوونځيو   

 نه  شتون ،  يا  د  کورنيو  نا  پامي ،  يا  نور څه  وي . 

 

 

 

    

اوس  بايد  کوښښ  و  سي  چي  دغه  اوښتني  اصلاح  سي .  د  ژبي  د  سمون   

 ه  د  ښوونځي  او  ښوونکو  زياتي  پاملرني  ته  ډېره  اړتيا  ده .  لپار 

 

 

 

 

 انسانان  او  ليکنۍ  ژبه : 
انسانانو  د  خبرو  د  ژبي  تـر  څنګه  يوې  ليکنۍ  ژبي  ته  هم  اړتيا  پيدا   

خپله  ژبه  و  ليکلای  سي  لومړی  د  انسانان   کړه .  دوی  د  دې  لپاره  چي   

 .  وه   لپاره  يوې  نښي  يا  يوه  سمبول  ته  اړتيايا  کلمې   هر  ږغ  

   مخکي  تر  دې  چي  دغه  اوسني  د  ليکلو 

توري  جوړ سي  په  اوسني  عراق  کي  د  بين  

کاله  د  مخه  تر  ميلاد      ۳۲۰۰النهرين  خلکو  

 دغه  ميخي  ليک  جوړ  او  په  کار  وا  چاوه. 

د  مصر  خلکو  بيا  دغه   

شکلونه  د  خپلو  خبرو   

د  ليکلو  لپاره  په  کار   

 وا  چاول .  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۰ 



دد  دغو    د     ۸۰۰  شکلونو  شمېر   ليک   . دغه   و  خوا  کي  وو  په  شا  

 هيروغليف  په  نامه  يادېدی .    

 د  عربي  ژبي  الفبې : 

تر  هيرو  غليف  او  ميخي  ليک  ډېر  وروسته  د  عربي  ژبي  الفبې  منځته   

را غله .  کله  چي  د  اسلام  سپېڅلی  دين  افغانستان  ته  را  غی  اسلامي   

زدکړي  په  مسجدو کي  په  عربي  ژبه  پيل  سولې .  په  عربي  ژبه  د  اسلامي   

ربي  ژبي  الفبې  را  منځته  سوه . څه   زدکړو  د  لوست  او  ليک  لپاره  د  ع

موده  وروسته  پښتنو  د  عربي  ژبي  له  الفبې  څخه  په  مرسته  اخيستو   

 سره  پښتو  ژبي  ته  د  الفبې  په  جوړولو  پيل  و  کړ .  

داسي  ويل  کيږي  چي  د  مخه  تر  دې  چي  پښتو  په  دغه  اوسنۍ  الفبې  و   

هغه  پخوانۍ  الفبې  چي  پښتو  په  ليکل  کېده  له      ليکل  سي  وختي  لا

منځه  تللې  وه .  په  دغه  وقفه  کي  ټول  پښتو  معلومات  او  ادبيات  د   

ه   خلکو  تر  منځ  د  نظمونو  په  توګه  پاته  ول .  ګومان  کېدای  سي  چي  دلت 

 به  نو  د  پښتو  ډېر  څه  له  منځه  تللي  وي .  

 

 

    

بو  د  عربي  ژبي  د  ږغونو  لپاره  دغه  لاندي  توري ) سمبولونه (  جوړ   عر

 کړي  ول :  

ا   ب   ت   ث   ج   ح   خ   د   ذ   ر   ز   س   ش   ص   ض  ط   ظ   

 ي  ء   ع   غ   ف   ق   ک   ل   م   ن   و  هـ  ه 
 

 

 

 

۱۱ 



ئ  چي  په  عربي  ژبه  کي  په   (  د  په  عربي  ژبه  کي  يو  بل  توری ،  همزه ) ء

 خاصه  توګه  کارول  کيږي .

 د  پښتو  ژبي  اوسنۍ  الفبې : 

پښتنو  اړينه      په  افغانستان  کي  د  عربي  ژبي  تر  منځته  را  تلو  وروسته

لپاره  د  عربي  ژبي  د  الفبې  له  تورو   پښتو (     )و  بلله  چي  د  خپلي  ژبي  

لومړی  ئې  د     .  ي  او  پښتو  ژبي  ته  يوه  الفبې جوړه  کړيڅخه  کار  واخل 

پښتو  لپاره  د  عربي  ژبي  هغه  توري  را  واخيستل  کوم  چي  ږغونه  ئې  په  

 : عربي  کي  ول .  هغه  توري  چي  د  پښتو  او  عربي  تر  منځ  ګډ  ول  

 و   هـ  ه  ـه  ي (  ) ا ب  ت  ج  خ  د  ر  ز  س   ش   غ   ک   ل   م   ن   

عربې  الفبې  څخه  توري  په  اساني  سره  را  وا      لهد  دغو  ږغونو  لپاره   

خيستل  سول .  د  نورو  هغو  ږغونو  لپاره  چي  په  پښتو  کي  ول  او  په   

  عربي  کي  نه  ول  د  تورو ) سمبولونو (  جوړول  پښتنو  ته  ور  پاته  سول 

 : لکه 

    ې     ی       ډ   ړ   ږ   ژ   ښ   ګ   ڼ    ځ        څ      ) پ   ټ   چ       ږغونههغه   

 .   ول  ۍ  ئ (

  عربي  الفبې  څخه  د  ګټه  اخيستو  له    لهدغه  توري  بيا  پښتنو  وروسته   

 :د  پښتو  ژبي  د  اوسنۍ  الفبې   توري  په  لاندي  ډول  دي   لاري  جوړ  کړل .
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۲ 



 

ا   ب   پ   ت   ټ  ث   ج   چ   ح   خ   څ   ځ   د   ډ  ذ   ر   ړ   ز   ږ   

ژ   س   ش   ښ   ص   ض   ط   ظ   ع   غ   ف   ق   ک   ګ   ل   م    

 .ن   ڼ   و   هـ   ه   ـه   ی   ي  ې   ۍ   ئ 

 تورو  شرح  په  لاندي  ډول  ده :   د  الفبې  د 

) ټ    څ     ځ    ډ    ړ       توري دغه  اته   د  پښتو  ژبي  خاص  توري :  ــ   ۱

ارسي  او  عربي  کي  نه  سته  ځکه  ور   پچي  ږغونه  ئې  په     ږ    ښ    ڼ  (  

     ويل  کيږي .   توري خاص   ته  د  پښتو   

و   په  هره  کلمه  کي  چي  يو  يا  څو  د  دغو  ږغونو  را  غلي  وي  هغه  پښت 

 کلمه  ده  لکه : 

 ...   ،  ټاکل ــ  ټغر ،  ټټر ،  ټول  

 …،  څنګ    وکــ  څپلۍ ،  څ

    …ــ  ورځ ،  ځم ،  ځوړند  

 . ــ  ډوډۍ ،  ډېر ،  ډار  ...

 ــ  ړوند ،  ربړ ) زحمت ( ، پروړ  ... 

 ــ  ږيره ،  ږوږ ،  کوږ  ... 

 ــ  ښار ،  ښځه ،  ښکنځل  ...

 ... ــ  رڼا ،  مڼه ،  کوڼ   

 

 

 

 

 

 

۱۳ 



) ڼ (  د  کلمې  په  سر  کي  نه  را  ځي .  يو  شمېر  پښتانه  ئې  په ) ړ (  تلفظ   

 کوي ،  خو ) ڼ (  خپل  ځانته  ځانګړی  ږغ  لري .       

پښتو  تورو  څخه  را غلي      ۸  په  هغو  کلمو  کي  چي  يو  يا  څو  د  پورتنيو  

ژبي  څخه  را  پور  سوې      او  يا  له  کومي  بلي  وي ،  هغه  پښتو  کلمه  ده  

 . …کلمه  وي  لکه  موټر 

  : د  هري  ژبي  خاص  توري  د  هغې  ژبي  د  اصيليت  ښکارندوی  دي .  لکه 

 د  عربي  ژبي  توري  چي  د  عربي  ژبي  اصليت  ښکاره  کوي .  

د   ڼ (   دغه  ډول  د  پښتو  ژبي  اته  توري ) ټ ،  څ ،  ځ ،  ډ ،  ړ ،  ږ ،  ښ  او 

پښتو  ژبي  اصليت  ښکاره  کوي .  دا  ډېره  مهمه  ده  چي  د  پښتو  ژبي   

 تورو  ته  هم  په  خبرو  او  هم  په  ليکلو  کي  ټينګه  توجه  و  سي .  اتودغو  

په  دې  وروستيو  جنګي  کلنو  کي  مو  په  ژبه  کي  هم  منفي  تاثير  ليدل   

کيږي .  د  ډيرو  کوچنيانو  حتا  ځوانانو  په  خبرو  کي  د  پښتو  د  اتو  خاصو   

 ږغونو  له  جملې  څخه  د ) څ  او ځ (  تلفظ  په  خاصه  توګه  په  لوېديځه  لهجه  

 اورېدل  کېدی  نن  کمزوری  سوی  دئ .  دا  چي کي  چي  پخوا  ډېر  ښکاره    

که  دغه  بې  غوري  نوره  هم  ادامه  و  مومي  دا  کار  به  په  دغه  سيمه  کي    

د  پښتو  ژبي اصليت  ته  تاوان  و  رسوي .  په  دې  اړه  د  ګرانو  والدينو  او   

 ښوونکو  توجه  اړينه  ده . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   
۱۴ 



) ث    ح    غه  لس  توري  په  پښتو  الفبې  کي  دد  عربي  خاص  توري :   ــ   ۲

                 توري خاص   د عربي  ژبي     ذ    ص    ض    ط    ظ   ع    ف    ق (  

) ږغونه (  دي .  د  دې  معنا  دا  ده  چي  په  هغو  کلمو  کي  چي  يو  يا  څو  د  

را غلي  وي  هغه  کلمې  عربي  وي .  دغه  تورو  ځکه      ) ږغونو ( دغو  تورو

په  پښتو  الفبې  کي  ځای  نيولی  دئ  چي  پښتو  ته  يو  شمېر  عربي  کلمې   

را  اخيستل  سوي  دي .  د  دې  لپاره  چي     په  وخت  کي   ود  اسلامي  زدکړ

تورو  ته  په    و  ليکل  سي  ځکه  نو  دغو  لسو     تلفظ  او  ي   سم   هغه  کلمې

.  د  هغو  کلمو  يو  څو  مثالونه      پښتو الفبې  کي  ځای  ور  کول  سوی  دئ 

 لکه : 

 ــ  ثواب 

 ــ  احتياج 

 ــ  مذکر

 ــ  صادق 

 ــ  ضرب 

 ــ  طياره  

 ــ  ظالم

 ــ  علم

 ــ  فرض

 ــ  قوه  ....  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۵ 



ي   تور  څخه  را  غلي  وپه  کومو  کلمو  کي  چي  يو  يا  څو  له  دغو  لسو   

هغه  کلمه  پښتو  کلمه  نه  ده  بلکي  عربي  کلمه  ده .  هغه    کلمې  چي  دغه   

د  عربي  ژبي  خاص  توري  پکښي  را  غلي  وي  پښتو  ته  له  عربي  څخه   

 را  پور  سوي  دي . 

ي  را   دلته  به  د  عربي  ژبي  د  دغو  خاصو  تورو  د  تلفظ  په  اړه  څو  ټک

 وړل  سي . 

    ) ث ،   ص (

دغه  توري  هر  يو  ځانته  خاص  تلفظ  لري ،  دا  چي  د  پښتو  ژبي  خبري   

 کوونکي  ئې  سم  نه  سي  تلفظ  کولای ،  نو  دواړه  په ) س (  تلفظ  کوي .  

 په ) ت (  تلفظ  کوي .    ) ط (

    ) ذ ،  ض  او  ظ (

ز (  تلفظ  کوي .  په  دغو  کي  د ) ض (  تلفظ     پورتني  درې  سره  توري  په )

 ډېر  سخت  دئ . 

 (   ) ح ،  ع ،  ف  او  ق 
دغه څلور  توري  هم  هر  يو  ځانته  خپل  تلفظ  لري ،  خو  که  د  پښتو  ژبي   

خبري  کوونکي  لږ  کوښښ  و کړي  و  به  کولای  سي  چي  د  دغو  څلورو   

ي .  که  نه  نو ) ح (  به  په ) هـ  يا  الف (  او ) ع (   تورو  تلفظ  سم  و کولای  س

 به  په ) الف (  تلفظ  کړي . 

 

 

 

 

۱۶ 



 ) ف (  په ) پ (  او ) ق (  په ) ک (  تلفظ  کـوي ،  خو  په  ځينو  حـالاتـو  کي  د 

) ف  او  ق (  د  سم  تلفظ  د  زده  کولو  په  وخت  کي  خطر  سته  چي  په  هغو  

   .کي  چي ) پ (  را  غلې  وي  په ) ف (  او ) ک (  په ) ق (  تلفظ  کړه  سيکلمو  

    .دا  په  دې  معنا  چي ) پلار (  په ) فلار (  يا ) کار (  په   ) قار (  تلفظ  کړه  سي

ماهر  خبري  کوونکي  کولای  سي  چي  په  خپلو  خبرو  کي  پام  و کي  چي  

په  را  تلونکې  کلمه  کي ) ف (  را  غلې  ده  او  که ) پ (،  يا ) ق (  را  غلی   

دئ  که  ) ک ( .  دا  داسي  معنا  لري  چي  ګواکي  مخ  ته  سړی  يوه  تخته   

ليکي  او  هغسي  ئې  تلفظ  کوي .  د  دغو     تصور  کوي  او  اړونده  کلمې  پر  

کلمو  سم  تلفظ  به  د  خبري  کوونکي  وينا  ډېره  خوندوره  ښکاره  کي .  په   

 زياته  بيا  په  ليکنه  کي  د دغو  تورو  مـراعتول  ډېر  اړين  دي .   

 د ) ع (  تلفظ  هم  بايد په  دغه  ډول  مراعت  سي . 

سم  لوستلو  لپاره  به  ښه  دا  وي  چي  د  عربي  ژبي  د   د  قران  شريف  د   

کي  لا  سم  ور  زده      يخاصو  تورو  تلفظ  کوچنيانو  ته  په  ډېر  کوچنيوال 

ي  کلمو   کړه  سي  تر  څو  لومړی  د  قران  شريف  او  بيا  په  پښتو  کي  د  عرب

 فظ  هم  غلط  نه  کړي . تل

ـارسي  تر  منځ  ګډ   پپ     چ     ژ    ګ (  د  پښتو  او   غه  څلور  توري )   ــ  د  ۳

 يا  شريک  توري ) ږغونه (  دي . 

 
 

 

۱۷ 



 واول  يا  ږغ  لرونکي  توري : 

واول      ] ) ا(، ) و ( ،  و ، ) ي ( او  ې [د  پښتو  ژبي  د  الفبې  په  تورو  کي  

يا  ږغ  لرونکي  توري  دي .  نور  پاته  توري  ئې  کونسونانت  يا  بې  ږغه   

 توري  دي  لکه :  

خ  څ  ځ  د  ډ  ذ  ر  ړ  ز  ږ  ژ  س     ح       چ      ټ  ث  ج    ت       ب  پ      (ا)  

هـ       و   (    و) ق  ک  ګ  ل  م  ن  ڼ      ف    ښ  ص  ض  ط  ظ  ع  غ      ش

  ۍ  ئ ي ( ) ې (  )ی ـه  ه  

د  واولو  له  جملې  څخه  مو ] ) ا(، ) و (، ) ي ( [  په  کوچنيو  قوسو  کي  نيولي   

          هم  ليکلی  دئ .  دا  ځکه  چي  ] ) ا(،  (و    )او  تر ) و (  وروسته  مو  يو  بل  

، ) ي ( [  په  ځينو  ځايو  کي  واول  او  په  ځينو  کي  کونسونانت  دي .     ) و (

اوږد  يا  مجهول ) و (  دئ  چي  تل  واول  دئ  او   (و  )و (  وروسته  دوهم  تر ) 

 هيڅ  وخت  کونسونانت  نه  وي .    

کرښي   و   سر  بېره  پر  دغو  واول  تورو ] ) ا(، ) و ( ،  و ، ) ي ( او  ې [  چي  څ

لوړ  و  ښودل  سول  زور )  َ( ،  زېر ) ِ ( ،  پېښ ) ُ (  او  زورکی  او  د ) آ(  پر  سر   

 مد  هم  واول  دي .  د  زورکي  لپاره  کومه  نښه  نه  سته .    
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۸ 



 د  واول  تعريف  او  دنده  :  

يا  نښي  دي  چي    توري   يا   واول  هغه    ) ) څپې  کلمو  کي  هيجاوي  په  

يا کولای  سو  چي  و وايو : واول  يو  بل  بې  ږغه   يا      ، سېلابونه  جوړوي  

بل  بې  ږغه   يو      لهکونسونانت  توري  ته  يا  حرکت  ور  کوي  او  يا  ئې   

 وي ،  يو  څو  مثالونه  ئې : توري  سره  نښل

 ـــ  د  کونسونانت  د  حرکت  مثالونه  ئې :

 :  دلته  ) ر (  کونسونانت  او ) الف (  اوږد  واول  دئ .    را

 (  اوږد  واول  دئ .  لف  تا :  دلته  ) ت (  کونسونانت  او  ) ا

 نو :  دلته  ) ن (  کونسونانت  او ) و(  اوږد  واول  دئ . 

 کونسونانت  او ) ي (  اوږد  واول  ده . دي :  دلته  ) د (  

 دې :  دلته ) د (  کونسونانت  او ) ې (  اوږد  واول  ده . 

 (  لنډ  واول  دئ .  کی  د :  دلته  ) د (  کونسونانت  او ) زور 

 رِ :  دلته  ) ر (  کونسونانت  او ) زېر(  لنډ  واول  دئ . 

 ډ  واول  دئ . مُ :  دلته  ) م (  کونسونانت  او ) پېښ (  لن

 

 

 

 

 

 ـــ  د  دوو  کونسونانتو  د  نښلولو  مثالونه : 

 . بَس :  دلته  زور واول  دئ  او ) ب  او  س (   ئې  سره  نښلولي  دي 

 تار :   دلته   واول ) ا(   ) ت  او  ر (  سره  نښلولي  دي . 

 نور :  دلته  واول ) و (  ) ن  او  ر (  سره  نښلولي  دي .  

 ) ي (  ) ت  او  ر (  سره  نښلولي  دي .  واول تير :  دلته  
 

 

 

 

 

۱۹ 



 ډېر :  دلته  ) ې (  ) ډ  او  ر (  سره  نښلولي  دي . ) ـېـ (  واول  ده .  

 (  واول  دئ .  َ تَل :  دلته  ) زور (  ) ت  او  ل (  سره  نښلولي  دي . زور )

 تل :  دلته ) زورکي (  ) تـ  او ـل (  سره  نښلولي  دي .  زورکی  نښه  نه  لري . 

 ل (  سره  نښلولي  دي . زېر ) ِ (  واول  دئ .   مِل :  دلته  ) زېر (  ) م  او

 دلته  ) پېښ (  ) پ  او  ل (  سره  نښلولي  دي .  )ُ  (  واول  دئ .  پُل :  

سته  اما  نښه  ئې  نه  سته  ځکه  ئې  مثالونه     یدا  چي  په  پښتو  کي  زورک

 نه  دي  را غلي . 
 

 ؟ هېجا  يا  سېلاب  څه  ته  وايي

  ې  خوله  يو  ځل حرکت  کويئيا  څو  توري  دي  چي  په  ادا  کولو      وهغه  ي

 او  يا  ويلای  سو  چي  پر  هر  سېلاب  خوله  يو  ځل  دريږي  لکه : 

(  دئ   ) هَـ (  او  بل  سېلاب ) غه  .  يو  سېلاب  .   ) هغه ( : دوه  سېلابه  دي 

  دوو يوه ،  سېلابونه  له    سېلاب  کله  کله  يو  توری  وي  خو  اکثره  وختونه

 .   وي سوي  جوړ    يا  څو  تورو  څخه

دلته  ځکه  پر  سېلاب  خبري  کوو  چي  په  سېلاب  کي  واول  ښکاره  رول   

لري .  يعني  د  سېلاب  له  مخي  واول  ښکاره  کوو .  سېلاب  نه   يواځي  په   

  په  هره  هره  کلمه  کي  يو ، نظم  ) شعر (  کي  سته  بلکي  کېدای  سي  چي   

دوه ،  درې  يا  څلور  سېلابه  وي  چي  دغه  هر  هر  سېلاب  يوه  واول  جوړ   

کړی  دئ .  د  دې  معنا  دا  ده  چي  په  يوه  کلمه  کي  چي  هر  څو  سېلابونه   

 وي  هغومره  واول  پکښي  دي . 
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 جوړ  وي  لکه : هغه  سېلابونه  چي  د  دوو  تورو  څخه  

   او  داسي  نور .  خو مي،   تا،   ما،  با،   بَر،  بو ،  لَوْ،،   لَر،    وَر 

بَر،  بو،  لَوْ (  له ) با، ما، تا، مي، خو (  که  څه  هم  دوه  دوه  توري     ، لرَ،  ) وَر

بَر،  بو،  لَو(   ،  لَر ،   دي ، خو  دواړي  کتګورۍ  يو  يو  سېلاب  دي .  ) وَر

بونه  له  دوو  دوو  تورو  او  يوه ) زور  يا  زېر  يا  پېښ ( څخه  جوړ  سوي   سېلا

دي . ) با، ما، تا، مي، خو (  که  څه  هم  دوه  دوه  توري  دي ،  خو  وروستی   

 توری  ئې  پخپله  يو  واول  توری  دئ .    

 : جوړ  سوي  وي  لکه   څخهدرو  تورو    لهسېلابونه  چي    هغه

 او  نور .  ،  وير  کار،  تېر  ،   شالخور ،  شور ،  پور ،  مور،   

 :     څلورو  تورو  څخه  جوړ سوي  وي  لکه  لهسېلابونه  چي   يو  يو    هغه

او کونسونانت       (  ۱)  ــ  يو  سېلابه  کلمه  ده .  لومړی ) ت (  ئې  ساکن  رور  تْ

 توری  ده  او ) و (  ئې  واول  دئ  چي  سېلاب  ئې  جوړ  کړی  دئ .  

 

 

 

 

 

 

ــ  يو  سېلابه  کلمه  ده . ) پ (  ئې  کونسونانت  او  ساکن  توری  ده  او    لار  پْ

تر  کونسونانت ) ل (  وروسته ) ا (  ئې  واول  دئ  چي  سېلاب  ئې  جوړ  کړی    

 . دئ 

ساکن  توری  هغه  توری  دئ  چي  نه  ئې  تر  وروسته  کوم  اوږد  واول ) ا ،  ي ،  ې ،   (   ۱) 

نه  لنډ  واول ) زور ،  زېر ،  پېښ ،  زورکی (  را  غلی  وي .  کونسونانت  هغه  توری   و (  او   

 دئ  چي  د  واول  په  ډول  کار  نسي  ور  کولای .  بلکي  د  واول  په  مرسته  حرکت  کوي . 
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 څخه  جوړي  سوي  وي  لکه :   وسېلاب  ودو   له هغه  کلمې  چي  

       تر ـخاَ،   ) با   ــ   تور (،  باتور  ) لَـ   ــ   وَنګ (    لَوَنګ،   (  ) سېـ   ــ   لابسېلاب  

 او  نور .    ) اخَـ   ــ   تر (

 يو  سېلابو  څخه  جوړي  سوي  وي  لکه : ېهغه  کلمې  چي  د  در 

) آ  ــ  خِـ   ــ    ، آخرت    ) خو   ــ  ځېـ  ــ   دل (  ،  خوځېدل) پر   ــ   زېـ   ــ  دل ( پرزېدل  

او  داسي   ځی (        ،  ښوونځی ) ښو  ــ  وَ نـ   ــ  ) پَر   ــ   وا  ــ  نَه (،  پروانه  رتَ (

 نور . 

 لکه :    ئزورکی  د  زور  او  پېښ  تر  منځ  يو  لنډ  واول  د  ورکی ( :ز) 

چي  د     (  پر  سر  زورکی  را  غلی  دئ .  داتل ) هر  وخت ،  همېشه ( :  د ) ت  

خو  پر     ،  زورکي  لپاره  کومه  نښه  نه  سته ،  ځکه  ئې  موږ  نه  سو  ليکلای

 . ئې  تاثير  معلوميږي   ) ت ( کونسونانت 

لپاره    خدای  بخښلي  مولوي  صالح  محمد  چي  کله  د  حبيبيې  لېسې  

لومړی  تدريسي  کتاب  ليکلی  دئ ،  په  هغه  کي  ئې  زورکی  تر  زور  لږ   

 . افقي  کرښه  ليکلې  ده  
 

 

 

ق   پل ) بخښه ( :  هغه  چي  خلک  سفر  ته  د  روانېدو  په  وخت  کي  وايي: ) ح

 ( .  پدغه ) پل (  کي  د ) پ (  پر  سر  زورکی  را  غلی  دئ .  ئ !را  پل  ک

 

 

 

 

   و  وايو   يو  ځل  بيا  بايدمخکي  له  دې  چي  د  هر  واول  په  اړه  څه  و  وايو   

 په  ځينو   هر  يو  په  ځينو  ځايو  کي  واول  دي  او  [ (  ي )، (  ولنډ ) ا،   ] چي
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او  اوږد ) و(  لکه:      ) ې (    ځايو  کي  کونسونانت  دي،  خو مجهوله  يا  اوږده  

هيڅ   اما  د  بې  ږغه  يا  کونسونانت  توري  په  شان      يواول  د   په  بيزو  کي ، 

 نه  را  ځي . وخت  

 يو  ئې  اوږده  او  بل  ئې  لنډ  واول  دي.    .په  پښتو کي  واول  دوه  ډوله  دي  

    واول :  اوږده

   .  اوږده  واول  دي  [    (  ې اوږده )  ،     (ي    اوږد ) و ( ، لنـډه )،  ( و  لنـډ )  الف ،     ]

اوږد  واول  چي  د  يوې  کلمې  په  هر  سېلاب  کي  راسي  دغه  واول  اوږد   

 ويل  يا  تلفظ  کيږي  لکه :  

 تيــــر ،  پــال ،  غـــار،  چــور ،  جـــوړ،  ډېـــــر  ....   

    لنډ  واول :

.  که  د  يوې  کلمې  په  يوه   ) زور ،  زېر ،  پېښ ،  زورکی (  لنډ  واول  دي  

لنډ تلفظ  کيږي     سېلاب  کي  يو  له  دغو  واولو  څخه  را سي  دغه  واول  تل  

 لکه :  تِر ،  پَل ،  غَر ،  چُر ....

ه   مخکي  مو  و  ويل  چي ] ) الف ( ،  لنډ ) و (  او  لنډه ) ي ( [  کله  واول  او  کل

ي  به  و  ښيو  چي ] ) الف (،  لنډ ) و (  او  لنډه کونسونانت  را  ځي .  دلته  لاند

 ) ي ( [ چيري  واول  او  چيري  کونسونانت  وي .    
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 لومړی ) الف ( :

   د  واول  په  ډول : ( الف )    ــ۱

) الف ( که  د  کلمې  په  منځ   يا  پای  کي  را  سي  په  کلمه  کي  هيجا  يا   

 لکه :   ويواول    ، سېلاب  جوړوي  

بابا،  ښوروا،  بيديا، دا، واده،  سکاره،  خواړه،  پراته،  کاته،  درانه،  لار،   

او  يا    لارۍ  او  نور .  په  دغو  ټولو  کلمو  کي ) الف ( يا  د  کلمې  په  منځ  

 . او  واول  دئ   سېلابونه  ئې  جوړ  کړي  دي   ، پای  کي  را  غلی  دئ  

   د  کونسونانت  په  ډول : ( الف )    ــ۲

   توری  ياه   بلکي  بې  ږغ  ) الف ( که  د  کلمې  په  سر  کي  را  سي  واول  نه 

واول  توري   ) کونسونانت (  توری  دئ ،  ځکه  په  هغه  وخت  کي  بيا  يو  بل   

(  ته    (  يا  واول  نښي ) زور،  زېر ،  پېښ  يا  زورکي  يا  مد  ې   ، ) ا ،  و ،   ي  

کړي ور  حرکت   ته     ) الف   ( دغه  چي   ده   بل      اړتيا   کوم   له   ئې   يا   او  

دا  بايد  و  وايو  چي ) ا(  په  بل  واول ) ا(  په   .   کونسونانت  سره  و  نښلوي  

) مد  آ (  غوره    د  واول ) الف (  پر  ځای     حرکت  نه  را  ځي  ځکه  ئې  ور  ته  

 يو  څو  مثالونه  به  ئې  دلته  لاندي  را  وړو : کړی  دئ .   

  له زور      د  انګور  په  کلمه  کي ) الف (  واول  نه  دئ  ځکه  چي  د   اَنګور :

 دئ .  وينو  چي  ددئ  او  يا  د  بل  توري  سره  نښتی   لاري  ئې  حرکت  کړی   

 

 (  او  بل  ئې   ـانګور  کلمه  د  دوو  سېلابو  څخه  جوړه  سوې  ده چي  يو ) انَ

 .  دئ   ) ګور (
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سېلاب  دئ   دلته ) الف (  کونسونانت ، ) ېـ (  واول  او ) مَل (  دوهم     اېمل :

 جوړ  کړی  دئ .   کي(  پر  سر  زور  ـچي  د ) م

) ايله (  د  دوو  سېلابو  څخه   ) ا (  وروسته ) يـ (  واول  ده .    دلته  تر   ايله :

 ) له (  دئ .  چي  يو  ئې ) ايـ (  او  بل  ئې  کلمه  ده  هجوړ 

) را (     دغه  کلمه  د  درو  سېلابو  څخه  جوړه  ده  چي  يو ) اِ (  بل  ئې  اِراده :

 . او  دريم  ئې ) ده (  ده 

) الف (  په  بل ) الف (  ولاړ  سوی  وای  چي     د ) آس (  په  کلمه  کي  بايد  آس :

) الف ( او ) الف ( څنګ  تر  څنګ  څه     سېلاب  ئې  جوړ  کړی  وای . دا  چي

د  لومړي ) الف (  پر   بې  موازنې  ښکاري  ځکه  ئې  د  دوهم ) الف (  پر  ځای 

(    ) ب ( په ) الف (  سره ) با ( ،) ت ( په ) الف  ) مد(  غوره  کړی  دئ . يعنيسر  

 ئ .  ) الف (  په  ) الف ( لپاره ) آ (  منل  سوی  د ) تا ( ،  خو  د سره

 

 

 

 

  دوهم ) و ( :
ل  چي  يو  ئې  معروف ) و (  او  بل  ئې  مجهوپه  پښتو  کي ) و (  دوه  ډوله  دئ   

  ) و (  دئ .  معروف  ئې  ځکه  بولي  چي  د  عربي  الفبې  څخه  د  پښتو  الفبې 

يعني  په  عربي  کي   د  جوړېدو  په  وخت  کي  عربو  ته  معروف ) معلوم (  وو   

) و (  چي  په  عربي  کي  نه  وو  نو  مجهول  و بلل     او  هغه  بل  مجهولوو   

 سو .  بيا  دغو  دواړو  ته  پښتو  نومونه  غوره  سوي  دي :   

 معروف  څرګند ) و (  ته  لنډ  او  مجهول ) و (  ته  اوږد  نوم  غوره  سوی  دئ   
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 لکه : مثالونه  ئې  

    الف ــ

 يا  لنډ ) و (  لکه :  څرګند  معروف  
 . …،  باړخو ،  جارو ، ناجو ، کارتوس ،  ټپوس ،  ناموس  کډو

لنډ ) و (  هم  د  واول  په  شان  کار  ور  کوي  او  هم  د  کونسونانت  په  شان   

 کارول  کيږي .   

مثالونه  ئې   دلته  لاندي  به  د  کونسونانت  او  واول  په  شان  شرحه  سي .  

 لکه : 

 لکه :     ډولــ  معروف ) و (  د  کونسونانت  په  ۱

 اکن  دئ  او  دوهم ـت  او  س ـونسونانـړی ) و (  کـومـي  لـه ) ورور (  کـپ   ورور :

  . څلورو  تورو  څخه  جوړه  ده  او  يو  سېلاب  ده     له) و (  واول  دئ .  کلمه   

   سېلاب  ئې  جوړ  کړی  دئ .   ، ) و (  چي  اوږد ) و (  دئ  دوهم

   ) و ( لومړی  سېلاب  تر.   ) واده (  دوه  سېلابه  کلمه  ده ) وا (  او ) ده (  واده :

کړی  دئ .  دا      جوړ    زورکيد ) د (  پر  سر      وروسته ) ا (  او  دوهم  سېلاب

ته  ليکلې  ده  او     ځکه  ئې  ) ه (  ور   لرينه  نښه  چي  زورکی  په  ليکنه  کي  

 .  ) ه (  واول  نه  ده 
 

 

 

 

 لاب ) ـېـ ( ـړی  سېـوم ـاو ) وَر ( .  لېـ (  ـه  کلمه  ده ) لـور  دوه  سېلابـلې ر : ېوَـل 
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 او  دوهم  سېلاب  د ) و (  پر  سر  زور  جوړ  کړی  دئ . 

) و (   کونسونانت    دوه  سېلابه  دي .  دواړه  سېلابونه  د     (  ر وَـ  ـ   لوَ)    وَلوَر :

کي ) و (  کونسونانت      سېلابوجوړ  کړي  دي .  په  دواړو     (  زور  )  پر  سر   

 . توری  دئ   ځکه  چي  د  زور  له  لاري  د ) ل  او  ر (  سره  نښتی  دئ 

دغـه  کلـمه  لـه  دوو  سېلابـو  څخه  جـوړه  سـوې  ده .  لـومړی  سېلاب      اوره :و

کونسونانت      بې  ږغه  يا   ) و (  لومړی  ) ره (  دئ .   سېلاب   ) واو (  او  دوهم   

  دوهم  له  د ) الف (  په  مرسته  ئې  سېلاب  جوړ  کړی  دئ  او   ه  چي دئ  ځک

دئ .  دوهم  سېلاب  د ) ر (  پر  سر  زورکي      سره  نښتی) و (   کونسونانت  

 .  جوړ  کړی  دئ .  دا  چي  زورکی  نه  ليکل  کيږي  ځکه ) ه (  را  غلې  ده

توري  يا  ږغونه  دي  چـي  هيجاوي  توري :  هغه  يا  بې  ږغه   کونسونانت    ــ

 ) سېلاب (  نه  سي  جوړولای  لکه ) ب ،  پ ،  ج ،  د ... ( . 

،  خو  کله  کله  کونسونانت    سربېره  پر  دې  چي  واول  دي) الف،  و، ي (   

   ) زور ،  زېر ،  پېښ  يا  زورکي (  يا  وي  چي  يوه  بل  واول  توري  يا  نښي 

تلی  وي  او  يا  ئې  له  يوه  بل  کونسونانت  سره  نښلولی   په  حرکت  را  وس

 .  وي 

توري  يا  ږغونه  دي  چي  تر     ) بې  ږغه (  ساکن  توري :  هغه  کونسونانت     ــ

 وروسته  ئې  کوم  واول  نه  وي  را غلی  يعني  پر  سر  وړغندی ) غړوندی ( 
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و  لري .  د  دې  خبري  معنا  دا  ده  چي  ساکن  توري  هغه  توري  دي  چي     

 مثالونه  ئې  لکه :   پر  سر  وړغندی  لري  

پـر  سـر  ئې  وړغندی                     (  ساکن  دئ ،  ځکه  چـي   ) ل  ــ   په  لمر  کي   لمر  

و  داسي ) لمَْر (  به  سي .    ) غړوندی (  را  غلی  دئ .  که  وړغندی  پر  و  ليک

 .   تر ) ل (  وروسته ) م (  په ) زور َ (  سره  حرکت  کړی  دئ  او ) ر (  ساکنه  ده

 ورور ــ  په ) وْرور (  کي  لومړی ) و (  هم  کونسونات  او  هم  ساکن  توری  دئ.   

 ـــ  معروف ) و (  د  واول  په  شان  لکه :  ۲

: (   اوړه  ) الف  (  کي  ) او  په     . ( کلمه  ده  ) ړه  (  او  ) او     اوړه  دوه  سېلابه 

او وروسته  را غلی  معروف  يا  لنډ ) و (  ئې  واول     ) بې  ږغه (  کونسونانت  

    ړی  دئ  او  دوهم  سېلابـوړ  کـځکه  چي  لومړی  سېلاب ) او ( ئې  ج   ، دئ  

 چي  د ) ړ (  پر  سر  زورکي  جوړ  کړي  دئ .  ، ) ړه (  دئ  

لاب  کي   د ) کډو (  کلمه  دوه  سېلابه ) کَـ (  او ) ډو ( ده .  په ) ډو (  سې  کَډو :

 .  تر  ) ډ (  وروسته  لنډ ) و (  واول  دئ 

(  واول  دئ  ځکه  چي  د ) کو (  سېلاب  ئې  جوړ     تر ) کـ (  وروسته ) و کوزه :

 کړی  دئ . 

تر ) بـ (  وروسته ) و (  واول  دئ  ځکه  چي  د ) بو (  سېلاب  ئې  جوړ     بوره :

 .  کړی  دئ  
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  ) ب ( ــ 

 مجهول  يا اوږد) و (  لکه :

ښارو،  پشو،  کاکو،  هو،  نازو، خور،  تور،  کور،  نور ) څه  لا  نور (،  لور  

وي  واول      ځای  کي  را  غلی) داس (،  پور  او  نور .  اوږد ) و (  چي  په  هر   

 دئ  او  د  کونسونانت  په  ډول  نه  را  ځي .   

 مثالونه  ئې  لکه : 

  يو  سېلاب  دئ ،  چي  اوږد ) و (  جوړ  کړی  دئ .  خور :
 

 

 

 

 

،  دوهم ) و ( اوږد ) و(    ) پر  سر  ئې  وړغندی  دئ ( لومړی ) و (  ساکن    ورور :

 سېلاب  ئې  جوړ  کړی  دئ . د ) رور (  دئ  چي   توری  واول   

 .  تر  ) م (  وروسته ) و (  اوږد ) و (  دئ  او  سېلاب  ئې  جوړ  کړی  دئ  مور :

ر ( ،  ) بو (  او ) ړی (  درې  سېلابه  دي .  په  ) بو (  کي ) و (   ) کَ    ربوړی :کَ

 . اوږد  يا  مجهول ) و (  دئ 
 

 

 

 

 

   دلته ) خَـ (  يو  سېلاب ،  ) رو (  چي ) و (  ئې  اوږد ) و (  او  واول  خَروړَی :

  چي   ، دئ  او  دوهم  سېلاب  ئې  جوړ  کړی  دئ  او ) ړَی (  درېيم  سېلاب  دئ  

ساکنه   و  ا ) ی (  کونسونانت     جوړ  کړی  دئ  او  وروستۍ    ر) ړ (  پر  سر  زود  

 .  ځکه  چي  تر  مخه  توری ) ړ (  زور  لري   ده

 .  د   سوي  دي  يپه  پښتو  کي  پنځه  ډوله ) ی ،  ي ،  ې ،  ۍ ،  ئ (  ليکل

 

 

 

 

۲۹ 



  .   دي توري      ئ (  بې  ږغه  يا  کونسونانت   ، دغو  پنځو  څخه  ئې ) ی ،  ۍ  

کي  کونسونانت  ده،  خو      لنډه ) ي (  په  ځينو  ځايو  کي  واول  او  په  ځينو

په  دې  اړه      کونسونانت  نه  ده .هيڅ  کله     او واول  ده   هر  وخت     اوږده ) ې ( 

 به  دلته  لاندي  و  لولو : 

 : درېيم  واول ) ي ،  ې (

په     ،  خو  پنځه  ديکه  څه  هم  په  پښتو  کي ) ی ،  ي ،  ې ،  ۍ ،  ئ (  ګاني  

 . دي  توري  دوی  کي ) ي  او  ې (  واول  او ) ی ،  ۍ ،  ئ (  کونسونانت

د   به  لومړی  به  د ) ي ،  ې (  په  اړه  چــي  واول  دي  خـــبري  و  کـــړو  او  بيـا  

 ) ی ،  ۍ ،  ئ (   په  اړه  معلومات  را  وړل  سي .  کونسونانتو

 لومړی : 

 معروفه  يا  لنډه ) ي ( :

  ،  يو،  ډيري  اوبه ،  مثالونه  ئې :  پشي ،  مامي ،  کيږي ،  راوړي ،  خواري

 ،  او  نور .  م،  يو  يږيک

لنډه ) ي (  هم  لکه ) الف  او  لنډ  و (  په  ځينو  ځايو  کي  واول  او  په  ځينو   

 .  ځايو  کي  کونسونانت  توری  ده 

 لنډه ) ي (  د  واول  په  توګه : 

 که   ـه ) يـ (  واول  ده  ځـوروست  (  الف  )ر ـپه  ايښودل  کي ) ايـ ( ت  ايښودل : ــ

 

   
۳۰ 



 چي  لومړۍ  هيجا  ئې  جوړه  کړې  ده . 

 ) ـيـ (  واول  ده . لنډه  په  تير  کي  تر ) ت (  وروسته    ــ  ) تير ( :

ي  ـچدئ    دغه  کلمه  دوه  سېلابه  ده .  لومړی  سېلاب  ئې ) خيـ (      ــ  ) خيره ( :

 (  ئې  واول  ده  او  دوهم  سېلاب  ئې ) ره (  دئ .  ) ـيـ

 . ده ، ) ږيـ (  او ) ره (   دوه  سېلابه ) ږيره (   ږيره ( :ــ  ) 

  .  واول  ده  (  ساکن ، ) ړ (  کونسونانته  او ) ي (  کْـپه  کړي  کي )   ــ  کړي :

) ي (     ) لري (  دوې  هيجايي  کلمه  ده .  يوه  هيجا ) لَـ (  او  بله ) ري (  چي    ــ  لَري :

 .ئې  واول  ده 

) ږ (     ) کيږي (  کي  يوه ) ـيـ (  تر ) کـ (  وروسته  او  بله ) ي (  تر    په   ــ  کيږي :

 . يوروسته  واول  د

 . په  مينه  کي  تر ) م (  وروسته ) ـيـ (  واول  ده    ــ  مينه :

کلمه   ه   لکه  دواړه  ملګري  را غلي  دي .  د ) دي (  کلمه  يو  سېلاب    ) دي ( :  ــ  

   .) ي (  جوړ  کړی  دئ  واول ده  او سېلاب  ئې 

        د  کالي  کلمه  دوه  سېلابه  ده ،  چي  يو  ئې ) کا (  او  بل  ئې:    ــ  ) کالي ( 

 .) لي (  دئ 
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 لنډه ) ي (  د  کونسونانت  توري  په  توګه  لکه : 

يو  قلم .  دلته ) يـ (  کونسونات  ده  او  د ) زورکي (  له  لاري  د     ــ  ) يو ( :

    .کونسونانت  ) و (  سره  نښتې  ده 

دا  چي ) ي (  او ) و (  دواړه  هم  واول  او  هم  کونسونانت  دي،  خو  په  ) يو (   

کي  دواړه  کونسونانت  دي  او  يوه  زورکي  سره  نښلولي  دي  او  هغه  يو   

    سېلاب  ئې  جوړ  کړی  دئ .   

(  وروسته  لنډ  موږ  را  غلي  يو .  دلته ) يـ (  کونسونانت  ده .  تر ) يـ     ــ  ) يو ( :

 .ئې  جوړه  کړې  ده   ) سېلاب ( ) و (  واول  را  غلی  دئ   او  هيجا

  دوې  هيجاوي  دي  چي  يوه  هيجا  ئې  د ) مَـ (  پر  سر  زور  جوړه   ــ  ) مَينَ ( :

(  په  کلمه     جوړه  کړې  ده . د ) مين  ر  ر  زو ـکړې  ده  او  بله  ئې  د ) ـيـَ (  پر  س

 واول  دي . لنډ  او  دواړه  زورونه    کي ) ي (  واول  نه  بلکي  کونسونانت  ده 

) ـيـ (  کونسونانت  ده .  د  بيا  کلمه  يوه  هيجا  او     په  بيا  کي ) بـ (  ساکنه     ــ ) بيا ( :

 ( . ده  او  دغه هيجا) الف (  جوړه  کړې  ده  نه ) ي 

) ر (   و  دلته ) يـ (  کونسونانت  ده .  تر ) يـ (  وروسته ) الف (  واول  ا   ــ ) يار ( :

 . کونسونانت  ده 

 دوو  هيجاوو  څخه  جوړه  کلمه  ده .    ځايي  د ) ځا (  او ) يـي (  ــ  ځايـي :

 

۳۲ 



کي  په   دغه  کلمه  اصلاً  د  ځای ) اسم (  څخه  د  صفت  د  جوړېدو  په  وخت   

نرمه ) ی (  را  غلې  ده      ځايي  اووښتې  ده .  دا  چي  د ) ځای (  په  پای  کي 

         ) ی (  سره  يوه  لنډه   نرمي     او  د  صفت  د  جوړېدو  په  وخت  کي  بايد  د 

ځکه  هغه  نرمه ) ی (  په  يوه  بله  کونسونانت  لنډه ) ي (       ، (  و  نښلي   ) ي

 را  غلی  دئ .   (الف    )واول   دا  ځکه  چي  تر  مخ  ئې اووښتې  ده ،   

 دوهم : 

 مجهوله  يا  اوږده ) ې ( :

مثالونه  ئې  لکه :  ادې ،  پايڅې ،  خوږې ،  ډېر ،  تېر  وخت ،  لرې ،  کږې،   

 را وړې ،  سږمې  او  نور . 

په  ډول  نه   او  ساکن  توري  کونسونانت  د  هيڅ  اوږده ) ې (  واول  ده ،  خو   

 . په  سر  کي  نه  را  ځي يا  سېلاب  د  کلمې    .  بل  دا  چيرا  ځي 

 د  کلمې  په  منځ  کي  لکه :

 تېر  سوی  وخت  بيا  نه  را  ګرځي . تېر  يوه  هيجا  ده .    ــ  ) تېر ( :

 هيجا  ده . ډېر  خلک  کابل  ته  تللي  دي . ډېر  يوه    ــ  ) ډېر ( :

 .   ) لېـ (  او ) ږل (: لېږل  دوه سېلابه  کلمه  ده  لکه   ــ  ) لېږل ( :

 ) څېړل ( :  څېړل  دوه  سېلابه  کلمه  ده  لکه :  ) څېـ (  او ) ړل ( .  ــ 

     پرېښودل  درې  سېلابه  کلمه  ده  لکه : ) پرېـ ( ، ) ښو (  او    ــ ) پرېښودل ( :

 .  ) دل (

۳۳ 



 د  کلمې  په  پای  کي  لکه :

ادې  دوه  سېلابه  کلمه  ده ،  چي ) اَ (  يو  سېلاب  او ) دې (  بل     دې ( :) اَ

دلته  يو  سېلاب  د ) الف (  پر  سر  زور  او  بل  سېلاب  تر ) د(     سېلاب  دئ .

   وروسته ) ې (  جوړ  کړی  دئ . 

چي ) سَږ (  يو  سېلاب  او ) مې (  بل    دوه  سېلابه  کلمه  ده ،    ) سږمې ( :

 سېلاب  دئ . 

په  ځينوکلمو  کي  د  اوږدې ) ې (  او  لنډي ) ي (  په  کارولوکي  د  ختيځي   

په  ختيځه   ځيني  کلمې   او  لوېديځي  لهجې  تر  منځ  يو  څه  توپير  سته .   

ځه  لهجه  کي  هغه  کلمې  په  لنډه  ـديــوېـه  لـلهجه  کي  په  اوږده ) ې (  او  پ

 که : ل  ) ي (  تلفظ  او  ليکل  کيږي 

 ختيځه  لهجه                                      لوېدځه  لهجه 

 د  ښځي  کتاب                                      د  ښځې  کتاب 

 ډېري  ژبې                                        ډيري  ژبي 

 زه  چې  راغلم                                       زه  چي  راغلم 

 کالي  مې  را  وړل           کالي  مي  را  وړل

 په  کابل  کې             په  کابل  کي 

 په  کتاب  کې             په  کتاب  کي  

په  لاس  تر  دې  ځايه  مو  د  لنډي ) ي (  او  اوږدې ) ې (  په  اړه  معلومات   

 ې  ــا  درنــرمي ) ی ( ،  ثقيلي  يــا  نــه  يواځي  د  مليني  يـه  نــرا  وړل .  اوس  ب

 

 

 

۳۴ 



ښځينه ) ۍ (  او  ثقيلي  يا  درنې  فعلي ) ئ (  په  اړه  معلومات  را  وړل  سي   

څه  معلومات   يو   په  اړه  به   ګانو   بلکي  د  پنځو ) ی ،  ي ،  ې ،  ۍ ،  ئ (   

 را  وړل  سي . 

 ) ی ،  ي ،  ې ،  ۍ ،  ئ (  په  پښتو  کي :
که  څه  هم  لنډه ) ي ( او  اوږده    په  پښتو  کي ) ی (  دغه  لاندي  ډولونه  لري .  

) ې (  مخکي  د  واول  او  کونسونانت  په  برخه  کي  را وړلي  سوې ،  خو   

بده  به  نه  وي  چي  دلته  ئې  يو  شمېر  نوري  ځانګړتياوي  هم  را  وړلي   

 سي:

 ــ  ملينه  يا  نرمه ) ی ( ۱

 ــ  معروفه  يا  لنډه ) ي (  ۲

 ــ  مجهوله  يا  اوږده ) ې ( ۳

 (ــ  ثقيله تانيثي  يا  درنه   ښځينه ) ۍ  ۴

 ــ  ثقيله  فعلي  يا  درنه  فعلي ) ئ ( ۵

 

 

 

 

که  څه  هم  دلته  پورته  د ) ی (  ګانو  ډولونه  پنځه  را  وړل  سـوي  دي،  خو   

. دا  چي  په  کارولو     هده   يو   مخي،  ئ (  اصلاً  د  تلفظ  له     درنه  يا  ثقيله ) ۍ 

 .   ره  جلا  دي  ځکه  دوې  را  غلي  دي ـکي  س

 ) ت ،  خ ، ر،  س   :  ) ی ، ۍ  او   ئ (  د  الفبې  د  نورو  کونسونانتو  تورو لکه
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د  واول  په  ډول  نه      مګر   ، په  شان  کارول  کيږي .  ږغ  د ) ي (  ور کوي   (    ... 

د  تر  مخ  توري  د  زور  يا     :  ځانګړتيا  ئې  دا  ده  چي  بله   ي ،  خو  يوه   را ځ 

 .  ديهم  زورکي  تعيينوونکي   

پښتو  ژبي ) ی ( ګاني  زده  کړي  دلته   د   څوک  چي  غواړي  په  لنډ  ډول   

 لاندي  د  مثالو  سره  را  غلي  دي  لکه :   

نرمه ) ی (  هغه  کونسونانت  يا  بې  ږغه    :    لکه   ) ی (يا  نرمه  ملينه   ــ   ۱

) و(  وي     يا ) الف ( او يا  لنډو  لري   زور  يا   چي  تر  مخ  توری  ئې      توری  دئ

    لکه : 

 ....  یدَ ،   سپَی ی ،  منګَ،    لرګَی،    غمَی،     مثال :  سړَید  زور  

 چای ،  پای ،  لای .... ،    ځاید ) الف (  مثال :   

 او  نور . زوی،  خوی ،  لوی ،  بوی  د  لنډ ) و (  مثال :  

 ملينه  يا  نرمه ) ی (  دغه  لاندي  خواص  لري : 

يا ) الف (  او  يا    ،   يا  زور  لري) ی ( تر  مخ  توری  نرمي  په  کلمه  کي  د  ❖

 .   ) و (  وي يا  لنډ  معروف

که  د  کلمې  په  منځ  کي   او   کي  نه  را  ځي   د  کلمې  په  سر   دغه ) ی (    ❖

 دوه  ټکي  اخلي .    را  سي

 مذکر که  د  اسمونو  په  پای  کي  را  غلې  وي  هغه  اسمونه   ملينه  ) ی (    ❖

 

 

۳۶ 



نسبتي  حالت  وي  لکه :  کابلی،      ه  وي او  يا  د  هغواسمونمفرد   ) نرينه (   

 . کندهاری،  مزاری  او  نور 

 مثالونه  ئې : 

 سړی  پر  خپله  لار  ځي .                          

 مخه  توری ) ړ (  زور  لري .    لهکي  تر ) ی (    ( سړی  )په 

 د  ملالۍ  د  امېل  غمی  بريښي .                           

 مخه  توری ) م (  زور  لري .    لهکي  تر ) ی (    ( غمی ) په 

                                       احمد  لرګی  اره  کړ .            

 مخه  توری ) ګ (  زور  لري .  لهکي  تر ) ی (   ( لرګی  )په 

  لهکي  تر ) ی (     (  سپی    )او    (  لېونی    )لېونی  سپی  ډېر  خطر  ناک  وي .  په  

 .  مخه  توري ) ن  او  پ (  زور  لري

 .  د  دغه  ځای  ټول  خلک  په  پښتو  پوهيږي 

که ) الف (  واول  نه      (  دئ .  لف) اواول  مخه  توری     لهکي  تر ) ی (    (ځای    )په  

لکه :      لایزور  لر   ه  ئېاو  پر  سر  ب   اینو  معلومداره  کونسونانت  و   ایو

 ؟ ی !  څنګه  دي  خپل  هيواد  ټُک  ټُک  کړ) اَی (  کي .  هغه  چي  وايي : اَ  په

 .                                         دَی  د  ملالۍ  ورور  دئ  

 مخه  توری ) د (  زور  لري .   لهکي  تر ) ی (   (  دی  )په 

 احمد  ډېر  بد  خوی  لري .                                         

 مخه  توری  لنډ ) و (  دئ .    لهکي  تر ) ی (   (خوی  )په 

 

 

 

 

 

                                     ۳۷ 



 ملالۍ  په  هغه  لوی  کور  کي  ژوند  کوي .          

   دئ .  مخه  توری  لنډ ) و (   لهکي  تر ) ی (    (لوی  )په 

،  لري   پاکي دي،  لکه  پشي، نالي ،  کالي،    ) ي ( :يا  لنډه  معروفه      ــ۲

 دغه  لاندي  خواص  لري : .  معروفه ) ي (   او  نور 

 د  کلمې  په  سر ،  منځ  او  پای  کي  را ځي .    ❖

(    الف ) واول په  پای  کي  تر   ) سېلاب (يا  هېجامعروفه  ) ي (  د  کلمې   ❖

ځکه  دوه  واوله     ،    وروسته  نه  را  ځي) و (     او  معروف   مجهولواول   او   

 را ځي .    سره   يو  ځای  نه  

 مثالونه  ئې : 

  موږک  ته  غلې  ده .   يپش

 .  ناسته  ده   يملالۍ  پر  نال 

 .  يپاک  سات   ي سدو  خپل  کال

 .                يته  ګټه  لر  انسان  يد  بدن  پاک 

 .   يد  يخلک  غښتل   يد  دغه  کل

 .  ي لر  ييوه  پش  يدوی  په  خپل  کور  ک

 

(  د  کلمې   په  سر  کي  راسي    يا  سېلاب    کله  چي  معروفه  يا  لنډه ) ي 

حرکت   دې  ته  کونسونات  ده  او  په  خپله  يوه  بل  واول  ته  اړتيا  لري  چي  

 ور  کي  لکه :   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۳۸ 



يَـ (  زورکی  لري  او  تر  وروسته  چي  ئې  ۱په  ) يو (  يعني ) ) و (     (  کي  ) 

 او  کونسونانت  دئ .   راغلی  دئ  ساکن

 .په ) بيا (  کي  ) بـ (  ساکنه  ده  او ) ـيـ (  کونسونانت  ده ،  ) الف (  واول  دئ 

 معروفه ) ي (  هم  واول  او  هم  کونسونانت  را  ځي .  

   مېز،  ډېـر،     ، لکه  ادې ،  شيدې ، مستې   ) ې ( :يا  اوږده   مجهوله   ــ   ۳

 لري :   خواصمجهوله ) ې (  دغه  لاندي   او  نور .  کاسې  

کلمې  په      ) ې (  د  کلمې  په  سر  کي  نه  را  ځي ،  خو  ديا  اوږده  مجهوله   

 منځ  او  پای  کي  را  ځي . 

 مثالونه  ئې : 

 د  احمد  ادې  ډېره  سپين  سرې  ده . 

 د  غوا  شيدې  پروتين  لري .

 شيدو  څخه  جوړيږي .   لهمستې   

 موږ  ډېر  کتابونه  لرو . 

    ابچې  پر  مېز  پرتې  دي .ستا  کت

 د  ده  د  پتلون  پايڅې  اوږدې  دي . 
 

 

 

 

 

 

او  هم   نومونو     د  مونثو  يا  ښځينه ( : ) ۍښځينه  يا  درنه ثقيله  ــ  ۴

 ،    ،  ګاډۍ  ملالۍ  : راځي  لکه  غو  مونثو  اسمو  د  ځينو  صفتو  لپاره هد  

 

 

 

 

۳۹ 



د  هغو  مونثو  اسمو       .  ور ـاو  نلېونۍ     ،   بېړنۍ،     ،  لکۍ  ،  غالۍ  لنګۍ 

 جمعي  په  جوړيږي  چي  د  مفرد  په  پای  کي  ئې ) ي (  وي  لکه : 
 

 

 

 

 کلۍ  ليکِ

   . …سيزنۍ  سيزني 

 لکه :  لاندي  خواص  لري دغه   دغه ) ۍ (  

 . ) زورکی (  لري  ) ۍ (  ده  چي  تر  مخ  توری  ئې  کونسونانتهغه  ❖

 .دغه ) ۍ (  د  کلمې  په  سر  کي  نه  را  ځي  ❖

 . ثقيله  ) ۍ (  هم  د  کلمې  په  پای  کي  تر ) الف (  وروسته  نه  را  ځي ❖

 .د  ښځينه  اسمو  او  صفتو  لپاره  را  ځي 

 مثالونه  ئې : 

 .کي  ده   پوهنتونملالۍ  په  

    .پاچا  امان  الله  خان  غوښتل  چي  هيواد  ته  رېل  ګاډۍ  را  ولي 

  .ميرويس  خان  د  افغاني  غيرت  لنګۍ  تړلې  وه 

 .افغاني  غالۍ  نړۍ  وال  شهرت  لري 

 .هغه  کوچني  هلک  پشي  تر  لکۍ  کش  کړه 

 .د  ارغنداو  د  اولسوالۍ   مځکي  ښه  حاصل  ور  کوي 
 

 

 

 

 

 

 

 :    پاره راځي  لکهلد  فعلونو  ) ئ (   : ( ئ) فعلي  يا  درنه ثقيله    ــ ۵

 

 

 

 

 

 

 

 

    

       ۴۰ 



ثقيله  فعلي ) ئ (  دغه      خورئ  او  نور .  ،!    را  وړئ   ، !   ،  و  خورئمه  کوئ ! 

 لاندي  خواص  لري : 

 . هغه  کونسونانت ) ئ (  ده  چي  تر  مخ  توری  ئې  زورکی  لري  ❖

 .وروسته  نه  را  ځي   ( د  کلمې  په  پای  کي  تر ) الف ثقيله  فعلي ) ئ (   ❖

   . ثقيله  فعلي ) ئ (  د  کلمې  په  سر  او  منځ  کي  نه  را  ځي ❖

د  فعل  د  جمع  په  ډول  زياتره  د  امر  او  نهي  لپاره  د  جملو  په  پای    ❖

   .کي  را  ځي 

 مثالونه  ئې : 

 کوچنيانو،  بد  کارونه  مه  کوئ !

 !   و خورئډوډۍ     ! ژر  را  سئ 

 !    را  وړئکور  ته   مو  خپل  کتابونه  

 .ښه  ګټه  نه  لري   خورئکوم  خواړه  چي  تاسي  

 مونث      ځيني  خلک  دغه ) ئ (  امريه ) ئ (  بولي .  په  هر  صورت  دغه ) ئ (  د 

   . اسمونو  لپاره  نه  را  ځي  بلکي  يواځي  د  فعلونو  لپاره  را  ځي
 

 

 

يو  شمېر  خلک  په  خپلو  ليکنو  کي  درنه  ښځينه ) ۍ (  د  فعلي ) ئ (  پر   

 .دوی  ليکي  چي :  خپل  کتابونه  مو  را  وړۍ .  دا  سم  نه  دئ   .ځای  کاروي  
 

 

 

 

 :   تفصيل  سرهپښتو  ژبي ) ی ( ګاني  په  د  
   تورو  را  اخيستل د  هغو   د  الفبې   ته   پښتو  ژبي      الفبې  څخهعربي      له

 .ستونزه  نه  وه   کوم  چي  ږغونه  ئې  په  دواړو  ژبو  کي  يو  شان  ول  کومه
 

 

 

  ۴۱ 



دلته  ستونزه  د  هغو  تورو  جوړول  وه  کوم  چي  ږغونه  ئې  په  عربي  کي   

  ،  ۍ ،  ئ (   ې     ) ی،هغه      نه  ول .  د  هغو  له  جملې  څخه  يو  د  پښتو  ژبي

که  څه  هم  ) ی (  په  عربي      کوم  چي  په  عربي  کي  ئې  ږغونه  نه  ول .   وې

   کي  وه،  خو  هلته  د  مقصوره  ) الف (  په  نامه  کارول  کېده  لکه :  موسی 

په  پښتو  کي      خو  دغه ) ی (يحيی ) يحيا ( ، ادنی ) ادنا (  او  نور .     ،) موسا(  

    .صلت  لري ځانګړی  خ

ګانو  ته  سمبولونه  څه  وخت  او  د  چا  له    دا  چي  دغو ) ی ،  ې ،  ۍ ،  ئ (  

.  په  پخوانيو  ليکنو  کي  به  و  ګورو     نه  پوهيږو خوا  جوړ  سوي  دي  پوره  

چي  د  دغو) ی ،  ې ، ۍ ،  ئ (  ګانو  سمبولونه  له  کومه  وخته  را  پيل  سوي   

 دي .  

د ) ی ( ګانو  د  مختلفو   (     ۱)  ة الاولياتذکر  :  پـه  پخوانيو  ليکنو  کي  لکه  

 ګاني  چي  د  کلمو  په  پای  کي    څرک  نه  ليدل  کيږي .  ټولي ) ی (  ډولونو

حتا  په     ) ی (  ليکلي  سوي  دي .  ) ی (  يعني  ملينه  يا  نرمه  پهراغلي  دي   

ده  را غلې      ځينو  ځايو  کي  چي ) ی (  بايد  د  کلمې  په  پای  کي  را  سي،  نه

ته     وتور  و(  ليکل  سوي  دي  او   هغ مخه  توري  بېـله ) ی  لهبلکي  تر ) ی (  

     نه  زور  او  نه  زېر  او  نه  زورکی  ليکل  سوی  دئ . 

د  سليمان  ماکو  د  يوه  کتاب  نوم  دئ  چي  نژدې  اته  سوه  کاله  پخوا     ة الاولياتذکر(   ۱) 

 .موندل  سوي  دي   مخونهه  تليکل  سوی  دئ .  د  دغه  کتاب  يواځي  ا
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  ۴۲ 



 کي  ګورو :  جمله په  يوه    ة الاوليامثال  ئې  د  تذکريو  

نا  څاپه  شيخ  ملکيار  راغی  او  پر  دښمن  يرغل  و  کاوه  او  ډير  زښت  و     “

 .   “وژل

 و  ليکو  نو  به  دغه  ليکنه  دا  ډول  وي : سمي   که  ئې ) ی ( ګاني  

 ې ([يشيخ  ملکيار  راغی  او  پر  دښمن ] دښمنې  يعني ) دښمن      نا  څاپه ”

 . “ې ( و  وژل ييرغل  و  کاوه  او  ډير ) ډېر ( زښت ) زښتې  يعني  زښت  

وروسته  نو  بيا د  خوشحال  خان  په  ليکدود  کي  د ) ی (    ة الاولياتر  تذکر

ستان  ژبي  او توکمونه(   ګانو  په  برخه  کي  دوست  محمد  دوست  په ) د افغان 

 نومي  کتاب  کي  ليکي  چي :    

د  پښتو  ټولني  په  کتابخانه  کي  د  خوشحال  خان  د  اشعارو  درې  قلمي     “

نسخې  موجودي  دي .  هلته  خوشحال  خان  ثقيله  يا  درنه ) ئ (  کله  په ) ئ(   

 . “او  کله  په ) هـ + ی (  ليکلې  ده 

 پاچا  الفت  په ) ليکوالي (  نومي  کتاب  کي  ليکي  چي:      خدای  بخښلی  ګل

   د  پير  روښان  خيرالبيان  د  پښتو  زوړ  کتاب    ة الاولياوروسته  تر  تذکر   “

ه   نارويژی  مستشرق ) مارګين  سټرن (  په  يوه  مقاله  کي  ليکي  چي  پ   .دی  

   ( دغه  کتاب  کي  د  حرکاتو ) زور ،  زېر ،  پېښ (  د  اظهار  لپاره ) ه ، ی،  و

.  ) نشته ،  اسپی ،  باسی (  په ) نشت ، اسپ ،  باس (     نه  دي  ليکل  شوي 

 “.ليکل  شوي  دي 

 

 

 

 

۴۳ 



بخښلي  ګل  پاچا  الفت  د  نورو  کتابو  نومونه   هم  اخيستي  دي   خدای   

 چي ) ی (  چنداني  نه  پکښي  ښکاري . 

مولوي  صاحب  صالح  محمد  چي  کله د  پښتو  لومړی      يخدای  بخښل

هـ ل  کال  کي  د  پښتو  ټولني  له  خوا     ۱۳۱۶په      اوتدريسي  کتاب  و  ليکی   

کي  ئې  د ) ی (  ګانو  مختلف  ډولونه  په  لاندي  ډول      په  هغه   ،  سو  چاپ   

 را  وړي  دي :   

مخه  توري  پر     لهسړَی ) سړی ( :  د  مليني  يا  نرمي ) ی (  لپاره  ئې  تر ) ی (  

 سر  زور  ليکلی  دئ . 

مخه  توري      لهبنګړِی ) بنګړي ( :  د  معروفي  يا  لنډي ) ي (  لپاره  ئې  تر ) ي (   

   لاندي  زېر  ليکلی دئ .

(  په  کار  وړې     ے) شيدې ( : د  مجهولي  يا  اوږدې ) ې (  لپاره  ئې ) ےشيد

 .  ده

 مشواڼۍ :  د  مونثو  اسمونو  لپاره  ئې ) ۍ (  په  کار  وړې  ده . 

مخه      له مليني ) ی (     د  ) راغلی ( :  د  ثقيلي  فعلي ) ئ (  لپاره  ئې  راغلی  

پر  سر  زورکی  ليکلی  دئ .  زورکی  ئې  د  زور  په  شان   لږ  افقي     توري

 خط  ليکلی  دی .    

 وا وښت،  هښتو  ادبي  انجمن  په  پښتو  ټولن ــپکله  چي   ل  کال  کي     ۱۳۱۶په  

 

 

 

    

۴۴ 



وروسته  ئې  د  پښتو  ژبي  د ) ی ( ګانو  په  اړه  نوي  فيصلې  و      مودهڅه   

سمبولونه  ئې  ور  ته  غوره     ) ی ،  ي ،  ې ،  ئ ،  ۍ (  ې  او  دغه  اوسني  لکړ

) ی ( ګاني  په   د  کتاب    احب  ـه  د  مولوي  صـپه  هغو  فيصلو  کي  هغ   .کړل  

  . لږ  تغيير  منلي  سوي  دي

مخه  توري  پر      له د  هغو  له  جملې  څخه  ملينه ) ی (  بېله  دې  چي  د ) ی (   

 سر  زور  و  ليکل  سي  منل  سوې  ده .  

معروفه  يا  لنډه ) ي (  ئې  داسي  منلې  ده  چي  تر  مليني ) ی (  لاندي  دوه   

   ه مخ   هلڅنګ  تر  څنګ    ټکي  و  ليکل  سي  نه  دا  چي  د  مليني ) ی (   

 توری  دي  زېر  و  لري . 

(  له     ےد  اوږدې ) ې (  هغه  شکل  چي  مولوي  صاحب  غوره  کړی  وو  )  

منځه  ولاړ  او  پـر  ځای  ئې   تـر  مليني  ) ی (  لانـدي  دوه  سـر  پـر  سـر ټکې  

 .) ې (   منلي  دي 

   د  مونثو  اسمونو  ثقيله ) ۍ (  ئې  په  هغه  شکل  منلې  ده  کوم  چي  د  مولوي

 .صاحب  په  کتاب  کي  هم  دغسي  ليکل  سوې  وه ) ۍ ( 

                           .(  لپاره  ئې  د ) ی (  پر  سر  همزه  ) ئ (  قبول  کړی  دئ  ئد  ثقيلي  فعلي ) 

د      نولپاره  د  سمبولو   اوس  چي  موږ  د  دغو  پنځو ) ی ،  ي ،  ې ،  ۍ ،  ئ (

 را  ځو  دې  خبري  ته  چي  ولي  موږ  د  دغو ،    ړهجوړولو  خبره  روښانه  ک

 

 

 

 

 

۴۵ 



ايا    ؟ په  خپلو  ليکنو  کي  کار  نه  اخلو څخه ګانو  ) ی ،  ي،  ې ،  ۍ ،  ئ (  

    ؟زدکړه  ډېره  سخته  ده  او  که  څرنګه    کارولود  هغو  د  

سته  او  هغوی  ئې      توري  ) واول (  په  نورو  ژبو  کي  هم  دغسي  ږغ  لرونکي  

د   ګانو   په  ټينګه  کاروي .  دا  چي  په  پښتو  کي  د ) ی ،  ي،  ې ،  ۍ،  ئ (  

ږغونو  لپاره  سمبولونه  جوړ  سوي  دي  نو  ډېر  به  ښه  وي  چي  موږ  ئې  هم  

 .    ړومراعت  ک

ه  کي  د  يوې ) ی (  پر  ځای  بله ) ي (  و  کاروو  نو  د  کلمې  معنا   که  په  ليکن

  به  له  هغي  څخه  چي  موږ  ئې  غواړو  بلي  ته  واوړي . 

 يو  مثال  ئې  دغه  لاندي  دوې  کلمې  دي  لکه : 

 مينه ) ګرانښت ،  محبت ( . 

    مېنه ) کور ،  د  اوسېدو  ځای ( .

لومړی  هره  هره ) ی (  معرفي  کړو  بيا  به  د  هري  هري ) ی (   دلته  لاندي  به  

 د  استعمال  ځيني  ځايونه  او  د  هغو  تلفظونه  و  ګورو : 

 

 ) ی ( :يا  نرمه  ملينه  ـــ      لومړی
دغه ) ی (  د  نورو  کونسونانتو  تورو  په  شان  کارول  کيږي ،  خو  يوخاصيت     

يا  لنډ ) و (   او   يا  الف      ، زورلري يا   ئې  دا دئ  چي  تر  مخ  توری  ئې  تل   

 .  وي
 

 

 

 

 

 

 

 

 

۴۶ 
 



،     ویـ،  ل  ویـ،  خ  ،  ځایسپَی  ،     لرګَی،     غمَی،     سړیَ  :لکه  مثالونه  ئې   

 او  نور .   ،  غټَی ،  مريَی ،  غويَی   دیَ،   بوی

   اسمونو  او  د  هغو  د  صفتونو  د  مفرد مذکر ) نرينه (   د      زياترهملينه  ) ی (   

 په  پای  کي  راځي . 

   مخه    لهدغي ) ی (      دځکه      ،   کي  نه  را  ځيملينه ) ی (  د  کلمې  په  سر   

.  دا    لري  زور  و   بايد   پر  دې  چي   چ    ځکه توری   (  سربېره   ) ی  ي دغه 

مخه  توری  بايد يا ) الف (  يا  لنډ ) و (  او  يا  زور      له کونسونانت  ده  تر  دې   

چي  له      تلای   راځکه  نه  سي   ،  د  کلمې  په  سر  کي   وي  توری   لرونکی   

 مخه  توری  نه  سي  لرلای . 

 د  مليني ) ی (  ځيني  خواص : 

    ــ  خاصيت : ۱

  کوم    کله  چي  د  کلمې  په  پای  کي  را  غلې  وي  او  په  هغې  کلمې  پوري 

    په  دغو  لاندي  ډولو  تغيير  کوي  لکه :  ،  نښليو    توريڅو  بل  توری  يا  

    سپی          سپيتانه

 سړی          سړيتوب 

 غړی           غړيتوب 

 لېونتوب لېونی         

 

 

 

 (  او ) لا  يا  لَيـدوو  هيجاوو  څخه  جوړه  ده  لکه )   له     کلمه  (   لَيلیيا     لَيلاد )  

 

 

۴۷ 



يلا    ـلی ( .  دا  چي  دغه  دوې  هيجاوي  جلا  نه  سره  ليکل  کيږي  ځکه  په  ) ل

(  اوښتی    ه  د  نرمي ) ی (  شکل  په ) يـيا ليلی (  کي  تر  لومړي ) ل (  وروست 

) ل (     ساتلی  دئ .  د  لومړي سره     د ) ل (  په  زور   دئ ،  خو  خپل  تلفظ  ئې  

     زور  بيا  هم  پر  خپل  ځای  پاته  دئ  او  نرمه ) ی (  ئې  که  څه  هم  په  لنډه 

او   دئ     لي ساتئې   ) ي (  ليکل  سوې  ده ،  خو  خپل  د  نرمي ) ی (  خصلت   

د  کلمې  په  پای  کي  نه  ده  را  غلې     ) ی (  ظ  کيږي .  دلته  که  په ) لَی (  تلف

 خو  د  يوې  هيجا  يا  سېلاب  په  پای  کي  را  غلې  ده . 

د  نوري  شرحي  لپاره  بايد  و  وايو  چي  نرمه ) ی (  د  نورو  کونسونانتو   
کوي ،  خو  يواځنۍ  دنده   تورو  لکه : ) خ ،  ر ،  ت ،  ز ... (  په  ډول  کار  ور   

 ده  چي :    غهئې  د

 د  تر  مخه  توري   زور  ساتي .  •

 تر  واول  ) الف ( وروسته  را  ځي .  •

 تر  واول  لنډ ) و (  وروسته  را  ځي .   •

  هکه  تر  کونسونانت ) الف (  او  کونسونانت ) و(  وروسته  را سي   دواړ  •

 ) الف ( او ) و (  به  زور  و  لري  لکه : 

     يعني په )  اَی  اَی ،  دا  دي  څه  و  کړه (  کي .  دواړه  الفان  زور  لري              
 . دواړه  الفان  کونسونانت  دي             

 دواړه ) و (  زور  لري .   هم په ) وَی  وَی ،  پښه  مي  ډېره  خوږيږي (  کي 

 

 

 

 

 

 تر  واول ) الف (  او  واول  لنډ ) و (  وروسته  خپل  کونسونانت  حالت  ساتي  
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 په ) ځای (  او ) لوی (  کي .     لکه : 

دا  ځکه  چي  په  ځای  او  زوی  دواړو کي  دواړه ) الف (  او  لنډ ) و (  واول   

 را  غلي  دي . 

شمېر  نرينه ) مذکر (  اسمونو   ملينه  يا  نرمه ) ی (  د  يو     خاصيت :  ــ    ۲

او  صفتونو  د  مفرد  حالت  په  پای  کي  راځي  مهم  خاصيت  ئې  دا دئ  چي   

 تر  مخه  توری  ئې ) زور (  لري  لکه : 

 سړی

 سپی   

 ی  غم

 لرګی  .... 

کوم  اسمونه  چي  په  پای  کي  ئې  ملينه ) ی (  را  غلې  وي     :  خاصيت     ــ  ۳

 معروفه ) ي (  جوړيږي  لکه : جمعي  ئې  په  

 جمع                              مفرد

 سپی                             سپي 

 سړی                             سړي  

 لرګی                             لرګي 

 زمری                             زمري

 ټوخی                            ټوخي
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ملينه ) ی (  د  کلمې  په  سر  کي  نه  را  ځي ،  دا  ځکه  چي    خاصيت : ــ   ۴

دا  چي  تر   د  دغي ) ی (  خصلت  دا  دئ  چي  تر  مخ  توری  ئې  زور  لري ،   

   نه  سي  را  تلای . د  کلمې  په  سر  کي  دې  له  مخه  توری  نه  سته ،  ځکه   

ا  دئ  چي  کله  د  اضافت     د  مليني ) ی (  بل  خاصيت  د  خاصيت :        ــ  ۵

 ) د(  ور  سره  را  سي  د  مفرد  په  حالت  کي  په  معروفه ) ي (  اوړي  لکه : 

 د  سړي  شمله . 

 د  سپي  لکۍ . 

 د  لرګي  کونده . 

 د  زمري  پښه . 

په  پورتنيو  جملو  کي  چي  د ) سړي ،  سپي ،  لرګي  او  زمري (  کلمې  را   

          .ې  مفرد  اسمونه  دي ، نه  جمع غلي  دي  ټولي  کلم

هغـه  اسمونه  چي     :  د  مليني ) ی (  بل  خاصيت  دا  دئ  چي    خاصيت :  ــ   ۶

ماضي  زمانو      ځينو  متعدي) ی (  ئې  په  پای  کي  را  غلې  وي  په     دغه  

 کي  ئې  دغه  نرمه ) ی (  په   معروفه  يا  لنډه ) ي (  اوړي  لکه : 

 متعدي  ماضي   حال 

 هډوکی  و  خوړسپي   هډوکی  خوري سپی  

 و  واهه خر  سړي   وهي خر  سړی  

 زمري  غوښي  و  خوړلې  زمری  غوښي  خوري 
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په  پورتنيو  جملو  کي ) سپي ،  سړي  او  زمري (  جمع  اسمونه  نه  دي ،  خو   

ماضي  کي  را  غلي   مطلقه  دا  چي ) سپی ،  سړی ،  او  زمری (  په  متعدي  

 دي  د ) سپي ،  سړي  او  زمري (  په  مفرد  حالت  اوښتي  دي .    

 متعدي  او  لازمي  فعل :   يادښت :

ــ  متعدي  فعل  هغه  فعل  دئ  چي  فاعل  او  مفعول  دواړه  و  لري  لکه :   

سړي  احمد  ته  و  ويل .  دلته ) سړي (  فاعل  او ) احمد(  مفعول  دئ  او  و   

 ويل  متعدي  فعل  دئ .   

ــ  لازمي  فعل  هغه  فعل  دئ  چي  مفعول  ئې  په  جمله  کي  نه  وي  را  غلی   

ي  فاعل  و  لري  لکه :  سړی  کندهار  ته  ولاړ .  دلته  سړی  فاعل   او  يواځ 

 دئ  او ) ولاړ (  ئې  لازمي  فعل  دئ  او  مفعول  نه  لري . 

 

 

   
د  مليني ) ی (  يو  بل  خاصيت  دا  دئ  چي  د  ندا  په  حالت     ــ  خاصيت :    ۷

 کي  په  معروفه ) ي (  اوړي  لکه : 

 سړيه ! سړی

 زړګيه !  زړګی 

 سپيه !  سپی 

 غميه !  غمی 

له   پورتنۍ  کلمي  يو  شمېر  خلک  له ) ي (  څخه  د   کي   حالت      پهد  ندا   

       (  ړ ړيه (  د )  سَچي  د ) دغه  کار  يعني   مخه  توري  په ) زېر (  تلفظ  کوي .  
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جوړوي ،  چي  دا  کار  د   ور  څخه   يه (       ،    ) سَـ  ،  ړِپه  زير  اړوي  اوزور     

         پورتنيو  کلمو  اصليت  ته  تغيير  ور  کوي .

 ) ي (  : يا  لنډه  يا  څرګنده  معروفه  ـــ    دوهم 
   .  معروفه  ،  دي ،  خـوري  او  داسي  نور  اکي  ـنالي ،  کالي ،  پ  ،    لکه  پشي

په  پښتو  کلمو  کي   ،  منځ  او  پای  کي  را  ځي .     ) ي (  د  کلمې  په  سر

   .وروسته  نه  را  ځي   ( الف  )په  پای  کي  تر معروفه  ) ي (  د  کلمې  

نه     ) لنډ  واول (  د  معروفي  يا  لنډي ) ي (  تر  مخه  توری  زور  يا  زورکی  

        په  پای  کي  لنډه   ) سېلاب (ځکه  چي  د  کلمې  يا  هيجا   دا   سي  لرلای ، 

) ي (  واول  وي .  د  دې  معنا  دا  ده  چي  تر  مخه  توری  ئې  کونسونانت   

 لکه  په  لاندي  کلمو  کي :   وي

 .    هداو ) ي (  واول   (  په  کلمه  کي  ) ش (  کونسونانت   پشيد ) 

 .  او ) ي (  واول  ده(  په  کلمه  کي  ) ل (  کونسونانت    نالي د ) 

 او ) ي (  واول  ده . (  په  کلمه  کي ) ل (  کونسونانت  کالي د ) 
 

 او ) ي (  واول  ده . (  په  کلمه  کي ) ک (  کونسونانت   پاکي)  د

   نتکله  چي  معروفه يا  لنډه ) ي (  د  کلمې  په  سر  کي  را  سي  د کانسونا

  په  شان  کار  ور  کوي  .  دا  په  دې  معنا  چي  دغه ) ي (  پخپله  يوه  بل  واول  

   برخه    پهته  اړتيا  لري  چي  دې  ته  حرکت  ور کي .  دا  خبره  تر  مخه  د  واول   

 .   کي  را  غلې  ده
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 د  معروفي  يا  لنډي  ) ي (  ځيني  خواص : 

کوم  نرينه  اسمونه  چي  ملينه  يا  نرمه ) ی (  ئې  په  پای       خاصيت :   ــ۱

 کـي  را  غلې  وي  جمعي  ئې  په  معروفه ) ي (  جوړيږي  لکه :   

 جمع               مفرد        

 سپی                   سپي            

 سړی                   سړي         

 کالي          کالی                  

 لرګی                   لرګي         

لکه  د  مليني ) ی (  په  برخه  کي  چي  و  ويل  سوه  د  هغو     ــ  خاصيت :۲

         اسمونو  په  پای  کي  چي  ملينه ) ی (  راغلې  وي  په  اضافي  حالت  کي  

،  که    په  نرمه ) ي (  اوړيملينه ) ی (      [را  غلی  وي    (  د    چي )  له  اسم  سره   ]

 :   اسم  جمع  نه  وي  لکه   څه  هم

 . د  سړي  ډوډۍ  ئې  راوړه 

 د  سپي  لکۍ  ئې  ور  لنډه  کړه .

و    لکه  د  مليني ) ی (  په  برخه  کي  چي  و  ويل  سوه  د  هغ   ــ  خاصيت :  ۳

متعدي   اسمونو  په  پای  کي  چي  ملينه ) ی (  راغلې  وي  د  مفردو  مذکرو  

   جملو  کي  په  داسي  حال  کي  چي  اسم  جمع  نه  وي  ملينه   ماضي  په  ځينو   

   ) ی (  په  معروفه ) ي (  اوړي  لکه :
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 سړي  موږ  ته  و ويل . 

 سپي  خلکو  ته  و غپل . 

ملينه ) ی (  په  معروفه ) ي (  نه      ماضي  په  صورت  کي د  لازمي  فعل  د   

 :  اوړي  لکه

 سړی  کابل  ته  ولاړ . 

 سپی  و  تښتېد. 

د  کومي      :  د  معروفي ) ي ( يو  بل  خاصيت  دا  دئ  چي    ــ  خاصيت :  ۴

  کلمې  په  پای  کي  چي  د  ښځينه  اسمونو  ثقيله ) ۍ (  را  غلې  وي  او  و

  غواړو  چي  د  يو  بل  نوم  يا  کلمې  سره  ئې  يو  ځای  کړو  دا  چي  ثقيله

) ۍ (  د  کلمې  په  منځ  کي  د  بلي  کلمې  سره  نه  نښلي ،  ځکه  د     ښځينه

 يکل  کيږي  لکه : لنډي ) ي (  په  شان  ل 

    ګاډۍ        ګاډيوان

 . .  هګۍ  مفرد  او  جمع  اسم  د ئ   هګۍ        د  هګيو

د   د هګۍ  په  اضافي  حالت  کي  په ) د  هګيو (  کي  تر ) ي (  له  مخه  توری  

   .خپل  زورکی  تلفظ  ساتي  او  په  لنډه  يا  معروفه ) ي (  نه  تلفظ  کيږي 
 

 

 

 

 

   
 :   لکه  ) ې (يا  اوږده  مجهوله  ــ      درېيم

 .    او  نور  ، ډېر ، مېز ادې ،  شيدې ، مستې  
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      د  مجهولي  يا  اوږدې ) ې (  ځيني  خواص :

د      خوکي  نه  را  ځي ،      کلمې  په  سرمجهوله  ) ې (  د      خاصيت :    ــ۱

دا  ځکه  چي  د  کلمې  يا  سېلاب  په   کلمې  په  منځ  او  پای  کي  را  ځي .   

   .سر  کي  واول  نه  را  ځي 

،   (الف   واول )  په  پای  کي  تر    وپښتو  کلم   ) ې (  هم  د   غهدخاصيت :    ــ۲

  تل دا  ځکه  چي  دغه ) ې (      .  وروسته  نه  را ځي    واول ) و (  او  واول ) ي (

(،  خو  تر  کونسونانت ) الف   يو  ځای  نه  سره  را ځي،    هواول  ده  او  دوه  واول

وروسته  را  تلای  سي  لکه  په ) اې ،   کونسونات ) ي (  کونسونانت ) و (  او 

   ټولي  هغه  پښتو  کلمې   .  کييې (  ب  واکتاته  ) وې  ويل (  او )  ،  وروره ! ( 

چي  په  پای  يا  منځ  کي  ئې  مجهوله ) ې (  را غلې  وي  تر      اوسېلابونه

 په  لاندي  کليمو  کي: :  مخه  توری  کونسونانت  وي  لکه     لهمجهولي ) ې (   

 (   په  کلمه  کي ) د (  کونسونانت  دئ . ادې  د ) 

 نانت  دئ . (  په  کلمه  کي ) د (  کونسو شيدې   د ) 

 (  په  کلمه  کي ) ت (  کونسونانت  ده .  مستې د ) 

 په ) يې (  کي  لومړې ) ي (  کونسونانت  معروفه  يا  لنډه ) ي (  ده . 

 د ) ډېر (  په  کلمه  کي ) ډ (  کونسونانت  دئ .   

 د ) ډېر (  کلمه  سربېره  پر  دې  چـي  تر ) ډ (  وروسته  د  اوږدې ) ې (  ږغ 
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 .اورېدل  کيږي  بيا  ئې  هم  زياتره  ليکونکي  په  معروفه ) ي ( ) ډير (  ليکي 

مجهوله  يا  اوږده ) ې ( :  د  يو  شمېر  مونثو  يا  ښځينوو      خاصيت :    ــ۳

 اسمونو  د  جمع  په  حالت  کي  د  اسمونو  په  پای  کي  را  ځي  لکه :     

اوږده ) ې (  جوړيږي     په    ياسمونو  جمع    د  هغو  ښځينوو  خاصيت :       ــ۱

  : يــچ  کوم

 ـــ  په  پای  کي  ئې ) ه ، ـه (  را  غلې  وي .     

 ـــ  تر ) ه ،  ـه (  د  مخه  توري  ئې  زور  و  لري .    

 . ـــ  د  کلمې  پر  وروستۍ  برخه  ئې  خج  را غلی  وي     

دغه  اسمونه  ښځينه  اسمونه  دي  او جمعي  ئې  په  مجهوله  يا  اوږده ) ې (   

 جوړيږي  لکه :  

 جمع                     مفرد

 ګډوه                         ګډوې   

 ې سږمه                         سږم

 پايڅه                        پايڅې 

 کاسه                         کاسې 

 کوزه                          کوزې 

 کنډواله                    کنډوالې

 جنازې           جنازه 
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 ( : )  ۍ ، ئيا  درنه  ثقيله  ـــ   څلورم 
) ي (    ده  چي  پخپله  د ثقيله  يا  درنه ) ۍ ،  ئ (  هغه  کونسونانت  ) ۍ ،  ئ ( 

ږغ  ور کوي  او  تر  مخه  توری  ئې  زورکی  لري .  دا  چي  ولي  ئې  ور  ته   

 ل  ئې  دا  دئ  چي : دليدوه  سمبولونه ) ۍ ،  ئ (  غوره  کړي  دي   

صفتو  په  پای  کي  را  ځي   ځينو   ــ  ) ۍ (  د  ښځينه  نومونو  او  د  هغو  د     

 . او  ښځينه  درنه ) ۍ (  ئې  بولي 

   ــ  ) ئ (  د  فعلونو  په  پای  کي  را  ځي  او  د  درنې  فعلي ) ئ (  په  نامه  ئې  

 بولي .  

 دلته  لاندي  به  هره  يوه  په  جلا  توګه  را  وړو : 

 ــ   الف 

:    پاره  راځي  لکهلد  مونثو  يا  ښځينه  نومونو  چي   :() ۍ  درنه  ښځينه 

 . او  نور   ،  هګۍ ، پېړۍملالۍ ،  ګاډۍ،  لنګۍ ،  غالۍ  

 د  ښځينه  اسمو  درنې ) ۍ (  ځيني  خواص : 

په  کلمه  کي د ) ۍ (  مخکي  توری  تل  زورکی  لري  لکه     خاصيت :   ــ  ۱

   په  لاندي  کلمو  کي :   

دئ  زورکی   را غلی  مخه      له) ۍ (     رـتي ) ل (  چي   ـه  کلمه  کـ(  پملالۍ )  د  ــ     

    . لري

 (  په  کلمه  کي  ) ډ (  زورکی  لري .  ګاډۍ   د )ــ    

۵۷ 



 (  په  کلمه  کي ) ګ (  زورکی  لري .  لنګۍ   د )ــ    

 زورکی  لري .   (  په  کلمه  کي ) ل ( غالۍ  د )ــ    

 . د ) هګۍ (  په  کلمه  کي ) ګ (  زورکی  لري ــ    

 . د ) پېړۍ (  په  کلمه  کي ) ړ (  زورکی  لري  ــ    

د  دې  معنا  دا  ده  چي  دغه ) ۍ (  تل  کونسونانت  يا  بې  ږغه  توری  ده ،  

ځکه  چي  تر  مخ  توری  ئې  زورکي  لري  او  تر  زورکي  وروسته  بل  واول   

نه  راځي .  دا  چي  له  نورو ) ی ،  ي ،  ې ،  ئ (  ګانو  څخه  ئې  توپير  و سي،   

 يعني ) ۍ ( .   لې  ده ځکه  ئې  يوه  لکۍ  پوري  نښلو

هغه  اسمونه  چي  په  پای  کي  ئې ) ۍ (  را  غلې  وي  مونث     خاصيت :     ــ  ۲

يا  ښځينه  نومونه  دي .  د  دغو  لاندي  ښځينوو  اسمونو  جمعي  او  مفرد   

 : دواړه  په ) ۍ (  را  ځي  لکه 

 مفرد                                               جمع  

 څلور  هګۍ          يوه  هګۍ                            

 يوه  ګاډۍ                                     پنځه  ګاډۍ 

 يوه  افغانۍ                                  شپږ  افغانۍ 

 يوه  کړۍ                                       لس  کړۍ 

 يوه  ډوډۍ                                     درې  ډوډۍ 

 اته  تڼۍ                                      يوه  تڼۍ    

 

۵۸ 



هېر  ئې  بايد  نه  کړو  چي  په  ژبه  کي  ځيني  استثناوي  سته  لکه :  د  نجلۍ   

 جمع  نجلۍ  نه  ده  بلکي  نجوني  دي  لکه :  

 نجلۍ            نجوني 

کله  چي  د  ښځينه  اسم   په  ثقيله ) ۍ (  پوري  کومه  بله     خاصيت :   ــ  ۳

، ثقيله ) ۍ (  خپل شکل  بدلوي  او  په     و نښلي   ) الحاقيه (  کلمه  يا  توری 

مخکي  توری  بيا   څخه   ) ۍ (     لهمګر      ، ليکل  کيږي    معروفه  يا  لنډه ) ي (  

) ۍ (  ئې  په  لنډه  کونسونانت ) ي (  اوړي    هم  خپل  د  زورکي  ږغ  ساتي  او

 :  او  د  يوه  بل  واول  له  لاري  په  حرکت  را  ځي  لکه 

 کي  ولاړل .     ګاډيو ټول  خلک  په 

  په ) ۍ (  ئې   په  پورتنۍ  جمله  کي  چي  کله  له ) ګاډۍ (  سره ) و (  و  نښت ،   

چي  کله     په  ګاډۍ  کي ) ۍ (  وا وښته .   (  ګاډيو )  ) ي (  واوښته  او  کلمه  په

(  ږغ    ۍکونسونانت ) د  خپل    ه  په ) ي (  واوُښته ،  خونښلېد  و) و (  سره   له

دا  ځکه  چي  تر  مخ  توري  ئې  زورکی   وو .  لامل  ئې  دا  دئ   و  ساتی .   ئې   

په  ګاډۍ      .  دلتهيو (  ،     ډ،      ګا  )چي  د ) ګاډيو (  کلمه  درې  سېلابه  ده  لکه :  

(  سره   و  را  غلی  وو  او  په ) ګاډيو (  کي  چي ) ۍ (  له ) زورکی     ) ډ (پر   کي

      زورکي  سره  سېلاب  جوړ  کړ  او ) ۍ (  په  کونسونانت    لهو  نښته ، ) ډ (   

   ئې ) يو (  سېلاب  جوړ  کړ . ) ي (  وا  وُښته  او  له ) و (  سره  

 و  کي  د  پورتنۍ  قاعدې  هګيو  او  پېړي   ، نګيو ،  غاليو  و په  دغه  ډول  په  ل
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 لکه :   په  شان  کارول  کيږي 

 ې . ل رېدي  د  ټولو  لنګيو  پيسې  ور  کړــ    

 . د  دغو  هګيو  پوستکي  ډېر  کلک  دي ــ     

     په  دې  وروستيو  پېړيو  کي  د  تخنيک  په  برخه  کي  ډېر  پر  مختګونه   ــ     

 سوي  دي .      

 ټول  نړيوال  د  ځينو  ناروغيو  څخه  ډار  لري . ــ     

سته  چي  په  پای  کي  ئې ) ۍ (  را  غلې  وي ،  که  وال      ني  کلمېيدلته  ځ 

خلک  په  معروفه ) ي (  تلفظ  کوي     يا  وان  پوري  و  نښلوو  بيا  ئې  ځيني  

 توګه:         او  ځيني  ئې   د  ښځينه  اسم  په  ثقيله ) ۍ (  تلفظ  کوي .  د  مثال  په 

 د  نړۍ  څخه  نړيوال  ــ     

 د  ګاډۍ   څخه  ګاډيوان ــ    

 د  رېړۍ   څخه  رېړيوان ــ    

 د  هټۍ  څخه  هټيوان ــ    

   ن ــ  د  بټۍ  څخه  بټيوا  

) ۍ (  ئې     ) هګۍ (  په ) هګيو (  واوړي  د ) ګ (  زورکی  تغيير  نه  کوي  او  که

ځکه  په  لنډه  کونسونانت ) ي (  اوړي  چي  وروسته  ئې  واول   لنډ ) و (  را   

    .ځي . دغه  قاعده  په  پېړيو ،  ګاډيو ،  کېږديو ،  لنګيو  کي  هم  دغسي  ده

توري      مخه   له(   ګيو ...  کي  تر ) ۍ  ـپه  پېړيو،  ګاډيو ،  کېږديو ،  لنګيو،  ه

 وال،سره      نړۍ  که  له  اوس    . کيږي     ه وېره  نه  ليدل  رزوَ د  زورکي  اړول  په  
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سره     بټۍله   ،   والسره   هټۍ   له   ،   وانسـره  رېړۍ   له  وان ،  سره   ګاډۍ   له   

تر   ) ۍ (  د   درنې  و  نښلي  بيا  وېره  سته  چي  لوستونکي  تر    الحاقيې وال  

زېر   اوښتې  وي  په   (   ) ي  په  ليري  کړي  او ) ۍ (  چي   توري  زورکی      همخ

                ي .  ښه  به  دا  وي  چي  د تلفظ  کوا  ړوي  او کلمې  په  لنډه ) ي (  سره   

(  او ) وال (  توري  د  اصلي  کلمو  څخه  جلا  و  ليکل  سي  لکه :  نړۍ    ) وان

 وال ،  ګاډۍ  وان ،  رېړۍ  وان ....  

) ۍ (  ئې  په  پای  کي  را   تانيثي    هغه  اسمونه  چي  ثقيله     خاصيت :   ــ۴

مفرد  حالت  کي  د  اضافت  يا  ملکيت  په  حالت  کي  په  خپل      پهغلې  وي   

 :   حالت  را  ځي  لکه

 د  هګۍ  پوسکی  ډېر  کلک  دئ . ــ    

 . دي  خلاصه  سوه غوټه  تڼۍ     دــ    

 .د  ګاډۍ  آس  سپين  دئ ــ    

کله  چي  دغه  اسمونه  د  اضافت  په  حالت  کي  په  جمع     خاصيت :   ــ  ۵

په  معروفه ) ي (  اوړي  او  په  پای  کي  ئې  ) و (  را  ئې   ثقيله ) ۍ (      ړياو

څخه  په      و سېلاب   و) ۍ (  اړوي  بلکي  کلمه  د  دوي   ځي .  دغه  کار  نه  يواځ 

(     ) يپه  کانسونانت  ئې   يا  هيجاوو اوړي  او  معروفه ) ي (      وو  سېلابېيدر 

 :  اوړي  لکه

 پوستکي  کلک  دي . ) هګيو (  درې  سېلابه  دي  لکه ) هَـ ( ،  ) ګـ ( د  هګيو  
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   ) و (   او ده  او ) يو ( .  د ) ګـ (  پر  سر  زورکی  او ) يـ (  کانسونانت ) بې  ږغه (  

 .  واول  دئ

 ) تَـ  ،  ڼَـ  ،  يو ( ې .ل د  تڼيو  غوټي  دي  خلاصي  سوــ    

 د  ګاډيو  آسونه  سپين  دي . ــ    

کيږي . يو څه  چي      مخني  مثال  په  شان   له د   په ) تڼيو او  ګاډيو (  کي  هم   

مخه  توري  زورکی  دئ     له  پر  خپل  حال  پاته  کيږي  هغه  د  ثقيلي ) ۍ (  د  

 چي  تر  پايه  له  منځه  نه  ځي . 

 

 

 

 

 

 ته  لکه : س په  ياد  ئې  بايد  ولرو  چي  دلته  ځيني  استثنايې  حالتونه  

(    جلۍ  جمع  په  نجوني  او  د  جمع  د  اضافت  په  وخت  کي  معروفه ) ينْد  

نجوني  د  اضافت  په  حالت  کي  په  نجونو  اوړي      ) و (  اوړي  لکه :لنډ  په  

 جونو  ښوونځی . نْد   :   لکه

   او  پر   ه ولاړ  جوني (  د  جمع  په  اضافي  حالت  کي  لنډه ) ي (  له  منځه نْد )  

 .  غیځای  ئې  واول  لنډ ) و (  را  

د   يو  څو  مثالونه  را  وړو  چي  د  دغو  مفر  نودلته  لاندي  به  د  هغو  صفتو

 سره  را  ځي  کوم  چي  په  پای  کي  ئې ) ۍ (  را  غلې  وي :    مونونو

 ورسته  هګۍ                        

 زړه  افغانۍ  

     ژيړه  کړۍ

۶۲ 



 پخه  ډوډۍ 

 خلاصه  تڼۍ 

 سره  ګاډۍ  

 که  چيري  پورتني  اسمونه  د  جمع  په  حالت  کي  را سي  اړونده  صفتونه 

 او  ځيني  ئې  په  معروفه ) ي (  را  ځي  لکه : ئې  ځيني  په  مجهوله ) ې (  

 .  ) زړه (  په  پای  کي  خج  لري .   ړې  هګۍ (زَ)    ړه  هګۍ            جمع  ئې زَ

 . ) ژيړه (  خج  نه  لري .   ) ژيړي  ګاډۍ (   ژيړه  ګاډۍ          جمع  ئې 

يو  اسم  چي  زموږ  زياتره  پښتانه  وروڼه  او  خويندي  ئې  غلط  تلفظ  کوي   

 . هغه ) ښوونځی ( دئ  چي  په ) ښوونځۍ (  ئې  تلفظ  کوي 

ر    ودغه  کلمه  په  اصل  کي  ښوونځای  دئ  چي  په  محاوره  کي  ښونځی   

ړی  نه  پوهيږي   جوړ  سوی  دئ .  ښوونځی  مذکر  يا  نرينه  اسم  دئ  .  سڅخه   

 چي  دا  ولي  په  ښځينه  اسم ) ښوونځۍ ( اوښتی  دئ . 

کوښښ  بايد  و  سي  چي  دغه  په ) ښوونځی (  تلفظ  سي  او  د  جمع  او  

         اضافت  په  حالت  کي  په ) ښوونځي (  تلفظ  سي .

 ــ   ب 

فعلونو  لپاره  را   هغه  کونسونانت ) ئ (  ده  چي  د       :  ) ئ (درنه  فعلي  

 :   ځي  لکه

 

 

 

 

 

۶۳ 



 . خورئ  او  نور  ، !   را  وړئ   ، !   ،  و  خورئ مه  کوئ !

    ثقيلي   له(  په  کلمو  کي    خورئ ، !    را  وړئ   ، !   ،  و  خورئدغه  ډول  د )کوئ ! 

مخکي  توری  زورکی  لري .  دغه  دواړي ) ۍ ، ئ  (  ګاني  د   څخه   ) ئ (   

 کي  او  تـر ) الف (  وروسته  نه  را  ځي . کلمې  په  سر  

  د  پښتو  ي  ګانو  يوه  لنډه  معرفي :

 يواځي  کونسونانت  هم  واول   هم  کونسونانت  يواځي  واول 

 ی    ۍ    ئ  ي ې
 

 

 :ـه (    ـهـ ، په  پښتو  کي ) هـ ،  ه ،
ـه (  ده  چي  دلته  به      ـهـ ،   يو  بل  توری ) هـ ،  ه ،د  پښتو  ژبي  په  الفبې  کي   

ارسي  کي  هم  سته  چي  په   پخبري  پر  و  کړو :  دغه  توری  په  عربي  او   

په      ـه (    ـهـ  ،  ) هـ ،  ه ،     ـه ( .  دغه    ـهـ ،   دغو  شکلو  ليکله  کيږي ) هـ ،  ه ، 

په  ځينو  ځايو  کي   او       [ تلفظ  کيږي  په ) هـ (  چي     ]   يملفوظځينو  ځايو  کي   

    (  وي . نه  تلفظ  کيږي په ) هـ (  چي   ]  يغير  ملفوظ

واول  بلل   د  کلمې  په  پای  کي   په  ځينو  کتابو  کي      پښتو  ژبي  د  ګرامرد   

 اسمو بيا  د  کلمې  په  پای  کي  د  مونث  او  مذکر   او  په  ځينو  کي     هد   ېسو
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  . هتعيينوونکي  بلل  سوي  د

په  پښتو  کي ) هـ (  په  دغو  ډولو  ليکل  کيږي  ) هـ ،  ـهـ ،  ه ،  ـه ( .  د  دغو   

له  جملې  څخه  کومه  چي  د  کلمې  په  سر  کي  را  سي ) هـ ( ليکل  کيږي  او   

 دوه  شکلونه که  د  کلمې  په  منځ  کي  را سي ) ـهـ (  ليکل  کيږي .  ) ه ،  ـه (  

ئې  د  کلمې  په  پای  کي  ليکل  کيږي .  لومړی  شکل ) ه (  ئې  تر ) ا ،  د ،   

ډ،  ذ ،  ر ،  ړ ،  ز ،  ژ ،  ږ ،  و (  وروسته  را  ځي .  ) ـه (  شکل  ئې  دکلمې   

له    الفبېپه  پای  کي  بېله ) ا ، د ،  ډ ،  ذ ،  ر ،  ړ ،  ز ،  ژ ،  ږ ،  و (  څخه  د  

  ) هـ ،  ه (  دوه  ډوله  ده :نورو  تورو  سره  نښتې  را  ځي . 

 ) ـه ،  ه (  ده .  ياو  بله  غير  ملفوظ(   ،  ـهـ ،  ه ) هـ يملفوظيوه  

    ) هـ ( :  يــ  ملفوظ۱

   :لکه  ده     يچي  په  هر  ځای  کي  د ) هـ (  ږغ  ور  کي  ملفوظ ) هـ (  

هيلۍ ،  هګۍ ،  هوسۍ ،  هوږه ،  هـر ،  بهر ،  ګهيځ ،  پوه ،  تره ) ډار      په

نورو  کلمو  کي .  د  کلمې  په  پای  کي  په  پـښتو  کي   داسي   يا  وېره ( او   

کلمو  کي  بل      او  په  يو  شمېر  لږو  نورو   ) ترهـ ( [   او  تره) هـ (   پوه    ] بېله  د  

سترګو  کيږي .  او  د ) پوه (  پـه  کلمه  کي  په  دوه     ځای  دومره  ډېره  نه  تر

سترګې ) هـ (  نـه  ليکل  کيږي  او  په  ګردۍ ) ه (  اوړي .  دا  به  ښه  وای  چي   

په ) هـ (  ليکل  کېدای .  ) ه ، ـه (  چي  کله  د  پښتو  کلمو  په  پای  کي  را   

  ه  ور  کوي .  ځکه  پـه  هـغو  ځايو  کي غلې  وي  په  هر  ځای  کي  د ) هـ (  ږغ  ن 

 غير  ملفوظي  ) ه (  وايي .  ور  ته 

 

۶۵ 
 



 ) ه ،  ــه ( :  يــ  غير  ملفوظ۲
هغه ) ه ، ـه (   ته  وايي  چي  د  پښتو  کلمې  په  پای  کي  را ځي  او  هيڅکله   

 .     …د ) هـ (  ږغ  نه  ور  کوي  لکه :  ښځه ،  اوږه ،  خوله ،  ګډوه  

 ) ه ، ـه (  په  عربي  کي : ياو  غير  ملفوظ   يملفوظ

    ) ه ،  ـه ( : ي ملفوظ ــ    

 د  يو  شمېر  عربي  کلمو  په  پای  کي  چي ) ه  يا  ـه (  را  غلې  وي  د ) هـ (         

 نښلي ) ه (  خپل     ر  سره  وکوم   بل  توری  يا  کلمه  وږغ  ور  کوي  او که        

) المدرس       :  په  (  په  شان   ساتي  لکه  هـ   ( اناتلفظ  د  .    ةِ   دلته  د        ( کي 

 درسه ) ـه (  په ) ـة (  وا  وښته .   الم

 ) ه ، ـه ( : ي غير  ملفوظ ــ    

 کلمې  په  پای  کي  راسي  د ) هـ (  په   کومي  عربي  د  چي ) ه  يا  ـه (   کله        

    ةِ) في المدرس  شان  ږغ  نه  ور کوي  بلکي  د ) ت (  ږغ  ور  کوي  لکه : په         

 ) ـه (  بولي .  يځکه  ئې  غير  ملفوظ،  انا (  کي        

 ارسي  کي  لکه :پ) ه ، ـه (  په   ياو  غير  ملفوظ   يملفوظ

 ) ه ، ـه ( :  ي ملفوظ ــ    

    (  په  شکل  را  سي    ، ـهـ  دوه  سترګي ) ه ـ   ) ه ، ـه (  چي  کله  په  کلمه  کي  د     

 ه   ــي  د کلمې  پــ.  کله  چوي     ييعنـي  مــلفوظ  وخت ) هـ (  تلفظ  کيږي   هر        

ه   پای  کي          ي په  شکل  را سي  بيا  نو  په  ځينو  کلمو کي  ملفوظ   (  د ) ه  يا  ـ
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(   ېدونکې  ) نه  تلفظ   يځينو  کلمو  کي  غير  ملفوظ   په  او     (  ېدونکې  ) تلفظ

 ده :   ي ارسي  کلمو  کي  ملفوظپپه  دغو  لاندي     : وي  لکه

        ه ) ه (  را  غلې  ده  په ـکي  چي  کوم   پای د ) اګاه (  يعني  با خبر  صفت  په   

    اسـم  اوړي  په  پای  کي  ئې ه   اګاه  صفت  پد    ي   ـلفظ  کيږي . کله  چـ) هـ (  ت

   په  دغه  نوې  کلمه  کي  د      .  ه  جوړيږيڅخ  ور    (  ) ی (  ور لويږي او ) اګاهی

 .   ويملګری    ور  سره هم   تلفظ  ور  سره  ملګرې  وي  او  ) هـ (  

               د  ) چاه (  څا  څخه  د  و حدت  د ) ی (  د  يـو  ځـای  کېدو  په  وخت  کي  

 ) چاهی (  جوړيږي . 

 . ) راهی (  يوه  لار ) راه (  لار 

 . ) ماه (  مياشت  ) ماهانه (  

 .  د ) ګناه (  څخه  ګناهکار ) ګنهګار (

په  پورتنيو  کلمو  کي  د  کلمې  په  پای  کي  چي  کومه ) ه ، ـه (  را غلي  ده  

په  وخت  کي  هم     ) الحاق(  لومړی  هلته  خپل  ږغ  ساتي  او  بيا  د  نښلېدو

 وايي .    ير  ته  ملفوظږغ  ساتي .  ځکه  وهم   خپل  ځای  او  

  ) ه ،  ـه ( : ي غير  ملفوظ ــ    

ه (  راسي  هغه  وخت  غير  ملفوظ  د                         يپارسي  کلمو  په  پای  کي  چي ) ه ،  ـ

   نه  و ) ه ،  ـه (  ور  ته  ويل  کيږي  چي  د  کلمې  په  پای  کي  خپل  ږغ         

 او  حتا  د  بل  تـوري  يـا  کلمې  سره  د  نښتلو) الـحاق (  پـه  صورت     ساتي       
 

 

 

 

 

 

 

 

   
۶۷ 



  په  لاندي   مثالو   ي  لکه  ولاړه  س يخي  خپل  ځای  پرېږدي  او  له  منځه       کي 

 :  کي 

 ) بچه (        

 ) شده (        

 ) خانه (        

 . ) تشنه (   او  نوري  کلمې        

وخت  د   د  پورتنيو  کلمو  په  پای  کي  چي  کومه ) ه ،  ـه (  را غلې  ده  هيڅ  

مخني  توري  د  واول ) زور (     ددلته  د     ) ه ،  ـه () هـ (  ږغ  نه  ور کوي . اصلاً  

 د  ځای  د  ساتلو  په  خاطر  د  يوه  قرارداد  په  شکل  را  غلې  ده .   

(   ، ـه  د  پورتنيو  کلمو  سره  کومه  بله  کلمه  يا  توری  و  نښلي ) ه  چي   ه   لک

   له  منځه  ځي  او  پر  ځای  ئې  هغه  تر ) ه (  د   ځکه  چي  غير  ملفوظه  دهئې   

په  شکل   حرکت   د   ني توري   ک چي  واول  دئ  د  مخ   مخه  توري  زور   له

 :  لکهساتي  

 ــ  بچګی      ګی ـ  +  بچَ   څخه      هبچَ   له

   ــ  شُدنی    نی  +  دَشُ  څخه   ه  دَشُ  له

 ــ  خانګي    ګیـ  +  خانَ څخه    ه  خانَ  له

 ــ  تشنګی    ګی ـ + تشنَ ه  څخه  تشنَ  له 
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 : په  پښتو  کي  ) ه ( ياو  غير  ملفوظ   يملفوظ
دلته  چي  موږ  د  ملفوظي او  غير  ملفوظي ) ه (  په  اړه  څه  وايو  هغه  دا   

تلفظ  کيږي  او  کله  نه  تلفظ  کيږي .     چي ) ه ( د  کلمې  په  پای  کي  کله

   (   ي(  او  چي  نه  تلفظ  کيږي ) غير  ملفوظ  يهلته  چي  تلفظ  کيږي ) ملفوظ

وېره ،  ډار      ) ترهـ (  يعني    او  تره    ) پوهـ (  د  مثال  په  توګه  د  پوه  .   بلل  کيږي  

ويل  کــيږي .     يور  کوي  ځکه  ور  ته  ملفوظ   په  کلمو  کي ) ه (  د ) هـ (  ږغ

ځکه  ور      ږيمو  کي  نه  تلفظ  کيد  پسه ،  وراره ،  ښځه ،  تره ) اکا (  په  کل

 ) ه (  وايي .    يته  غير  ملفوظ

د  ملفوظي  او  غير  ملفوظي ) ه (  په  اړه  د  پښتو  ګرامر  ځيني     که  څه  هم  

   کتابونه  داسي  ليکي :

   ) ه ( :  ي ملفوظ ــ   ۱

په  تلفظ   هغي  ساکني ) ه (  ته  وايي  چي  د  کلمې  په  اخر  کي  را  ځي  او   

ده      نښه مذکر      کښې  اواز  پوره  ادا  کيږي  او  په  پښتو  کښي  عموماً  د

 .  مثلا  پسه ،  بيده ،  واښه  او  نور 
 

 

 

 

    ) ه ( : ي غير  ملفوظ  ــ   ۲

) ه (  ته  وايي  چي  د  کلمې  په  اخر  کي  را  ځي  او  په  تلفظ     ساکنيهغي   

کښې  ئې  اواز  پوره  نه  ادا  کيږي  بلکي  د  يو  زور  په  شان  ادا  کيږي  او   

په  پښتو  کښي  عموماً  د  تانيث  علامه  ده  مثلا  ښځه ،  پزه ،  سترګه  او   

    نور . 

 

 

۶۹ 



چي  د ) هـ (     ښکاري) ه (  نه   يپه  يوه  کي  لا  ملفوظپه  پورتنيو  مثالو  کي  

       دلته  به  و  ښيو  چي  د  کومو  اسمونو  په  پای  کي  چي   ږغ  دي  ور  کي .

) ه (  را غلې  وي  مونث  او  مذکر  ئې  تر ) ه (  له  مخه  د  توري  په  زور  يا  

 . او  خج  پوري  اړه  لري  زورکي  

 .ژبه  کي  زور ،  زېر ،  پېښ  او  زورکی  سته  او  ليکل  کيږي  نه  په  پښتو   

که  د  کومي  کلمې  د  پای  پر  توري  زور  يا  زورکی  راغلی وي  دا  چي   

(     زور  يا  زورکی  نه  ليکل  کيږي  پر ځای   ئې  د  کلمې  په  پای  کي ) ه يا ـه

 ليکل  کيږي  لکه : 

) ر (  زورکی  راغلی  دئ ،  دا  چي     پر   تر ) ه (  له  مخهد ) وراره (  د  کلمې   

پای    نه  ليکل  کيږي  ځکه  ئې  په  ليکنه  کي  د  زورکي  پر ځای  پهزورکی  

که  موږ  زورکی      .  ئد   ور  څخه  جوړ  کړی   ) وراره (  ئې   ه  اوکي ) ه (  ليکلې  د

ليکلای  نو ،  پسه  او  وېښته  ته  به  مو ) ـه (  نه  ليکلای  او  د ) س  او  ت (   

 ی  لکه :    پر  سر  به  مو  زورکی  ليکلا

 پس   په  پسه 

 وېښت  په  وېښته   

ليکونکو  د  مونث  يا   ځينو   مو  و  ويل  چي  د  ګرامر  د  کتابو      وړاندي

اسمونو  مشخص  کول    نرينه   يا   او  مذکر   غير      لهښځينه   او  ملفوظي 

  له د   ملفوظي ) ه ( سره  تړلي  دي .  دلته ) ه ،  ـه (  نه  ده  بلکي  تر ) ه ،  ـه (   

 مخه  توري  پر  سر  چي  کوم  زور  يا  زورکی  را  غلی  دی  هغه  د  هغې  کلمې
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مونث  يا  مذکر  تعيينوي .  هېر  ئې  بايد  نه  کړو  چي  د  کلمو  د  مذکر  او     

مونث  په  ښودلو  کي  نه  يوازي  زور  يا  زورکی  رول  لري  بلکي  يوه  بله   

 دئ .  accent خبره  چي  مهمه  ده  هغه ) خج  (  يا 

زور      ي  د  ږغ  يا  اواز د  يوې  کلمې  پر  يوه  هيجا  يا  سېلاب  باند ) خج ( :   

   .يا  فشار  دی  چي  لاندي  به  ئې  يو  څو  مثالونه  راوړو 

.  په  دغه  کلمه  کي  پر ) ڼ (  باندي  يوازي  زورکی     (  د  مرغه  بڼکه   )بڼه  

 .راغلی  دی 

ا   .  په  دغه  کلمه  کي  پر) ڼ (  باندي  لومړی  زور  او  بي  (   څېره  يا  چهره   )بڼه  

کي  کش   پای    يو  څه  کش  سوی  دئ .  يا  په  بل  عبارت  کلمه  په  د  کلمې 

 سوې  ده ،  چي  دغه  کش  ته  خج  ويل  کيږي . 

مخه  را غلی  دئ   له   که  د  دغي  کلمې  پر  هغه  توري  چي  تر ) ه (    پټه :

ئې  خج  نه  وي  راغلی  دغه  کلمه  صفت  دئ  د      پایزورکی  وي  او  پر   

 مونث  اسم  لپاره  لکه :   

 پټه  سترګه  

 پټه  خبره  

 پټه  خونه  

 که  په  دغه  کلمه  کي  تر ) ه (  د  مخه  توری ) ټ (  زور  و  لري  او  د پټه : 
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 کلمې   پر  پای  خج  را  غلی  وي  دغه  کلمه  ښځينه  اسم  دئ  لکه :    

 .  د  ځينې  پټه

 يو  شمېر  نوري  هغه  کلمې  چي  په  پای  کي  ئې ) ي (  را  غلي  وي : 

 ب الف 
 زاري  زاري 

 خواري  خواري 

 بېکاري  بېکاري 

 چټلي  چټلي 

 مغروري  مغروري 

 نا حقي  نا  حقي 

تون  خجونه  نه  لري . د ) الف (  ستون   خجونه  لري  او ) ب (  سِتون  ) الف (  سِ

کلمې  چي  خجونه  لري  اسمونه  دي  او  د ) ب (  ستون  کلمې  چي  خجونه   

 . نه  لري  صفتونه  دي 

 ــ  د  خج  لرونکو  اسمو  يو  څو  مثالونه :   

 احمد  په  خواري  پسې  تللی  دي .    

 بېکاري  ډېره  ده . اوس  دلته      

 مغروري  ښه  کار  نه  دئ .    

 چټلي  ده .   هدلته  ډېر   
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 يو  څو  مثالونه :    ( صفتو کلمو)   ــ  د  بې  خجه  

 ؟ خواري  زاري  مرغۍ  چيري  ژوند  کوې      

 په  دغه  ډنډ  کي  چټلي  اوبه  دريږي .     

 رسته  و  کړه . مملالۍ  له  يوې  بېکاري  ښځي  سره      

د      غېززور ،  زورکي  او  خج  ا   اوس  به  د  کلمې  په  پای  کي  د ) ه ،  ـه ( ، 

    مونثو  او  مذکرو  اسمو  په  جوړولو  کي  و  ګورو :

 په  پښتو  کي  مونث  او  مذکر  اسمونه  ډېر  ډولونه  لري  لکه :   

 مونث  اسمونه :   

 ادې ،  انا ،  ښځه ، خور ،  چوکۍ ،  لور  او  نور  .   

 مذکر  اسمونه :  

 . بابا ،  پسه ،  ورور ،  مرغه ،  وراره ،  سړی ،  سپی  او  نور 

،   ) ه ،  ـه (  په  اړه  دي  کلمې  په  پای  کي      دا  چي  دلته  خبري  يواځي  د  

او  د  هغو  پر  صفتو      نووو  او  نرينوو  اسموموږ  يواځي  پر  هغو  ښځين   ځکه 

 (  را  غلې  وي .  خبري  کوو  کوم  چي  په  پای  کي  ئې ) ه ،  ـه

دلته  به  د  مذکر  او  مونث  اسمونو  يو  څو  مثالونه  راوړو  چي  په  پای   

زور ،  زورکی   کي  ئې ) ه ،  ـه (  را  غلې  وي  او  و  به  ګورو  چي  په  کلمه  کي   

 او  خج  څومره  اغېزه  لري : 
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   دغه اسم   ــ  ) پسه ( : ۱

 په  پای  کي ) ه (  لري  ▪

 ) س (  زورکی  لري  تر ) ـه (  له  مخه  ▪

 د  کلمې  پر  پای  خج  را غلی  دئ  ▪

 ،  ځکه  په  پای  کي ) ه (،  زورکی  او  خج  لري .  دغه  اسم  مذکر  دئ  

 ــ ) ښځه ( :  دغه  اسم ۲
 په  پای  کي ) ه (  لري  ▪

 ) ځ (  زورکی  لري   ▪

 د  کلمې  پر  پای  خج  نه  دئ  را  غلی  ▪

 دغه  اسم  مونث  اسم  دئ . 

پدې  ځای  کي  د  کلمې  د  پای  خج  څومره  اغېزمن  دی .  يعني  دا  چي  په   

   وریـــخه  تــم  هــلاو  تر ) ه (  را  غلې  ده  ) ه (  کي   پای   هـپدواړو  اسمو  کي  

چي  اسم  ئې     زورکی  لري ،  خو  يواځنی  توپير  ئې  د  کلمې  د  پای  خج  دئ  

 .   اړولی  دئمونث    پهمذکر    له

 بل  مثال : 

 :  دغه  اسم    ) مرغه ( 

 په  پای  کي ) ه (  لري  ▪

 ) غـ (  زورکی  لري    ▪

    را  غلی  دئ  خج   ئې   د  کلمې  پر  پای ▪
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 پرنده (  مذکر  اسم  دئ . دغه  اسم  مرغه ) 

 بل  مثال : 

 ) مرغه (  يعني  واښه :  دغه  اسم

 

 په  پای  کي ) ه (  لري په  ليکلو  کي  ▪

 لري     (  زور   ـپر ) غ ▪

 د  کلمې  پر  پای  ئې  خج  را  غلی  دئ    ▪

 دغه  اسم  مونث  دئ . 

دلته  د ) غ (  زور   که  څه  هم  دغه  دواړه  اسمونه  يو  ډول  ليکل  کيږي ،  خو   

 او  زورکی  د  مونث  او  مذکر  ښکارندوی  دي . 

دلته  بايد  و  وايو  چي  دغه  درې  پټ  حرکتونه ) زور ،  زورکی  او  خج (  د   

پښتو  ژبي  د  يو  شمېر  کلمو  د  لوستلو  په  وخت  کي  ستونزه  را  منځ  ته  

 نورو  را  تلونکو  کلمو  له  لاري  دغه  ستونزه  د.  که  څه  هم  د  جملې   کوي

   حليږي .  هغه  څوک  چي  کتابونه  لولي  هغوی  چي  هري  کلمې  ته  را  و 

کلمې   را  تلونکي   را  تلونکي  دوې  درې     هرسيږي  د  لوستلو  له  ډېر  تمرين

ستونزمنو  کلمو  سم  تلفظ  غوره     .  د  هغو  کلمو  له  مخي  د  دغو    لولي

کوي .  دغه  ستونزه  نه  يواځي  په  پښتو  کي  سته  بلکي  په  ډيرو  ژبو  کي   

 سته .  

ځيني  کلمې  چي  پخوا  په  حرکاتو  ليکلي  کېدلې  اوس  په  حروفو  لکه :   

 ي  لکه : او  د  پېښ  پر  ځای  په ) و (  ليکلي  کيږ (ي  )د  زېر  پر  ځای  په 
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 اووښتي  دي .   …، بِرته  په  بيرته  لِري  په  ليري ، لُمړی  په  لومړی 

 

 
 

 يو  بل  مثال : 

 دغه  اسم     ) وزه ( :

 په  پای  کي ) ه (  لري   ▪

 )  ز (  زور  لري    ▪

 د  کلمې  پر  پای  خج  لري    ▪

 مونث  اسم  دئ . 

 :   يادښت 

 هېر  ئې  نه  کړو  چي   په ) زه  ،  ته ،  مه ،  که ،  ښه ،   به ،  له ،  نه (  او  داسي

مخه  توری  زورکی  لري  او  د  کلمې  پر  پای  ئې      لهنورو  کلمو  کي  تر ) ه (  

 ) خج (  راغلی  دئ  اسمونه  يا  صفتونه  نه  دي .    

د  يادولو  وړ  ده  چي  نه  يواځي  اسمونه  تر  دغو  قاعدو  لاندي  را ځي   

   بلکي  صفتونه  هم  تر  دغو  قاعدو لاندي  راځي .  دلته  لاندي  به  ئې  مثالونه

 وړل  سي :   را 

 :  و  لپاره  يوه  قاعدهاو  صفتون    و( اسمون  وو ) ښځين  ومونثد  

چي  دغه  لاندي  ټکي  پکښي  وي  مونث   ه   ــ  کوم  اسمونه  يا  صفتون۱

.  دلته  لاندي  به    د دغي   اسمونه  يا د  مونثو  اسمو  لپاره  صفتونه  دي 

 صفتونه  و  لولئ :   او   دواړه  اسمونه   قاعدې  

   .  د  کلمې  په  پای  کي  ئې ) ه ،  ـه (  وي ❖

۷۶ 



    . مخه  توری  ئې  زورکی  و  لري  لهتر )  ه ،  ـه (    ❖

 .  پر  پای  ئې  خج  نه  وي  را  غلی ❖

 مثالونه  ئې : 

 لومړی  ــ  اسمونه : 

 ښځينه  نوم  

 جمع                              مفرد

 څوکي          څوکه         

 ښځي     ښځه

 ي  ورځ    ورځه 

 پچي     پچه

   اسمونو  جمعي  په   معروفه ) ي ( و  مو  ليدل  چي  د  پورتنۍ  قاعدې  د   

    جوړيږي .

 دوهم  ــ  صفتونه :  

 هغه  صفتونه  چي  تر  پورتنۍ  قاعدې  لاندي  وي  لکه :

 ت د  اسم  د  جمع  لپاره  صف   د  مفرد  اسم  لپاره  صفت 

 پڅي  څوکي    پڅه

 ورکي  ښځي    ورکه 

 توري  ورځي    توره 

 وچي  مځکي    وچه
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 کونډي  ښځي    کونډه

 

په  دغو  دواړو  اسمو  او  هغه  صفتو  کي  چي  تر  پورتنۍ  قاعدې  لاندي   

ماضي  جملو په  وخت  کي      متعديراځي  د اسم  د  جمع ،  اضافت ، ندا  او   

ئې ) ه (  په  معروفه  يا  لنډه ) ي (  اوړي .  دغه  جمعي  او  د  هغو  صفتونه  په   

 مجهوله ) ې (  جوړي  لکه :   ختيځه  لهجه  کي  د معروفي ) ي (  پر  ځای  په

 

 

 پڅې  څوکې  

 ورکې  ښځې 

 تورې  ورځې  

 وچې  ځمکې 

 کونډې  ښځې 

د  اسم  د  جمع ،  اضافت ،  ندا او  ځينو  ماضي  جملو     دلته  به  و  ګورو  چي

يوه  حالت      لهپه  وخت  کي  لومړی  پخپله  اسم  او  بيا  ئې  صفت  څرنګه   

 څخه  بل  حالت  ته  اوړي : 

 د  اسم  د  جمع  په  وخت  کي :  ➢

 د  جمع  صفت د  اسم  جمع  د  مفرد  اسم  صفتونه  مفرد اسمونه 
 وچي  ښځي  ښځي  وچه  ښځه  ښځه 
 ورځي  توري ورځي ه  ورځه تور ورځه

 وچي  پچي  پچي   وچه  پچه  پچه 
 پټي  مچي  مچي  پټه  مچه  مچه

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

۷۸ 



 د  اسم  د  اضافت ] چي ) د (  ور  سره  راسي [  په  وخت  کي :  ➢

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 

 حال  او  ماضي  حالتو  کي : په   ➢
 

 
 د  ندا  په  وخت  کي :  ➢

 د جمع  اسم  ندا    د  مفرد  اسم  ندا    مفرد  اسم 
 ښځو ،  را  سئ !  ښځي ، را  سه !  ښځه 

 مالدارو ،و  ځغلئ ! مالداري ، و  ځغله !  مالداره
 کرښو ، مه  کږېږئ !  کرښي ، مه  کږېږه !  کرښه
 چرګو ، هګۍ  وا  چوئ !  چرګي ، هګۍ  وا  چوه !  چرګه 

 

ــ  کوم  اسمونه  يا  صفتونه  چي  دغه  لاندي  ټکي  پکښي  وي  مونث   ۲
 اسمونه  يا د  مونثو  اسمو  لپاره  صفتونه  دي : 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

۷۹ 

 د  جمع   صفت  د  مفرد اسم  صفت  د  مفرد  اسم  اضافت                                مفرد  اسم                   

 د  پڅو  څوکو  پڅه  څوکه  د  څوکي    څوکه 
 د  ورکو  ښځو  ورکه  ښځه  د  ښځي  ښځه 

 د  تورو  ورځو  توره  ورځه  د  ورځي  ورځه  ) ابرو ( 
 د  وچو  پچو  وچه  پچه  د  پچي  پچه 

 جمع  په  ماضي  کي جمع  په  حال  کي مفرد  په  ماضي  کي    مفرد اسم  په حال  کي 
 ښځو  و  ويل  ښځي  وايي  ښځي  و  ويل  ښځه  وايي 
 ېلښځي  ولاړ ښځي  ځي  ښځه  ولاړه  ښځه  ځي  

 ګيدړو  و  ځغستل  ګيدړي  ځغلي  ګيدړي  و  ځغستل  ګيدړه  ځغلي 
 ګيدړي  ولاړې  ګيدړي  ځي ګيدړه  ولاړه  ګيدړه  ځي 



 په  پای  کي  ئې ) ه ،  ـه (  وي  ❖

 مخه  توری  ئې  زور  و  لري   له  تر )  ه ،  ـه (    ❖

 د  کلمې  پر  پای  ئې  خج  را  غلی  وي   ❖

 لکه : 
 جمع                              اسمونه                

 مېوې                                                                 مېوه
   نارې                     ناره                                                   

   ګډوې   ګډوه 
   ناوه                                                                      ناوې 

   پايڅې              پايڅه
 سږمې                              سږمه
   کاسې    کاسه

 ې کتابچ     کتابچه 
   لارې     لاره 

   ټوټې      ټوټه 

دغه  دوه  لاندي  مذکر  اسمونه  که  څه  هم  د  مونثو  اسمو  تر  دغې   دلته   
قاعدې  لاندي  را  ځي ،  مګر  مونث  نه  دي  بلکي  مذکر  دي .  هغه  اسمونه    

 دي :    غهد
 مېلمه                
 کوربه               

 د  دغو  دوو  اسمو  جمعي  مېلمانه   او کوربانه  دي . 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

۸۰ 



 هغه  صفتونه  چي  تر  پورتنۍ  قاعدې  لاندي  وي  لکه :

 د  اسم  د  جمع  لپاره  صفت                             د  مفرد  اسم  لپاره  صفت 

 کږې   کږه

 سپېرې    سپېره 

 ړندې    ړنده 

 پخې   پخه

 کڼې    کڼه

 ې بېکار   بېکاره 

 درنې    درنه 

 وړې    وړه 

 زړې    زړه  

 صفتونه  د  ښځينوو  اسمونو  لپاره  را  ځي . پورتني  

 
 
 
 
 
 
 
 

دغه  دواړه  اسمونه  او  صفتونه  چي  تر  پورتنۍ  قاعدې  لاندي  راځي  د   
اسم  د  جمع ،  اضافت  او  ځينو  ماضي  جملو  په  وخت  کي  ئې ) ه (  په   

 مجهوله  يا  اوږده ) ې (  اوړي .     

دلته  به  و  ګورو  چي  د  اسم  د  جمع ،  اضافت ،  ندا او  ځينو  ماضي  جملو  
يوه  حالت      لهوخت  کي  لومړی  پخپله  اسم  او  بيا  ئې  صفت  څرنګه      په

 څخه  بل  حالت  ته  اوړي : 

 

۸۱ 



 د  اسم  د  جمع  په  وخت  کي : ➢

 د  جمع  صفت د  اسم  جمع  د مفرد  اسم  صفتونه  مفرد اسمونه 
 اوږدې  ښاخلې  ښاخلې اوږده  ښاخله  ښاخله
 ګډوې زړې   ګډوې زړه  ګډوه ګډوه 

 کږې  ناوې  ناوې کږه  ناوه  ناوه
 سپېرې  کاسې  کاسې سپېره  کاسه  کاسه     

 

 د  اسم  د  اضافت  په  وخت  کي :  ➢

 د  جمع  لپاره  صفت  اسم   صفت   د مفرد د مفرد اسم  اضافت                                مفرد  اسم                   
 ښاخلو    کږو د   ښاخله       کږه د  ښاخلې  ښاخله
 ګډوو  زړود   زړه  ګډوه د  ګډوې  ګډوه 
 د  تېرو  نارو تېره  ناره  د  نارې  ناره 
 د  پخو  ټوټو  پخه  ټوټه  د  ټوټې  ټوټه

 
 په  حال  او  ځينو  ماضي  حالتو  کي :  ➢

 جمع  په  ماضي  کي  جمع  په  حال  کي د   د مفرد اسم   ماضي   د مفرد اسم   حال  
 ې ل سږمې  بندي  سو سږمې  بنديږي سږمه  بنده  سوه  سږمه  بنديږي 

 ورېرو  و ويل  ورېرې  وايي ورېرې  و  ويل ورېره  وايي 
 کږو  و  ځغستل  کږې  ځغلي  کږې  و  ځغستل ځغلي   (1)کږه

 ې ل مېوې  پخې  سو مېوې  پخيږي مېوه  پخه  سوه  مېوه  پخيږي
 

(  او  اصلي  نوم  ئې  کوږ  دئ    کږه  د  کاږه ) چي  تر  لېوه  لوی  يو  حيوان  دی     (1)  
 ښځه  ده . 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

۸۲ 



 د  اسم  د  ندا  په  وخت  کي :  ➢

 جمع  اسم  د  ندا  په  حالت  کي مفرد  اسم  د  ندا  په  حالت  کي
 ناوو ،و  څڅېږئ !  ناوې ، و  څڅېږه ! 

 ويالو ،  و  بهېږئ !  بهېږه ! ويالې ، و  
 وزو ، و  ځغلئ !  وزې ، و  ځغله ! 

 

  تر  دې  ځايه  مو  د  هغو  مو  نثو  اسمو نو او  صفتونو  په  اړه  د  دوو  قاعدو 

صفتونه      يادونه  و کړه .  اوس  بايد  و  وايو،  کېدای  سي  چي  د  يوې  قاعدې 

 د  مثال  په  توګه :   .  سره  را  سي  نواسمو  لهد  هغې  بلي  قاعدې  

) زړه  ښځه (  د  جمع  په  وخت  کي ) زړې  ښځي (  وي  او  يا ) پڅه  چاړه (  د   

 .  جمع  په  وخت  کي  په ) پڅي  چړې (  اوړي

ي (  د   په ) ښې  ښځي ( کي ، ) ښې (  د  دوهمي  قاعدې  صفت  دئ  اما ) ښځ

 .  لومړۍ  قاعدې  اسم  دئ

 

 

 مذکر ) نرينه (  اسمونه : 

 مذکر  اسمونه  ډېر  ډولونه  لري ، خو  دلته  د  هغو  مذکرو  اسمونو  يو  څو   

 مثالونه  را وړو  چي  دا  لاندي  ټکي  پکښي  وي : 

 په  پای  کي  ئې  ) ه ،  ـه (  راغلې  وي .     ❖

 توري  ئې  زورکی  و  لري .    همخ  لهتر ) ه ،  ـه (    ❖

 د  کلمې  د  پای  پر  برخه  ئې  خج  را  غلی  وي .  ❖

 

                                  ۸۳ 



   اسمونه 

 وراره  

 کارګه ) کارغه ( 

 پسه

 لېوه 

 نيکه 

 تره

 مېړه

 وېښته 

) لېمه (  يعني ) سترګي (  دئ ،  موږ  ئې  د ) م (  په     اسم  چي  يادښت :  يو  

د  نجلۍ     ځکه  مو   .  مفرد  ئې  د ) م (  په  زور  دئ ) لېمَه ( ، زورکي  تلفظ  کوو

دغه ) لېمَه (  خلاف  د   لپاره  د  مفرد  ښځينه  نوم  په  ډول  غوره  کړی  دئ .   

.  که  ئې  مفرد  په  زورکي  تلفظ  کړو،     ږيکيقاعدې  د ) م (  په  زورکي  جمع   

 پورتنيو  قاعدو  له  مخي  مذکر  اسم  وي  لکه :  دغه  اسم  به  د  

 : هغه  اسم  مذکر  اسم  دئ  چي 

 په  پای  کي  ئې ) ه ،  ـه (  را  غلې  وي     •   

 تر ) ه ،  ـه (  له  مخه  توری  ئې  زورکی  و  لري     •  

 د  پای  پر  هيجا  ئې  خج  را  غلی  وي    •   

 مونثد  لاندي  قاعدې  په  حساب     يا د ) م (  په  زور  تلفظ  کړو  ب) لېمَه (   که   

 

 

 

 

۸۴ 



 لکه : اسم  ور  څخه  جوړيږي 

 هغه  اسم  مونث  اسم  دئ  چي : 

 پای  کي  ئې ) ه ،  ـه (  را  غلې  وي په     •  

 تر ) ه ،  ـه (  له  مخه  توری  ئې  زور  و  لري    •  

 د  پای  پر  هيجا  ئې  خج  را  غلی  وي    •   

که  چيري  دغه  نوم  په  زورکي  تلفظ  کړو ،  مذکر  نوم  ور  څخه  جوړېږي   

لکه   چي  د  ندا  په  وخت  کي  بيا  موږ  نه  سو  ور  ږغ  کولای  چي : ) لېمې (  

 ځکه  دغه  کار  د  قاعدې  خلاف  دئ .   نجيبه  ته  چي  ور  ږغ  کړو  نجيبې ،  

تلفظ  کړو  نو  به  مفرد  ښځينه  نوم  ور  څخه  جوړ     که ) لېمَه (  د ) م (  په  زور  

 سي  او  بيا  به  د  ندا  په  وخت  کي  ور  ږغ  کولای  سو ) لېمې ( . 

   ي  دلته ــه  دي  چــي  کتګورۍ  يو  شمېر  نرينه  اسمونه  مفرد  اسمون ـد  دغ

 پورته  راوړل  سوه  او  يو  شمېر  ئې  جمع  اسمونه  دي  لکه دغه  لاندي :  

 کاته 

 خاته 

 باڼه 

 رانجه 

 ه وانج

 واښه 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۸۵ 



 د  پورتنيو  اسمونو  جمعي  څه  بېقاعدې  غوندي  ښکاري  لکه : 

 جمع  مفرد                               

 ورېرونه    وراره         

 کارګان ) کارغان (   کارغه ( کارګه ) 

 پسونه   پسه

 لېوان    لېوه 

 نيکګان    نيکه 

 ترونه    تره

 مېړونه ) مړونه (    مېړه

 وېښتان    وېښته 

 د  اسم  د  جمع  په  وخت  کي : ➢

 د  جمع  صفت د  اسم  جمع  د  مفرد  اسم  صفتونه  مفرد اسمونه 
 زاړه  ورېرونه  ورېرونه  زوړ  وراره وراره 
 ستړي  لېوان  لېوان  ستړی   لېوه  لېوه  

 وږي  کارګان کارګان  وږی  کارګه کارګه
 خواخوږي  ترونه  ترونه  خواخوږی  تره  تره  

 تکړه  مېړونه  مېړونه تکړه  مېړه مېړه 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

۸۶ 



 د  اسم  د  اضافت  په  وخت  کي :  ➢

 د  جمع  لپاره  صفت  د  مفرد اسم   صفت                                د مفرد اسم  اضافت  مفرد  اسم                   

 د  زړو  کارګانو   زوړ  کارګه ) کارغه (  د  کارګه ) کارغه (  کارګه ) کارغه ( 
 د  غښتلو  نيکګانو  غښتلی  نيکه  د  نيکه  نيکه   

 د  لنډو  وېښتانو  لنډ  وېښته  د  وېښته  وېښته
 د  تکړو  لېوانو  تکړه  لېوه  د  لېوه  لېوه     

 

 د  ندا  په  وخت  کي :  ➢

 جمع  اسم  د  ندا  په  حالت  کي مفرد  اسم  د  ندا  په  حالت  کي
 کارغانو ) کارګانو ( ،  والوزئ !  کارغه ) کارګه ( ،  والوزه !  

 لېوانو ،  مه  را  ځئ !  لېوه ،  مه  را  ځه ! 
 پسونو  ) پسو ( ،  ما  ته  را  سئ ! را  سه ! پسه ،  ما  ته  

 
 د  ځينو  ماضي  زمانو  په  وخت  کي :  ➢

 جمع  په ماضي  کي  جمع  په  حال  کي  د  مفرد   ماضي    د مفرد اسم  حال   
 کارغان  والوتل  کارغان  الوزي  کارغه  والووت  کارغه  الوزي 
 کارغانو   و  ځغستل  کارغان  ځغلي  کارغه  و  ځغستل  کارغه  ځغلي 

 ورېرونو  و  ويل  ورېرونه  وايي         وراره  و  ويل  وراره  وايي 
 ورېرونه بام  ته  و  ختل    ورېرونه  بام  ته  خيژي  وراره  بام  ته  و  خوت  وراره  بام  ته  خيژي

 لېوانو  پسه  و  نيو  لېوان  پسه  نيسي لېوه  پسه  و  نيو  لېوه  پسه  نيسي
 لېوان  را  غلل  لېوان  را  ځي  لېوه  را  غی  لېوه  را  ځي   

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۸۷ 



   نګړتياوياد  پښتو   ژبي  يو  شمير  ځ

ارسي  ژبي  په  پرتله  را   پشمېر  ځانګړتياوي  د   دلته  به  د  پښتو  ژبي  يو   

په  ګوته  کړو .  دا  هغه  ځانګړتياوي  دي  کوم  چي  په  پښتو  کي  سته ،   

 .    سته   ارسي  کي  نه پخو  په  

ارسي  ژبي   پبه  د  دې  معنا  و  نه  لري  چي  ګواکي  خدای  مه  کړه  دا  به     دا

به  و  پوهيږو  چي  دغه  په  کښته  سترګه  کتل  وي ،  بلکي  له  دغه  څخه   

 ارسي  کي  نه .   پږغونه  او  تلفظونه  په  پښتو  کي  سته  او  په  

   د  پښتو  ژبي  ځانګړتياوي : 

   ــ لومړی 

(  د  پښتو  ژبي  خاص  ږغونه  :   د  پښتو  خاص  توري   چي  په     ) توري 

 ارسي  کي  نه  سته  لکه :  پ

    ړ ،  ږ ،  ښ ،  ڼټ ،  څ ،  ځ ،  ډ ،  

پښتنو  ته  لومړی  په  تلفظ  او  بيا  په  خاصه     کارولد  دغو  اتو  تورو  سم  

 ډېر  مهم  دئ .   په  ليکنه  کي  توګه  

تېريو،     له  بده  مرغه  د  يو  شمېر  عواملو  له  امله  لکه  د  بېګانوو  د  

 رو  بد  بختيو  له  امله  داسي  سوي  دي  چي  د   او  نو   وجنګونو ،  مهاجرتون

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۸۸ 



 .  دئ   کړی  منفې  اثر  ئېژبه     يمي  پر س

ه  او  مهاجرتونه   دي   جګړ   هاوسنۍ  څلوېښت  کلن   ه دغيو  ژوندی  مثال  ئې   

ه  لهجه  کي  د  زيات  شمېر  کوچنيانو   ځپه  لوېدي   ه  توګه  ئېخاصپه      چي

 کړی  دئ .  هغه  دا  چي :   غېزډېر  منفي  ائې      ځوانانو  پر  ژبهاو  

 د ) څ (  ږغ  په ) س ( 

    : بلکي    غهد ) ځ (  ږغ  په ) ز (  اوښتي  دي .  نه  يواځي  د 

 (    ې چ) تې  په  

 ) دي  په  جي ( 

    ) دې  په  جې (

دي  کېدای  سي   د  دغو  يادونه  مي  ځکه  و  کړه  چي  دغه  لا  اوس  تازه   

چي  د  مشرانو  او  ښوونکو  د  توجه  وړ  و  کرځي  او  په  ارامه  توګه  ئې   

   بيرته  سمي  خوا  ته  را  واړوي .

  ــ دوهم  

په  پښتو  ژبه  کي  زورکی  چي  په  تيرو  پاڼو  کي  مو  ئې  په  اړه   زورکی :    

خبري  و  کړلې ،  پښتو  ته  يوه  خاصه  ځانګړتيا  ور  کړې  ده .  مثالونه  ئې:   

 . … ه ل  ه ، که ،  م ه ، ز   ه ، ت ل ،  لل ،  تبم ،  کاځپه  دغو  کلمو  کي : 

 ي  حرکت  په  ټينګه  مراعت  د  پښتو  ژبي  خبري  کوونکي  بايد  د  زورک
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 کړي .      

   ــ  مرېيد

ۍ (  تر   ، :  دا  ځکه  چي  د  دغو  دواړو ) ئد  پښتو  ژبي  درنې ) ئ  او ۍ ( 

ارسي  کي  زورکی  نه  سته ،  ځکه  د  دغو   پمخ  توری  زورکی  لري  او  په   

    ارسي  ژبي  خبري  کوونکي  نه  سي  کولای .   پ(  ګانو  تلفظ  د  دوو ) ۍ ،  ئ 

   ــ م څلور 

ساکن  هغه  توری  دئ  چي  وروسته  ئې  هيڅ      شروع  په  ساکن  توري : 

واول  نه  وي  را غلی .  يعني  پر  سر  ئې  وړغندی ) غړوندی (  را غلی  وي .   

ده ،   ز  مثالونه  ئې :    هغه  ځانګړتيا  ده  چي  په  فارسي  ژبه  کي  نه  سته .    اد

 .  …  کنځل ،  زْما ــتوری ،  ښْ،  سْ  مرل ـْپوږمۍ ،  سْموږ ،  زْ ـجلۍ ، نـْ

ژبي  خبري  کوونکي  تلفظ  کوي  يو   ) دري (  ارسي  پدغه  کلمې  چي  کله  د   

لومړي  ساکن  له  مخه      که  د ) اي  يا  اِ (  ئې  تر  مخ  ور  اچوي .  دا  ځکه  چي   

لومړی   يو    له   واول   هغه   بيا  لويږي   و   ور   واول   او   کونسونانت   بل  

سره  نښلوي  او  تلفظ  ئې  ممکن  کيږي.   ساکن  توری    غهکونسونانت  له  ه 

 :    کهل   مثالونه  ئې

 يا  اينجلی نجلۍ  په  انِجلی 

 زده  په  اِزده  يا  ايزده 

 لمر  په  الِمر 
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     .…سپوږمۍ  په  اِسپوږمی   

 نورو  ژبو  څخه  را  غلي  دي  لکه :     لهداسي  نوري  کلمې  

 سټوپ  چي  په  ايسټوپ  اوښتی  دئ . 

 سټوپنۍ  چي  په  ايسټوپنۍ  

وره  کي  هم  را   ادغه  د  ساکن  توري  اړول  د  يو  شمېر  پښتو  ژبو  په  مح

موږ  بايد   ښکاره  کيږي  او  حتا  ليکلو  ته  ئې  هم  را  انتقال  کړي  دي .   

او  هغه  نوري  کلمې    ) اِزده ( ،  ايزده) اِنجلۍ (  کړو  چي  اينجلۍ  کوښښ  و 

     . (  تلفظ  نه  کړواِ  په )

دلته  يو  بله  خبره  چي  هم  مهمه  ده  هغه  په  پښتو  ژبه   کي  مختلفي  لهجې   

دي .  لهجې  يواځي  په  پښتو  کي  نه  بلکي  په  هره  ژبه  کي  سته .  بده  به   

لنډ      ينه  وي  چ ژبه  کي  د  يو  څو  لويو  لهجو  په  اړه  ډېر   په  پښتو  

    معلومات  را  وړو .  

 لهجه  څشی  ده ؟  

تر  منځ  د  يو  شمېر        سيمي او  بلي      سيمي لهجه  په  يوه  ژبه  کي  د  يوې   

په  پښتو      ګرامري  قاعدو  مختلف  کارول  دي . کلمو  د   او   د  تلفظ   ږغونو   

لکه :  لويديځه  لهجه ،  ختيځه  لهجه ،  منځنۍ     ژبه  کي  زياتي  لهجې  سته  

 وزيرۍ  لهجه ،  د  خټکو  لهجه  او  نوري .   لهجه، 
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،   لهجې  لکه  ختيځه ،  لويديځه     دغه  لانديبه   دغو  له  جملې  څخه   د   

 دلته  را  وړو :   ېاو  منځنۍ  لهج وزيرۍ  

    ــ  ختيځه  لهجه :۱

په  ننګرهار ،   ياديږي .   هم   دغه  لهجه  چي  د  ننګهارۍ  لهجې  په  نامه   

 مومندو، باجوړ  او  ځينو  نورو  سيمو  کي  خبري  په  کيږي .  

 

 

 

       

  ــ  لوېديځه  لهجه : ۲

په   خلک   لهجه   ه   په  دغ    .چي  د  کندهارۍ  لهجې  په  نامه  هم  ياديږي  

او  د  هرات  په  ځينو     ،  کويټه   روزګان ،  هلمند،  فراه  زابل ، ا کندهار ،   

 برخو  کي  خلک  خبري  کوي .  

 ــ  وزيرۍ  لهجه :  ۳

 په  پکتيا  کي  خلک  خبري  په  کوي . 

    ــ  منځنۍ  لهجه :۴

 ي . يږلوګر ،  غزني  او  شا  و  خوا  سيمو  کي  خلک  خبري  په  کپه  

    ې  څه  وخت  را  منځته  سوي  دي لهج   دا  چي  په  پښتو  کي  دغه  مختلفي

لهجه   د  هري  سيمي  په   دومره  بايد  و  وايو  چي      کره  معلومات  نه  سته .

د  خلکو  مسلم  حق  دئ .  دا  ځکه  هغه  لهجه     سيمي  اړوندهد  خبري  کول  

چي  څوک  خبري  په  کوي  هغه  د  چا  د  مورنۍ  ژبي  د  خبرو  لهجه  ده .   

   هغوی  د  خپلي  لهجې  څخه  و  يوې  بلي   څوکڅوک  حق  نه  لري  چي  
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 لهجې  ته  مجبور  کړي . 

معلومه  ده  چي  زموږ  په  لهجو  کي  د  پښتو  ژبي  يو  شمېر  کلمې  له  خپل   

 يو  څو  مثالونه  ئې :  اصل  څخه  د  باندي  په  تېروتنه  کارول  کيږي . 

   . …،  سول ،  سوم  سي

 . … شي ،  شول ،  شوم 

 ــ  دوی  له  ښوونځي  فارغ  شول .  شول 

 ــ  دوی  له  ښوونځي  فارغ  سول .   سول

 . ــ  دوی  له  ښوونځي  فارغ  شل   شل

 ) ي ،  ې (  د  کارولو  پر  سر  اختلاف  دئ .بل  مثال  ئې  د  لنډي  او  اوږدې 

 په  لوېديځه  لهجه  کي  د ) ښځه (  جمع ) ښځي (  دي . 

 په  ختيځه  لهجه  کي  د ) ښځه (  جمع ) ښځې (  دي . 

 مثال  ئې  د ) په (  او ) پر (  کارول  دي . بل  

 په  لوېديځه  لهجه  کي  وايي :  پر  ما  دي  ظلم  و  کړ . 

 په  ختيځه  لهجه  کي  وايي :  په  ما  دي  ظلم  و  کړ . 

 کارول  دي .  مثال  ئې : حالتونه  يو  بل  مثال  د  يو  اسم  مختلف  مترادف   

 کرک ،  مړز  . 

   دئ .  داسي  نوراړول   (   ،  ژ  په  ج    بل  مثال  ئې  د ) ږ  په  ګ  او  ښ  په  خ  

    مثالونه  هم  سته .
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بل  مثال  ئې  د  اضافت  د ) د (  کارول  دي  چي  ځيني  ئې  په  زورکي  او   

 ځيني  ئې  زېر  تلفظ  کوي  لکه : 

 د  احمد  کتاب .  د ) د (  په  زورکي . 

 احمد  کتاب .  د ) دِ (  په  زېر . دِ  

 يو  بل  مثال  ئې  د ) دی  او  ده (  فعلونه  دي . 

 د ) دی (  فعل  چي  د  مذکر  مفرد  لپاره  را ځي  لکه :  احمد  جوړ  دی . 

 د ) ده (  فعل  چي  د  مونث  مفرد  لپاره  را ځي  لکه : ملالۍ  جوړه  ده . 

 (  د  مذکر  لپاره  کاروي  لکه : دی  جوړ  ده . خو  په  ځينو  محاورو  کي ) ده 

تر  اوسه  داسي  ويل  کيږي  چي  دغه  د  لهجو  اختلاف  دي  په  خبرو  کي   

پر  خپل  ځای  پاته  وي .  په  ليکنه  کي  دي  هغه  اصلي  ګرامري  او  تر   

 اوسه  ليکل  سوې  ليکنۍ  ژبه  و  کارول  سي .        

زدکوو په  ښوونځي  کي   زياتره   له  ستونزو  سره   نکي   د  دغو  اوښتنو  

ښوونځيو  لپاره  تدريسي     د    ف  رد  هيواد  د  معاچي   کله       مخامخ  دي .

معلوماتي  ليکني  کيږي  هغه  به  نو  په  کومه      يکتابونه ،  اخبارونه  او  نور

ژبه      يليکن بايد  د   ښه  خبره  دا  ده  چي  لومړی       ؟ سي     يليکللهجه  و   

   معياري  سي . 

ل  کال  کي  پښتو  ټولنه  تاسيس      ۱۳۱۶لپاره  په      لومعياري  کود  ژبي  د   

 ،سوه .  پښتو  ټولني  په  لومړي  سر  کي  يو  شمېر  پخواني  کتابونه  چي 
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 ليکل  سوي  ول  اما  چاپ  سوي  نه  ول ،  چاپ  کړل . 

ره   ا معياري  کولو  لپ پښتو  ټولني  په  لاندي  کلو  کي  د  يو  شمېر  کلمو  د  

 هلي  ځلي  و  کړلې : 

 ل  کال  کي .   ۱۳۲۱لومړۍ  غونډه  په  

 ل  کي .    ۱۳۲۷دوهمه  غونډه  په   

 کي .   ل   ۱۳۳۶درېيمه  غونډه  په   

 ل  کي .    ۱۳۳۷څلورمه  غونډه  په  

تر  دغه  وروسته  ئې  څو  نوري  وړې  غونډي  هم  کړي  دي ،  خو  د  هغو   

       نه  سته .    اوس   څرک  

د  معياري  کولو  لپاره  به  دا  ښه  وي  چي  په  اوسنۍ  علومو    پښتو  ژبي   د   

اکاډمي  کي  د  هيواد  د  مختلفو  سيمو  د  پښتو  با  صلاحيته  کسان   

او  د  هيواد  اکثريت  ته  د   او  په  کراره  کراره  معقولي     غونډي  و  کړي  

دغه  فيصلې  دي  د  يوه  کتاب  په  بڼه  و  ليکلي     فيصلې  و  کړي .منلو  وړ   

و  چارو  تر  اړونده  ادارو  پوري  د  عملي  کولو   ځ سي  او  بيا  دي  د  پوهني

 لپاره  و  ليږلي  سي . 
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  Word     د  کلام  اجزا

کلمه  بلل  کيږي     خولې  را  باسي      له  ه  معنا  لرونکې  خبره  چي  انسان  ئې  هر

 .    او  نور   ،  ته ،  دیلکه  زه ،  دوی ،  مېز ،  کتاب  

 :  کلمه  لاندي  ډولونه  لري

 Noun اسم ) نوم (

 Pronoun ضمير  

 Adjective صفت  

 Verb فعل 

 Adverb قيد  

 Conjunktion کلمې د وصل  يا  يو  ځای  کولو    

 Preposition کلمې  ) ربط (د ارتباط  
 

 Noun           اسم يا نوم

لکه :   وي  نوم  ځای  يا  حيوان  ،  انسان شي،   يو د  چي  ده  کلمه  هغه  اسم 

   ،   ژړا    ،   ، خوب  کاغذ  ،    ښار   ،    موږک  ،    کور   ،    ښوونځی     ،  کتاب   ،    سړی

 .  نور   او خندا    ،   افغانستان

 اسم  پر  دوه  ډوله  دئ  لکه  عام  اسم  او  خاص  اسم :
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 ) ا لف ( ـــ  خاص  اسم  : 

هغه  اسم  ته  وا يي  چي  د  يو  خاص  سړي ،  شي  يا  ځای  نوم  وي  لکه :   

 .  ،  لمر ،  مځکه  او  نور  ،  جرمني ،  حليمه احمد،  کابل،  هرات

 : ) ب (  ـــ   عام  اسم 

عام  اسم  هغه  اسم  ته  وايي  چي  د  هغه  جنس  د  ټولو  غړو  نوم  وي  لکه :   

 . مېز ،  کتاب ،  هلک ،  ښځه ،  ښار ،  قلم ،  غوا  او  نور 

 .  اسم  د  شمېر  له  مخي  يا  مفرد ) يو (  وي  او  يا  جمع  ) ډېر (

    .  …ښځه  يو  قلم ،  يو  ښوونځی ،  يوه   مفرد يعني ) يو (  لکه :

دوه   مېزونه ،   څلور   کاغذونه ،   درې   قلمان ،  دوه   لکه :    جمع  يعني ) ډېر (  

                                 . نجوني  او  نور اته     ښځي، شپږ  سړي ،  

 : genderاسم  د  جنس  له  مخي  

اسم  د  جنس ) نرينه  يا  ښځينه  او يا  نر  او  ښځه  دواړه (  له  مخي  درې   

 : ډوله  دئ  لکه 

سپی ،  لرګی ،  هلک ،  سړی ،  موټر ،  کاغذ   نر ) مذکر (  لکه :   لومړی  ــ  

 .  او   نور 

پېښه  انا ،  ښځه ،  پشي ،  نجلۍ ،  ګډوه ،  ښځه ) مونث (  لکه :   دوهم  ــ  

 ر .  او  نو 

هغه  اسم  دئ  چي  نر  او  ښځه  دواړه  په  نومول    :مستوي  جنس  درېيم  ــ  

     کيږي .  لکه :  مچ ،  لړم ،  غڼې ،  غوماشه  او  نور .
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 لومړی  ــ  مذکر  اسم :

 جمع  را  وړل  سي . دلته  لاندي  به  د  مذکر  اسم  مفرد  او  

 مذکر  يا  نرينه  اسمونه  په  پښتو  کي  دغه  لاندي  نښي  لري : 

 ــ   (  ۱) 

د  هر  اسم  په  پای  کي  چي  نرمه  يا  ملينه ) ی (  را    ملينه  يا  نرمه ) ی ( :  

    غلي  وي  هغه  اسم  مذکر  دئ  او  جمع  ئې  په  معروفه ) ي (  جوړيږي  لکه : 

  ع  جم  مفرد

 سړي     سړی

   لرګي    لرګی 

   موږي   موږی  

 جونګي   جونګی  

   نزي بُ  نزی  بُ

 منګي   منګی  

  تندي   تندی  

   کوسي  کوسی

    غوايي    غوايی 

 لمسي   لمسی   

   واښکي   واښکی 

    توري  توری 
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 (  ــ     ۲) 

د  هر  اسم  په  پای  کي  چي  معروفه  نسبتي  معروفه  يا  لنډه  نسبتي ) ي ( :   

    .) ي (  را  غلې  وي  هغه  اسم  مذکر  اسم  دئ 

يادښت :  معروفه  نسبتي ) ي (  هغي  معروفي  يا  لنډي ) ي (  ته  وايي  چي   

      ته  کوي   لکه :شي  يا  سړي   بل   د  يو  شي ،  ځای  يا  کسب   نسبت  و  يوه   

 جمع           مفرد

 دوبيان   دوبي 

 موچيان    موچي 

 چرسيان   چرسي

 توپچيان   توپچي  

 غازيان   غازي   

 سپاهيان   سپاهي 

 ښکاريان   ښکاري 

            راضيان  راضي 

 (  ــ   ۳) 

 معروف  يا  لنډ ) و ( :   

 جمع   مفرد

 کډوان  کډو

       پټوان                                                      پټو

                                          ۹۹                                 



 ټټوګان   ټټو 

 باړخوګان   باړخو 

 تاروګان   تارو 

 لاډوګان   لاډو 

 ناجوګان   ناجو 

 تالوګان   تالو 

 يابوګان  يابو

   جمعي  په ) ان (  جوړيږي .  ( کډو )او په  پورتنيو  اسمونو  کي  د ) پټو (  

 (  ــ    ۴) 

 هغه  اسمونه  مذکر  اسمونه  دي  چي : 

                                                  ــ  په  پای  کي  ئې ) ه ،  ـه (  را  غلې  وي 

 ې  زورکی  و  لري  مخه  توری  ئ  له ) ه ،  ـه (   ــ  تر 

 ــ  د  کلمې  پر  پای  ئې  خج  را  غلی  وي  

 لکه : 

 جمع   مفرد

                                             پسونه  پسه  

 زړونه   زړه 

                                                      ترونه  تره

 څه  استثنا  را  ځي  لکه :  استثنا :  د  دغو  يو  شمېر  اسمو  په  جمعو  کي 
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 جمع   مفرد 

 کارګان   کارګه  

 لېوان   لېوه 

 وېښتان   وېښته  

 ه رانج  رانجه  

 ودونه   واده 

    ) واده (  او ) رانجه (  له  هغو  نورو  اسمونه  څخه  استثنا  دي .

 ــ ۵)    ) 

  تر  دوو تورو  زيات  وي  او  په  پای  کي  ئې  بې  ږغههر  مذکر  اسم  چي   

را توری     ) کونسونانت  حالتونه    )  دوه   لاندي   دغه   ئې   جمع   وي   غلی  

                                                لري :

 (  ــ   الف  )

 که  مذکر  اسم  ساکښ ) ژوندی (  وي  جمع  ئې  په ) ان (  جوړيږي : 

 جمع   مفرد

 هلکان   هلک  

                                                      اوښان  اوښ  

 موږکان  موږک  

                                                                                          نوکان  نوک  

 نسوکا  سوک
 

 

 

 

                                          ۱۰۱ 



 مچان  مچ

 څټان   څټ 

 ) ب ( ــ   

که  مذکر  اسم  تر  دوو  تورو  زيات  او  بې  سا ) غير ژوندی (  وي  جمع  ئې   

  په ) ونه (  جوړيږي  لکه :   

 جمع                             مفرد

 لاسونه   لاس 

 غاښونه   غاښ 

 ښارونه   ښار

 کارون   کار

 اورونه   اور  

  بارونه  بار

 نارونه   نار

 تارونه   تار

 کورونه   کور 

 ورونه پ  ور پ

 غوږونه   غوږ  

 اورونه   اور

                                       نسونه  نس  

 پورونه   پور   

                     

                                     ۱۰۲ 



 ــ     (  ۶) 

که  د  مذکر  صفتي  اسم  په  پای  کي  کونسونانت ) بې  ږغه (  توری  وي   
او  تر  هغه  يو  يا  دوه  توري  له  مخه ) و (  را  غلی  وي  جمع  ئې  دا  ډول   

 جوړيږي  چي :   
 ــ  ) و (  په ) الف (  اوړي   

 ــ  د  کلمې  په  پای  کي  ئې ) ه (  را  ځي .  

 مخه  توری  زورکی  لري  لکه :    له(  ــ  تر ) ه ،  ـه  

 جمع        مفرد

   هپښتان  پښتون

 کاڼه   کوڼ

 ړانده   ړوند 

 لانده  لوند 

 درانه ) درانده (   دروند 

 ه کاږ   کوږ 

 ــ ۷)   ) 

    که  د  صفتي  مذکر  اسم  په  پای  کي ) ه ،  ـه (  وي  جمع  ئې  دوه  ډوله 

 جوړيږي  لکه : 

 ــ الف)    ) 

 مخه  توری  زور  و  لري   لهــ  د ) ه (  

 پر  پای  خج  را  غلی  وي   ې مکلــ  د  

 

 

 

 

 

                                             ۱۰۳ 



) ه ،  ـه (  ئې  له  منځه  ځي  او  د ) ه ،  ـه (  تر  مخه  توري  زور  پر  ځای  پاته   

  جمع  ئې  په ) ګان (  جوړيږي  لکه : کيږي ،  

 جمع        مفرد

 څړګان  څړه

  کوټګان                            کوټه ) سپی ( 

 لودګان   لوده 

 شودګان  شوده

 لوچګا   لوچه

 جرګان  جره

 ــ ) ب  ) 

 ــ  که  د  مذکر  اسم  په  پای  کي ) ه (  راغلې  وي 

 مخه  توری  زورکی  و  لري   لهــ  د ) ه (  

                              ــ  د  اسم  پر  پای  خج  را  غلی  وي

   جمع  ئې  په ) ان (  جوړيږي  لکه :

 جمع    مفرد

 لېوان   لېوه 

 ن مرغا  مرغه 

 ګان ) کارغان (  کار  کارګه ) کارغه ( 

 نيکګان   نيکه 

 

۱۰۴ 



 ( ــ    ۸) 
 ) الف ( ــ   

هغه  اسمونه  چي  له  دوو  تورو  څخه  جوړ  سوي  وي  او  لومړی  توری  ئې   

 زورکی  يا  پېښ  و  لري  جمعي  ئې  په ) ان (  جوړيږي  لکه : 

 جمع    مفرد 

 څټان   څټ   

 بمان   بم   

 لمان   لم

 مچان  مچ

 پښان  پښ

 نوکان  ( ۱) نوک

 سوکان  (۱) سوک

 موټان  (۱) موټ

   نوک،  سوک،  موټ ...  له  قاعدې  څخه  د  باندي  له  دوو  تورو  څخه  نه  (  ۱)  

   دي  جوړ  بلکي  له  درو  تورو  څخه  جوړ  دي .  دغه  درې  اسمونه  اصلاً  د 

 لومړي  توري  په  لنډ  واول ) پېښ (  تلفظ  کيږي ،  خو  اوس  په  واول  لنډ 

  ) و (  ليکل  کيږي ،  ځکه  درې  توري  سوي  دي  او  تر  هغې  قاعدې  د

 باندي  دي . 

 

 

                                              ۱۰۵ 



 ــ    () ب  

ی  توری  ئې  زور  و  لري  جمع  ئې   که  مذکر  اسم  دوه  توري  وي  او  لومړ

 په ) ونه (  جوړيږي  لکه  : 

  جمع  مفرد

 سونه نَ  س نَ

 ډونه هَ  ډهَ

 ټونه کَ  ټ کَ

 رونه سَ  رسَ

 خونه مَ  خمَ

 لونه تَ  ل ) بېخ ( تَ

 (  ۱) لونهــپْ  لپَ

  (۲) رونهـغْ  غر 

پر  سر  زور   پَل  او  غَر  که  څه  هم  د  مفرد  په  حالت  کي  د  لومړي  توري   

 لري  مګر  په  جمع  کي  لومړی  توری  ساکن  تلفظ  کيږي .  پَل  د  دوو  شيانو 

پل  د  پښې  پل  او  بل  د  ژرندي  هغه  ګِردۍ  ډبره  چي  غنم  ميده       نوم  دئ .  

(  او  د  ژرندي  پل  په    ــلونه ) پْ) پ ( ، کوي .  د  پښې  د  پل  جمع  په  ساکنه 

 ه  پَلونه  ويل  کيږي .       جمعي  پ 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                    ۱۰۶ 



 ـ   ـ) ج ( 

او  له  دوو  تورو  څخه  جوړ  وي  او  لومړی       هغه  مذکر  اسمونه  چي  صفتي

توری  ئې  زور  و  لري ،  جمع  ئې  دا  ډول  جوړيږي  چي  لومړی  توری  ئې   

ساکن  کيږي  او  په  پای  کي  ئې ) ه ،  ـه (  ور لويږي ،  تر ) ه،  ـه (  له  مخه   

 توری  ئې  زورکی  اخلي  لکه : 

 جمع       مفرد 

 لهـغْ  لغَ

 رهـخْ  ر ـخَ

 ړهـکْ  ړکَ

 لهـمْ  لمَ

په  غله  کي ) ل (،  په  مله  کي ) ل (،  په  خره  کي ) ر ( ،  په  کړه  کي ) ړ (   

زورکی  لري  او  د ) غل ،  مل ،  خر ،  کړ (  مفرد  اسمو  جمعي  دي .  که   

رکي   چيري  يادي  سوي  جمعي ) غله،  مله،  خره (  تر ) ه (  له  مخه  توری  د  زو 

اوړي   فت   صپه   مفرد  مونث      د  پر  ځای   زور  و  لري ،  په  هغه  صورت  کي

 لکه : 

 پشي  غلَه 

      ملَه  نجلۍ

 صفتي  اسم  هغه  اسم  دئ  چي  د  صفت  په  شان  هم  را  ځي  لکه :    يادښت :   

 . ...  سړی   ،  خريار  ،  ملسړی   غل
 

 

 

 

 

                                         ۱۰۷ 



دواړه  د  مذکر  او  مونث  اسمو  لپاره  يو  څو  اسمونه  سته  چي  جمعي  ئې   

 په  يوه  خاصه  قاعده  جوړيږي  لکه : 

 ) الف ( ــ  د  مذکر  لپاره : 

 جمع   مفرد 

 مېلمانه   مېلمه 

 کوربانه   کوربه 

 اوښبانه   اوښبه 

 غوبانه  د ) غويو  ساتونکی (   غوبه 

 ) ب ( ــ  د  مونث  لپاره : 

 جمع   مفرد

 مېلمنې   مېلمنه 

 کوربنې   کوربنه 

 اوښبنې   اوښبنه 

 غوبنې   غوبنه 

 لېربنې   لېربنه 

 اسم :    يا  ښځينه  دوهم  ــ  مونث  

 :  په  پښتو  کي  د  مونث  نښي  په  لاندي  ډول  دي

      ( ــ۱) 

    مونثو  اسمو  په  پای  کي  چي ) الف (  را  غلی  وي  د  هغود  يو  شمېر  

 

 

 

 

                                    ۱۰۸ 



 جمعي  په ) وي (  سره  جوړيږي  لکه : اسمو  

 (  ۲ جمع )   (  ۱جمع )    مفرد

 غلاګاني   غلاوي   غلا  

 ښکلاګاني   ښکلاوي   ښکلا  

 بلا ګاني   بلاوي    بلا 

 نڅا ګاني   نڅاوي   نڅا  

 رڼا ګاني   رڼاوي   رڼا  

                                         اناګاني  انا ګاني   انا  

 منا ګاني   منا وي   منا 

 برېښناګاني   برېښناوي   برېښنا 

 شاوي   شا 

 خندا ګان   خنداوي   خندا  

 غواګاني   غواوي   غوا  

 ي  ښورواګان  ښورواوي   ښوروا   

  پورتنيو  مونثو  اسمو  جمعي  د  لوېديځي او  ختيځيد  يو  زيات  شمېر   

په     لهجې  تر  منځ  لږ  توپير  لري .  په  لوېديځه  لهجه  کي  لومړی  ډول  او

 ختيځه  لهجه  کي  بيا  د ) ګاني (  جمعي  کارول  کيږي . 
 

يو  شمېر  نوري  کلمې  سته  چي ) الف (  ئې  په  پای  کي  را  غلی  وي  اما   

 . ونث  نه  بلکي  مذکر  اسمونه  دي  لکه :  بابا ،  ماما ،  لالا  ...م
 

 

 

 

 

 

 

 

                                        ۱۰۹    



 ــ ۲)   ) 

د  هغو  اسمو  په  پای  کي  چي ) ه ،  ـه (  را  غلې  وي :  هغه  اسمونه  په  دغو   

 اسمونه  دوه  ډوله  دي  لکه : لاندي  حالاتو  کي  مونث  وي .  دغه  مونث  

 ) الف ( ــ   

 هغه  اسم  مونث  اسم  دئ  چي :

 ـــ   په  پای  کي  ئې ) ه ،  ـه (  را  غلې  وي  

    ـــ  د ) ه ،  ـه (  له  مخه  توری  ئې  زورکی  و  لري

 ـــ  پر  پای  ئې  خج  نه  وي  را  غلی 

 لکه :   

 (   ۲جمع )    (  ۱جمع )    مفرد

 ښځې    ي ښځ  ښځه

 ورځې   ورځي   ورځه  

 ورجې   ورجي   ورجه  

 مچې  مچي  مچه 

 څوکې  څوکي  څوکه 

 ليکې   ليکي   ليکه 

م   په  لويديځه  لهجه  کي  لومړی  ډول  جمعي  او  په  ختيځه  لهجه  کي  دوه 

  . ډول  جمعي  معمولي  دي 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                        ۱۱۰    



    ــ  ) ب ( 

 هغه  اسم  مونث  اسم  دئ  چي :

 ــ  په  پای  کي  ئې ) ه ،  ـه (  را  غلې  وي  

 ــ  تر ) ه ،  ـه (  د  مخه  توری  ئې  زور  و  لري  

 ــ  د  کلمې  پر  پای  ئې  خج  را  غلی  وي  

 لکه :   

 جمع   مفرد

    مڼې  مڼه

 ګډوې  ګډوه 

 پايڅې  پايڅه 

 سږمې  سږمه 

 نارې   ناره  

 ناوې   ناوه  

                                              پيالې  پياله  

      تيارې  تياره    

 ( ــ    ۳) 

 ثقيله  يا  درنه  ښځينه ) ۍ ( :

د  هغو  اسمو  په  پای  کي  چي  ثقيله  يا  درنه  يا  لکۍ  واله  تانيثي ) ۍ (   

 را  ځي  لکه :   دوه   ډوله غلې  وي  جمعي  ئې  په   را 

 

 

 

 

 

 

                                         ۱۱۱ 



   ) الف ( ــ 

،  د  جمعي  په  وخت  کي  ئې ) ۍ (  په   هغه  مونث  اسمونه  چي  ژوندي  وي 

) ي (  اوړي  او  تر ) ۍ (  له  مخه  توری  ئې  په  ساکن  توري  اوړي  او  بيا  

 ) اني (  ور  لويږي  لکه :     

 جمع   مفرد

   هوسياني  هوسۍ 

 هيلياني   هيلۍ 

 زمرياني   زمرۍ 

 کبلياني   کبلۍ 

 کنګرياني   کنُګرۍ 

 لېونياني   لېونۍ 

 سپيانۍ   سپۍ 

 ــ  ) ب ( 

په      هغه ) ۍ (  والا  مونث  اسمونه  چي  ژوندي  نه  وي  جمعي  ئې  پخپله

 ثقيله  تانيثي ) ۍ (  را  ځي  لکه : 

   جمع  مفرد

 ګاډۍ   ګاډۍ  

 خولۍ   خولۍ  

 بګړۍ   بګړۍ  

                                       ۱۱۲ 



 مړۍ  مړۍ 

 هګۍ   هګۍ   

     ډوډۍ  ډوډۍ 

  ــ (  ۴) 

  معروفه  يا  لنډه ) ي ( :

   د  يو  شمېر  اسمونو  په  پای  کي  چي  لنډه ) ي (  را  غلې  وي  هغه  مونث 

 : اسمونه  وي  جمعي  ئې  په ) ۍ (  جوړيږي  لکه 

   جمع   مفرد

 غچۍ   غچي  

 بياتۍ   بياتي  

 ښادۍ   ښادي  

 چغُلۍ   چغُلي  

 بدۍ  بدي  

 زنۍ ــسِ  زني   ـسِ

 پاکۍ   پاکي

                                     نالۍ  نالي 

 ( ــ ۵) 

 د  يو  شمېر  اسمو  په  پای  کي  چي ) ن (  را  غلی  وي  هغه  مونث    ، ) ن ( 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                       ۱۱۳   



 : اسمونه  وي  او  جمعي  ئې  په  لنډه ) ي (  جوړيږي  لکه 

 جمع   مفرد

 لمني    لمن 

 څرمني   څرمن  

 مېچني   مېچن  

 مېرمني   مېرمن  

 بړستني   بړستن     

     بني  بن 

يادښت :  د  بړستن  کلمه  که  څه  هم  د ) ن (  والا  اسمو  په  لړ  کي  را ځي   او  

خلک  په  پای   يو  شمېر   د  مونث  اسم  تر  قاعدې  لاندي  را ځي  بيا  هم   

کي ) ـه (  ور  سره  يو  ځای  کوي  او ) بړستنه (  ئې  بولي  چي  مونث  ښکاره   

 قاعدې  دئ . چي  دا  کار  خلاف  د    سي 

بله  خبره  دا  چي  ځيني  وختونه  به  په  شعر  يا  نظم  کي  اسمونه  تر  خپلي   

قاعدې  د  باندي  و وينئ ،  لکه ) لمن (  په ) لمنه ( .  دلته  به  يوې  خبري  ته   

   ځير  سو  چي  شاعر  د  خپل  شعر  د  سېلاب  يا  قافيې  د  برابرولو  لپاره  تر

يږي .  د  مثال  په  توګه ) لمن (  په ) لمنه (  او  يا  داسي  نوري   قاعدې  تير

 سر  غړوني  مجازي  بولي  لکه  په  دغه  لاندي  بيت  کي : ځيني  

 پر  بېګانۍ  خولګۍ  پښېمانه  نه  سې 

    زمـــا  دي  لـــمنه  لـــه  خالــــو  ډکــــــه  ده

 

 

۱۱۴ 



و  ليکله  سي ،  د  دوهم  نيم  بيتي  يو  سېلاب   دلته  که ) لمنه (  په ) لمن (   

                                             يعني  يو  سېلاب  کميږي .  يلږيږي  او  د  شعر  وزن  خرابيږ

 ــ(  ۶) 

 مجهوله  يا  اوږده ) ې (  لکه :   

 ) الف ( ــ   

  ي  جمع  ئې  په ) ي (که  د  صفتي  مونث  اسم  په  پای  کي ) ې (  را  غلې  و 

 : جوړيږي  لکه 

 جمع   مفرد

 وږي   وږې 

 تږي   تږې 

 ستړي   ستړې 

 وړوکي   وړوکې 

 ) ب ( ــ   

   ) ې (  را  غلې  وي  پخپله اوږده  يو  شمېر  مونث  اسمونه  چي  په  پای  کي  ئې  

 : مفرد  او  جمع  اسمونه  دي  لکه  

 جمع   مفرد

 مستې    مستې 

       شيدې  شيدې   
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 تروې   تروې 

يادښت :  پورتني  اسمونه  جمع  اسمونه  دي .  ) ادې (  چي  يو  ځانداره  اسم   

 . دئ  جمع  په ) ادې  ګاني (  را ځي 

 ( ــ ۷) 

 مجهول  يا  اوږد ) و (  لکه :  

 ) الف ( ــ   

   جمع    مفرد

 ښاروګاني   ښارو  

 بيزوګاني   بيزو  

 ګيدوګاني   ګيدو  

 ببوګاني   ببو  

 ـ   ـ) ب ( 

 : که  اسم  بېځان  وي  جمع  ئې  په ) ي (  جوړيږي  

 جمع    مفرد

 زانګوي   زانګو 

 پښتوي   پښتو   

 مرګوي  مرګو 

 لامبووي   لامبو
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 ( ــ    ۸) 

يو  شمېر  اسمونه  چي  په  پای  کي  ئې ) ځ (  را  غلې  وي  مونث     ) ځ ( :

 : دي  او  جمع  ئې  په ) ي (  جوړيږي  لکه ه   اسمون

 جمع    مفرد 

 ترښځي   ترښځ  

 ترخځي   ترخځ 

 اوريځي ) وريځي (  اوريځ ) وريځ (   

 ورځي   ورځ  

 ږمنځي   ږمنځ   

 يو  شمېر  مونث  اسمونه  خلاف  د  پورتنيو  قاعدو  را  ځي  لکه :   

 جمع    مفرد

   ) ميندي (  مندي    مور 

 خوندي   خور  

                                                                   ندرندي   ندرور  

    مږندي ) نږندي (  مږور ) نږور (  

 وڼي (  را  ځي .   يور (  جمع  خلاف  د  پورتنۍ  قاعدې ) يد ) 

     دغه  حالتونه  لري  لکه :   مخي    له  حالت  د   اسم

 nominativ case     ــ  د  اسم  فاعلي  حالت ۱

 

 

 

    
                                         ۱۱۷ 



   objectiv case     مفعولي  حالت ــ  د  اسم   ۲

 possessive case    ــ  د  اسم  اضافي  حالت  ۳

    vocativ caseــ  د  اسم  ندائي  حالت               ۴

 

  

د  اسم  دغه  حالت     لکه :      nominativ caseــ  د  اسم  فاعلي  حالت     ۱

 .  را غلی  وي  ( subject)  فاعلځکه  فاعلي  حالت  بلل  کيږي  چي  اسم  
 

  خوا  له  ه هغ د   کار  يا   فعل    يعني  کوي    کار   يو چي   دئ  څوک   هغه فاعل  

  په  لاندي  جملو  کي  کومي  کلمې  چي  خط  تر  لاندي   : لکه   کيږي  تر  سره   

 کش  سوی  دئ  فاعل  دي . 

 .  ولاړ  ته   ښوونځي   احمد

 کابل  ته  ځي .   ملالۍ

 .چيري  کار  کوي    ښوونکی

 به  را  سي .   موسی
 

 په  پښتو  کي  فاعل  د  جملې  په  سر  کي  را  ځي  

   هغه   د  اسم  مفعولي  حالت :   objectiv caseمفعولي  حالت  ــ  د  اسم   ۲

 لکه :    حالت  ته  وايي  چي  د  فاعل  فعل  پر  دغه  اسم   تر  سره  سوی  وي

دئ   مفعولي   په  لاندي  جملو  کي  هغه  کلمې  چي  خط  تر  لاندي  کش  سوی   

 حالت    لري  : 

 

 

                                        ۱۱۸ 



  د    چي    ځکه    دئ    مفعول    سدو    کي    جمله    ه  دغ  په    ويل .     و    ته    سدو   زمرک  

 .  سوی  دئده  تر  سره     پر  فعل  ويلو 

 ويل .  و  ته   زدکوونکي   ښوونکي 

 ته  و  غپل .    احمدسپي  

د  اسم  اضافي  حالت  هغه     :    possessive caseــ  د  اسم  اضافي  حالت     ۳

 حالت  ته  وايي  چي  يو  اسم  د  يو  بل  اسم  مالک  يا  خاوند وي  لکه : 

 کتاب .   احمدد  

 ناوکۍ     ملالۍد  

 لکۍ     پشيد  

    پاڼي  کتابد  

لاندي  کش  سوی  دئ   اضافي   تر   په  لوړو  جملو  کي  هغه  اسمونه  چي  خط   

 .  يا  ملکي  حالت  لري .  په  پښتو  کي  د  اضافت  کلمه ) د(  دئ

کله  چي  څوک  يو  چا  ته  ور    :    vocativ caseــ  د  اسم  ندائي  حالت    ۴

 و  ږغ  کوي  دغه  حالت  ته  ندائي  حالت  ويل  کيږي .  دغه  حالت  يا د  ي

شمير  کلمو ) آ ،  او ،  اې (   له  لاري  کيږي  او  يا  بېله  هغو  کلمو  څخه   

 لکه:  

 آ  هلکه !  دلته  را  سه !  

 اې  سړيه !  په  هر  چا  کار  مه  لره ! 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                             ۱۱۹ 



 ! او  نجلۍ !  لوست  دي  و  لوله 

 .پورتنۍ  جملې  بېله ) آ ،  اې ،  او (  هم  په  ندائي  حالت  کي  را  تلای  سي 

ياد  ئې  بايد  و  لرو  چي  په  ندائې  حالت  کي  د  يو  شمېر  اسمونو په   ه   پ

   ! تغيير  را  ځي  لکه :  په  پورته  مثالو  کي  د  هلک  پر  ځای  هلکهکي     پای

په  ورځنيو   ... را  غلي  دي .  خو  د  نجلۍ  اسم  بيا   !سړی  پر  ځای  سړيه    د

،  اما  د  قاعدې  له  مخي  بايد           خپل  حال  را  غلی  دئ پر   محاورو  کي   

 .     ) نجليه ! (

   کي  د  دري  ژبي  په  خلاف  د  ندا  په  وخت  کي  په  زياتپه  پښتو  ژبه   

شمېر  نومو  کي  دغه  تغيير  را ځي ،  خو  په  دري  ژبه  کي  دغه  تغيير  نه   

په  پښتو  کي   را  ځي .  له  بده  مرغه  يو  شمېر  پښتانه  هم  د  دري  په  شان  

 په  وخت  کي  وايي :  دغه  تغيير  ته  پاملرنه  نه  کوي  او  د  ندا 

 احمد!  دلته  را  سه . 

 سم  ئې :  نجيبې !  چيري  يې ؟   نجيبه !  چيري  يې ؟

 امان !  درس  دي  و  وايه .  سم  ئې :  امانه !  درس  دي  و  لوله !   

    د  ندا  د  کلمو  تاثير  پر  اسمو  باندي :

 ( ــ   ۱)

 را  غلې  وي    ــ  که  د  مونث  اسم  په  پای  کي ) ه (

 ــ  تر ) ه (  له  مخه  توری  زورکی  و  لري 

 

 

 

 

                                      ۱۲۰  



 ــ  د  کلمې  پر  پای  خج  نه  وي  را  غلی 

  د  اسم  د  پای ) ه (  په ) ي (  اوړي  لکه :  

 څخه  ) اې  ښځي ! ( .  ( ښځه  )له 

 . … څخه ) اې  غوماشي ! (  ( غوماشه   )له 

 ــ ۲)   ) 

 ــ  که  د  مونث  اسم  په  پای  کي ) ه (  را  غلې  وي 

 ــ  تر ) ه (  له  مخه  توری  زور  و  لري 

 ــ  د  کلمې  پر  پای  خج  را  غلی  وي 

 :  د  اسم  د  پای ) ه (  په ) ې (  اوړي  لکه

 ورېره  څخه ) اې  ورېرې ! (   له

 (  څخه ) اې  غلې ! ( ....  مونث غلَه )  له

 ــ ۳)   ) 

که  د  مونث  اسم  په  پای  کي  کونسونانت  توری  را  غلی  وي  او  د  هغه   

   مخه  اوږد  يا  مجهول ) و (  را  غلی  وي ) و (  ئې  په  معروفه   لهکونسونانت   

 يا  لنډه ) ي (  اوړي  لکه : 

 (  مور  په  ) اې  موري !

 خور  په ) اې  خوري ! ( 

 ....  لور  په ) اې  لوري ! (

 

۱۲۱ 



 : مذکر  اسمونه     ( ــ ۴) 

 هلک  څخه ) اې  هلکه ! ( .   له

 ځوان  څخه ) اې  ځوانه !   له

د  ندا  په  صورت  کي  په ) هلک  او  ځوان (  کي  چي ) ک  او  ن (  ساکن توري  

 . دي  زورکی  اخلي  او  وروسته  ئې ) ه (  ليکل  کيږي 

    ( ــ ۵) 

 د  ندا  په  وخت  کي  د  سړی  جمع ) سړي (  او  د  ښځه  جمع ) ښځي (  په   

 اې  سړيو ! 

 اې  ښاغليو ! 

 اوړي .     اې  ښځو  !

 ــ ۶)   ) 

که  د  اسم  په  پای  کي ) الف (  وي  د  ندا  په  صورت  کي  ئې ) الف (  پر   

 خپل  حال  پاته  کيږي  لکه :

 (  ماما ) اې  ماما! 

 اې  بابا ! ( بابا )  

 . انا ) اې  انا ! ( ...

 

 

 

 

۱۲۲   



 pronaunضمير     

 ضمير  هغه  کلمه  ده  چي  د  لنډيز  لپاره  د  اسم  پر  ځای  کارول  کيږي  لکه: 

زه ،  موږ ،  ته ،  دی ،  تاسي ،  دی ،  دا ،  دوی ،  ستا ،  د  دوی ،  هغه،  

 دغه ،  زموږ  او  نور .   

 : د  ضمير  ډولونه 

 په  پښتو  کي  ضمير  دغه  لاندي  ډولونه  لري : 

 ــ  شخصي  ضميرونه  (  لومړی) 

 ــ  د  پوښتني  يا  استفهام  ضميرونه   (  دوهم ) 

    ونه  ــ   مبهم  ضمير   (  درېيم) 

   ونهــ  مشترک  ضمير  (  څلورم) 

  ــ (  لومړی) 

هغه  ضميرونه  دي  چي  د   :     Personal pronounشخصي  ضميرونه   

زه ،     انسانانو ،  شيانو حيواناتو  او  ځايو  د  نامه  پر  ځای  را  ځي  لکه :  

   …،  دی ،  ده ،  دا ،  دې ،  دغه ،  دوی  ،  تاسي  ما،  موږ ،  ته

 . دغه  ضميرونه  درې  حالته  لري  لکه :  متکلم، مخاطب  او  غايب 

او      متکلم  :    first personمتکلم    هغه  څوک  دئ  چي  خبري  کوي  

 ضميرونه  ئې  لکه : 

 

 

 

 

۱۲۳ 



 جمع  متکلم   مفرد  متکلم 

 موږ   زه ،  ما 

پورتني  دواړه  مفرد  او  جمع  حالتونه  هم  د  مذکر  او  هم  د  مونث  لپاره   

 ي . مثالونه  ئې :  راځ

 زه  له  کابله  را غلم . 

 چاوه . ما  خپل  ګاونډي  ته  سلام  وا  

 موږ  له  خپل  هيواد  سره  مينه  لرو .   

مخاطب  هغه  څوک  دئ  چي  خبري  ور  ته     :    second personمخاطب    

 کيږي  او  ضميرونه  ئې  لکه :  

 جمع  مخاطب    مفرد  مخاطب 

    تاسي  ته ،  تا 

 مثالونه  ئې :  

 د  مفرد  مذکر  لپاره  ؟  ته  څو  ځله  هرات  ته  تللی  يې 

 ته  څو  ځله  هرات  ته  تللې  يې ؟  د  مفرد  مونث  لپاره 

 تا  له  خپل  ورور  سره  مرسته  و  کړه . د  مفرد  مذکر  او  مونث  لپاره  

   ځئ .  د  جمع  مذکر  او  مونث  لپاره   تاسي  کور ته 

هغه  څوک  يا  څه  دي  چي  متکلم  د  هغو  په  باره    :  third personغايب  

 کي  خبري  کوي  او  ضميرونه  ئې  لکه : 

 

 

 

 

 

 

 

۱۲۴ 



 جمع  غايب                                 مفرد  غايب 

 دوی       مذکر :   دی ،  ده 

 ی  دو       مونث :   دا،  دې  

   مذکر او مونث :  دغه ،  هغه .

 ،  هغوی  د  مذکر  او  مونث  جمع :  دغو ،  هغو

 .                     ي ) دغې ،  هغې (مونث :  دغي ،  هغ 

 مذکر  او  مونث   جمع :  هغوی ،  هغو 

 ؟ ــ  تا  دی  ليدلی  دئ ۱

 .ــ  دوی  په  کار  پسې  را  غلي  ول  ۲

    .ــ  دا  نن  کار  نه  کوي  ۳

 ــ  هغې  موږ  ته  مېلمستيا  کړې  وه .   ۴

 .ــ  هغوی  له  خپل  کور  څخه  کډه  و  کړه  ۵

 مذکر   .ــ  دغه  يا  هغه  تا  نه  دئ  ليدلی  ۶

   مونث  .ــ  دغه  يا  هغه  تا  نه  ده  ليدلې ۷

په  شپږمه  جمله  کي  ) دغه ( او ) هغه (  دواړه  د  مذکر  لپاره  ضميرونه  دي،  

ي   ځکه  چي  د  دغو  ضميرونو  جنسيت ) نر  يا  ښځه (  د  جملې  په  پای  ک 

(  فعل  تعيينوي .  په  اوومه  جمله  کي    يا  ليدلې   چي  کوم  فعل  د )  ليدلی

 الت  وي  نو  بيا  د ) نه   ح ) دغه (  يا ) هغه (  څخه  مقصد  مونث  مفرد    لهکه  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۲۵ 



 .ليدلې (  فعل  ور  ته  را غلی  دئ ده  

    دغه  او  هغه  ضميرونه  دواړه  يو  شی  دي ،  خو ) دغه (  د  نژدې  والي  او 

 ) هغه (  د  ليري  والي  لپاره  کارول  کيږي  لکه : 

 دغه  کتاب ،  يعني  دغه  نژدې  کتاب . 

 هغه  کتاب ،  يعني  هغه  ليري  کتاب .  

 په  پښتو  کي  شخصي  ضميرونه  درې  ډوله  دي  لکه :

 الف (  ــ  جلا  يا  منفصل  شخصي  ضميرونه ) 

 ) ب (  ــ  نښتي  يا  متصل  شخصي  ضميرونه 

 ) ج (  ــ  فعلي  شخصي  ضميرونه

 ) الف (  ــ   

هغه  ضميرونه  دي  چي  له  کومي     جلا  يا  منفصل  شخصي  ضميرونه :

،   اسي ـا ،  تـ،  ت  هـا ،  تـوږ ،  مـنښتي  لکه :  ) زه ،  منه  وي   بلي  کلمې  سره   

 .(  …دغه ، دوی   ،  ده ،  دا ،  دې،  دی

 يو  څو  مثالونه  ئې :  

 .لاړم   و ته    هلمند زه 

 . ېل کړ و  خبري  سره  ده له    ما 

 .موږ  د  احمد  کره  ځو 

 .دا  خپل  کالي  ګنډي 
 

 

 

 

 

 

۱۲۶ 



 .کړ   زده   لوست  دې 

 ؟  یغل   را وې   نه مېلمستيا  ته   ولي  ته 

 ؟تا  پسه  ته  واښه  ور  واچول 

 .دی  اوس  را  ځي 

 .ده  موږ  ته  يو  څه  و  ويل 

    ؟دغه  څرنګه  زما  په  کتابچه  کي  ليکلي  سوي  دي 

 .دوی  چي  را ځي  موږ  ته  خبر  را  کوي  

دا  چي  دغه  ضميرونه  د  اسم  پر  ځای  راځي ،  د  اسم  په  شان  څلور  

 که : حالتونه  لري  ل 

 فاعلي  حالت  (  ــ   ۱) 

 (  ــ  مفعولي  حالت  ۲) 

 (  ــ  اضافي  حالت  ۳) 

 (  ــ  جري  حالت  ۴) 

   (  ــ   ۱) 

 :   Nominative caseفاعلي  حالت   

 مفرد :  ) زه ،  ته ،  دی ،  دا،  دغه ،  هغه ( .  مثالونه  ئې  لکه : ـــ   

 .) زه (  ضمير  فاعلي  حالت  لري د  .زه  کابل  ته  ځم 

 .) ته (  فاعل  دئ   .ته  ډوډۍ  خورې 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۲۷ 



   .) دا (  فاعل  دئ  .دا  کالي  مينځي 
 

   دغه ،  هغه  دلته  را  غی ) مذکر (   يا  را  غله ) مونث ( .  ) دغه ،  هغه (  فاعلي 

   .حالت  لري 

 دغو ،  هغو ( . مثالونه  ئې :  جمع : ) موږ ،  تاسي ،  دوی ،  ـــ  

 .) موږ (  د  متکلم ،  فاعل  جمع  ده  .موږ  ښوونځي  ته  ولاړو

   .،  فاعل  جمع  ده  . ) تاسي (  د  مخاطب ئ تاسي  به  کابل  ته  ولاړ  س 

 ) مذکر (  فاعل  جمع  دي .  .دوی  پرون  را  غلي  ول

 .  فاعل  جمع  دي  ) مونث (  .دوی  پرون  را غلي  وې

 د  فاعل   جمع  په  متعدي  ماضي  کي   د  غايب     .وويلته     احمد   و،  هغ  ودغ

 جمع  دي . 

 (  ــ    ۲) 

 :  Objective case    مفعولي  حالت

 مفرد  ) زه ،  ته ،  دی ،  دا (   ـــ  

 احمد  زه  و ليدم .  ) زه (  د  متکلم  مفرد  مفعولي  حالت  دئ . 

 ته (  د  مخاطب  مفرد  مفعولي  حالت  دئ . دوی  ته  و وهلې .  ) 

 مفرد  مفعولي  حالت  دئ .      رموږ  دی  وينو . ) دی (  د  غايب  مذک

 ملالۍ  دا  را  وسته . ) دا (  د  غايب  مونث  مفرد  مفعولي  حالت . 

 

 

 مفرد ) ما ،  تا ،  دی ،  دا ( ـــ  

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۲۸ 



 و  وينی .   ما تاسي  به 

 را  ولو .    تاموږ  به  

 را  ولي .   دی احمد   

 . خبره  کړم   دا زه  به  

تر  کومو  ضمايرو  لاندي  چي  خط  کش  سوی  دئ  ټول  مفعولي  مفرد   

 حالت  لري . 

 جمع  ) موږ ،  تاسي ،  دوی (   ـــ  

 مېلمانه  کړو .   موږ احمد  

 خبروو .   تاسي موږ  

 را  وستلي  دي .  دویغني   

 (  ــ    ۳) 

هغه  حالت  ته   اضافي  حالت   د  ضمير   :     Possisive caseاضافي  حالت     

وايي  چي  ضمير  د  يو  شي  مالک ) څښتن (  وي  لکه :  ) زما،  زموږ،  ستا،   

ستاسي،  د  ده،  د  دې،  د  دوی،  د  دغه،  د  دغي،  د  دغو،  د  هغه، د   

 هغو (  مثالونه  ئې : هغې ،  د  

 زما  کالي  

 زموږ  کتابونه   

 د  دوی  قلمونه    

 د  ده  بوټونه  

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۲۹ 



 د  دې  موټر  

(  په  را     د  يو  شمېر  فاعلي  ضميرونو  څخه  د  اضافت  د ) دِ   وځينو  خلک

 وړلو  سره  جوړ  کړي  دي  لکه : 

 زما  پر  ځای    : ) دِ  ما ( 

 زموږ  پر  ځای         :) دِ  موږ ( 

 ستا  پر  ځای    :) دِ  تا ( 

 ستاسي  پر  ځای    :) دِ  تاسي ( 

 (  ــ    ۴) 

 : Dative caseجري  حالت    

دا  هغه  ضميرونه  دي  چي  د  جر  يا  ربط  کلمې  ور  سره  را  ځي .  د  جر  يا   

...  سره ،  له ... څخه ،  و ،  په ...     ربط  کلمې  لکه : ) په ،  ته ،  پر ،  تر ،  له

پر ...  باندي  ... ( .  ضميرونه  ئې ) ما،  موږ ،  تا،     ،  تر ...  لاندي ،    پوري

،  هغو (  دي .     تاسي ،  ده ،  دې ،  دوی ،  دغه ،  دغي ،  دغو ،  هغه ،  هغې

مثالو  کي  تر  ضميرونو   يو  څو  مثالونه  به  ئې  دلته  لاندي  و  لولئ .  په  دغو   

 لاندي  خط  کش  سوی  دئ  او  وروسته  ئې  د  جر  کلمې  دي . 

 ته  و  ويل .   ماملالۍ  

 ته  و  کتل .   تااحمد   

 ته  ډوډۍ  را  وړله .    تاسيسدو  

 ته  لوست  ور  و  ښود .    دهښوونکي  

۱۳۰ 



 پر  خره  سپاره  کړل .   دویپلار   

چي  چيري  ضمير  را غلی  دئ  تر  څنګ  ئې  د  جر   په  پورتنيو  جملو  کي   

يا  ربط  يوه  کلمه  لکه ) ته (  يا  کومه  بله  کلمه  را غلې  وي ،  ځکه  د   

 نوموړي  ضمير  حالت  ته  جري  حالت  وايي .   

   ) ب (  ــ 

ي :  ـرون  ـصي  ضميـصل  شخــا  متـنښتي   هغه  ضميرونه  دي  چي  د     ه 

مخاطب  او  غايب  لپاره  را  ځي  او  وروسته  تر  اسم  يا  کله  د   ،     متکلم

  ي  را  ځي  لکه :  ) مي ،  مو ،  دي ، مو،  ئې ، ـه  منځ  کـرخو  پـفعل  د  دوو  ب

  را ،  در،  ور ( .  ) را ،  در ،   ور (  تــه  د  خوا  يــا  لوري  يـا  طرف  ضميرونه 

لې  په  سر  کي  نه  را  ځي .  دلته  لاندي  به  د   ونه  د  جمضميروايي .  دغه   

متصلو  ضميرونو  يو  څو  مثالونه  د  معادلو  منفصلو  ضميرونه  سره  را   

 وړو : 

 منفصل  ضميرونه          متصل  ضميرونه 

 و  ګنډل .                      موږ  کالي  و  ګنډل .   موــ  کالي  

 تاسي  ډوډۍ  پخه  کړې  ده.           پخه  کړې  ده .    موــ  ډوډۍ  

 تا  ډوډۍ  خوړلې  ده .           خوړلې  ده       ديــ  ډوډۍ   

 و  لوستل .     ده ،  دې ،  دوی  کتابونه  و  لوستل .   ئېــ  ټول  کتابونه  

 را ،  در ،  ور (  مثالونه  لکه :  د  )

۱۳۱ 



 و  باخښه .  دلته ) را (  متکلم  ځان  ښيي .   راقلم  ئې  

 وا خيست .  دلته ) در (  مخاطب  ښيي .    در کتاب  مو  

 و  مينځل . دلته ) ور (  غايب  ښيي .   ور احمد  د  محمود  کالي   

و    ر (  او ) تر (  تر  منځ   توپيريوې  خبري  ته  بايد  پاملرنه  و  کړو  چي  د ) د 

 کړو .  موږ  په  خبرو  کي  وايو .  

 ؟ در  ما  به  څوک  ارام  وي 

 له  کندهاره  در  کابله .  

په  پورتنيو  دواړو  جملو  کي  بايد  د ) در (  پر  ځای ) تر(   را سي .  دلته  بايد   

 : موږ  و  وايو 

) در (  د  مخاطب  لپاره  د  لوري  يا  خوا  ضمير      ؟ارام  وي     کتر  ما  به  څو 

دئ  کوم  چي  دلته  ئې  د  استعمال  ځای  نه  دئ .  خو ) تر ( د  ربط  کلمه  ده   

دلته  ئې  د  استعمال  ځای  دئ .  يو  ځل  بيا  بايد  و  وايم  چي  موږ  نه     او

 بايد  دغه  دوې  کلمې  سره  ګډي  کړو . 

 :  لکه :  فاعلي ،  مفعولي  او  اضافي    درې  حالتونه  لريهم   متصل  ضميرونه   

 لومړی  ــ  

د   ) مي ،  مو ،  دي ،  ئې (  دغه  ضميرونه  په  ماضي  کي     فاعلي  حالت :  

د  فاعل  په  توګه  را  ځي  او  په  جمله  کي  به  مفعول  هم   متعدي  فعل   

 راغلی  وي  لکه :  

۱۳۲ 



 منفصل  ضمير   متصل  ضمير 

 ما  ملالۍ  و  ليده .  و  ليده .    ميملالۍ  

 کړ . موږ  احمد  خبر   خبر  کړه .    مواحمد  

 تا  ښوونکی  و  ليدی .  و  ليدی .   ديښوونکی  

 زدکوونکي  پوه  کړل .   ده ،  دې ،  دوی  پوه  کړل .   ئېزدکوونکي  

 

 

 

،  يعني  فاعل  او  مفعول   :  پورتنۍ  جملې  متعدي  ماضي  دي  يادښت 

 ل  ضميرونه  ئې  فاعلي  حالت  لري .صدواړه  لري . مت

 ــ  دوهم  

   ) مي ،  مو ،  دي ،  ئې (  په  مفعولي  حالت  کي  په  حال  مفعولي  حالت :  

 ستقبل ) چي  فاعل  او  مفعول  و  لري (  کي  را ځي  لکه : ماو  متعدي  

   مفرد  متکلم  په  حال  کي . نه  پرېږدي . ) ما (    مي احمد  

 جمع  متکلم  په  حال  کي .   لوست  ته  تشويقوي . ) موږ (  موښوونکی  

 مفرد  مخاطب  په  حال  کي .   خبروي .  ) تا (  ديمحمود   

     مفرد  او  جمع  غايب  په  حال  کي .   را ولي . ) دا،  دی ، دوی (  ئېملالۍ  

په  لوړو  جملو  کي ) مي ،  مو ،  دي  او  ئې (  مفعولي  حالت  لري .  ) احمد،   

 ښوونکی ،  محمود  او  ملالۍ (  فاعلي  حالت  لري .  

 درېيم  ــ

 ،  د  ) مي ،  مو ،  دي ،  ئې (  په  اضافي  حالت  کي  را  ځي  اضافي  حالت :  

 

 

 

    

۱۳۳ 



 ه : کاضافت ) د (  نه  ور  سره  را ځي  ل

 منفصل  ضمير    متصل  ضمير 

 زما   را  غی .    ميښوونکی  

 زموږ  يا  ستاسي   کابل  ته  ولاړه .   مومور  

 ا ست   مات  سو .   دي قلم  

 د  ده ،  د  دې ،  د  دوی   جوړ  سو .         ئې موټر  

   يو  شی  چي  بايد  په  ياد  ولرو  هغه  دا  چي ) مو (  دواړه  د  متکلم  د  جمع 

 او  مخاطب  د  جمع  لپاره  را  ځي .  

 ــ  ) ج ( 

دا  هغه  ضميرونه  دي  چي  په  يواځي  توګه       فعلي  شخصي  ضميرونه :

نه  را  ځي  بلکي  د  متکلم ،  مخاطب  او  غايب  لپاره  له  يوې  بلي  کلمې   

غه   خاصتاً  فعل  په  پای  کي  د  يوه  توري  په  شان  نښتي  را  غلي  وي .  د 

   .او  يو  يو  توری  وي  ضميرونه  د  فعلي  ضميرونو  په  نامه  هم  بلل  کيږي

هغه  توري  چي  د  دغه  ضميرو  کار  ور  کوي  تر  لاندي  ئې  خط  کش  سوی   

 دئ .  دغه  ضميرونه  د  فعل  حالت  هم  ښکاره  کوي  لکه : 

 ( .  مثالونه  ئې :  ي،  ځ   ئ ،  ځ   ې، ځ  و،  ځ م په  حال  زمانه   کي :  ) ځــ  

 . م  زه  ښوونځي  ته  ځ 

 . و  موږ  ښوونځي  ته  ځ

 . ې ته  ښوونځي  ته  ځ 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۳۴ 



 ( . ئ ) ځ ی تاسي  ښوونځي  ته  ځ

 . ي دی ،  دا ،  دوی  ښوونځي  ته  ځ

   ، ئ  ،  ولاړ است  ،  ولاړ ې  ،  ولاړو  ،  ولاړ م  په  مطلقه ماضي  کي : ) ولاړ ــ   

 : ( .  مثالونه  ئې ل ولاړ  ، ه ولاړ 

 .  م ننګرهار  ته  ولاړ زه  

 . و موږ  ننګرهار  ته  ولاړ

 .  ې ته  ننګرهار  ته  ولاړ

 .   استتاسي  ننګرهار  ته  ولاړ 

 ) ولاړ ( .   یدی  ننګرهار  ته  ولاړ 

 . ه  دا  ننګرهار  ته  ولاړ 

 . ل دوی  ننګرهار  ته  ولاړ 

چي  مفعول  نه  لري (  ول .  دلته  لاندي  به   پورتني  مثالونه  د  لازمي  فعل )  

د  متعدي  فعل ) چي  فاعل  او  مفعول  دواړه  لري (  لپاره  مثالونه  را  سي    

 لکه : 

  .  لو  ليد  دویما  

 .  ېو  ليد   تهموږ  

 .   لوو  ليد   موږ تا  

 .  لاست و  ليد  تاسيده  

 هغه ) مونث (   .ه و  ليد  هغهدې  

 

 

 

۱۳۵ 



 هغه ) مذکر (   .) و ليد (   یو  ليد   هغهدوی  

 :را  تلونکې  زمانه 

    . م زه  به  ولاړ  س

 .   وموږ  به  ولاړ  س

    . ې  ته  به  ولاړ  س

    .  سې ته  به  ولاړه  

 .(   ئ ) س  ی تاسي  به  ولاړ  س 

 ) سئ (  .  ی ستاسي  به  ولاړي  

 . ي دوی  به  ولاړ  س

    ــ دوهم (  )

 : Intrerrogative pronoun د  پوښتني  يا  استفهام  ضميرونه  

يا  يو  شي  د  تعيينولو  لپاره  د    دا  هغه  ضميرونه  دي  چي  د  يو  چا  

) څوک،  څه،  چا،   :   کارول  کيږي  لکه  د  اسم  پر  ځای   پوښتني  په  ډول   

هامي  ضمير  بايد   استف،  څومري ،  کوم ،  کومي ( .     ه ،  څومرهـو،  څونـڅ

 مثالونه  ئې : د  خپل  اسم  سره  يو  ځای  را  نه  سي  

 ؟ څوک  افغانستان  ته  ځي 

 ؟ چا  احمد  ته  و  ويل 

   يادښت :  د ) څوک (  او ) چا (  کارول  د  ضمير  په  فاعلي  حالت ،  مفعولي 

   

۱۳۶ 



 پوري  اړه  لري  لکه : حالت ،  په  جمله  کي  د  فعل  په  حالت  او  زمانه  

       ؟احمد  ويني   څوکــ   ۱

 ؟ ويني    څوکــ  احمد    ۲

 ؟ احمد  و  ليد   چاــ   ۳

 ؟ و  ليد   چاــ  احمد   ۴

 ؟ و  ليد    څوکــ  احمد    ۵

   ؟د احمد  و  لي  څوکــ   ۶

 . لومړۍ  جمله  حال  زمانه  ده ،  ) څوک (  فاعل  احمد  مفعول  دئ 

 دوهمه  جمله  حال  زمانه  ده ، ) څوک (  مفعول  دئ . 

 ماضي  ده . ) چا (  فاعل  او  احمد  مفعول  دئ .   يمه  جمله  مطلقهې در 

 څلورمه  جمله  مطلقه  ماضي  ده .  احمد مفعول  او ) چا (  فاعل . 

 جمله  مطلقه  ماضي  ده .  احمد فاعل او ) څوک (  مفعول  دئ . پنځمه  

 .شپږمه  جمله  مطلقه  ماضي  ده ، ) څوک (  مفعول  دئ  او احمد  فاعل

    ؟لپاره  پيسې  را  کړلې  څه   صديق  ما  ته  د 

 څو  د  شمېر  لپاره  را  ځي .   ؟دي  را  وړل قلمان  سدو!  څو  

څونه ) څومره (  د  هغه  څه  لپاره  را ځي  چي  شمېرل      ؟  در  وړم   څونه ) څومره (

 کيږي  نه .  

 دغه  ضميرونه  ټول  په  سواليه  جملو  کي  را ځي . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۳۷ 



 (  ــ    درېيم) 

ته  وايي  چي      ضميرهغه   :     Indifinite pronounمبهم ) نا څرګند( ضمير   

ښيي .  دغه  ضميرونه  د  پوښتني  په  ډول   کي   يو  اسم  په  نا  څرګند  حالت   

سي  بيا  استفهامي     يعني  که  په  پوښتنه  جمله  کي  را  ، نه  کارول  کيږي  

 :   ضمير  وي  او  که  نه  نو  نا  څرګند  ضمير  وي  لکه 

 ( . ،  ټوله  ،  نور ،  ټول    څه ،  بل ،  يو،  ځيني ،    ) چا ،  څوک ،  هيڅ ،  څه

 : مثالونه  ئې 

 څوک  ښه  کوي  څوک  بد  کوي .

 چا  يو  څه  ويل  چا  بل  څه  ويل .

 ټول  را غلل . 

 ځيني  ښوونځي  ته  ځي  ځيني  مېلې  کوي . 

 کله  کله ) هر ،  بل (  د  ناڅرګندو  ضميرونو  له  مخه  د  تخصيص  يا  تاکيد 

ډول  را  ځي  لکه : ) هر  چا ،  هر  څوک ،  هر  يو،  بل  يو ،  بل  چا ،  بل   په   

 څوک ... ( . 

 مثالونه : 

 هر  څوک  خبري  کوي . 

 هر  يو  ځان  ښکاره  کوي . 

 بل  چا  په  دوی  پسې  خبري  کړي  دي . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۳۸ 



 (  ــ     څلورم )  

کولای  سو  چي  مشترک  ضمير     :     Reflexive pronounمشترک  ضمير    

انعکاسي  ضمير  هم  و  بولو .  کوم  فعل  چي  له  فاعل  څخه  را  پيل  کيږي  

مفعول  ئې  هم  دغه  فاعل  دئ  . د  متکلم ،  مخاطب  او  غايب  لپاره  په  يو   

 شان  را  ځي  لکه :   

 زه  په  خپله  ولاړم . 

 احمد  خپل  کتاب  ما  ته  را  کړ .  

 دی  خپل  لاس  مينځي . 

 تا  په  خپله  خپل  کالي  و  مينځل . 

 ) زه (  څخه  را  وتلی  دئ    لهپه ) زه  په  خپله  ولاړم (  کي  د  ولاړم  فعل   

 . او  پر ) په  خپله (  باندي  عملي  سوی  دئ  

  ي ) خپل (  مشترک  ملکي  ضمير په ) احمد  خپل  کتاب  ما  ته  را  کړ (  ک

        .کتاب  ما  ته  را  کړ (   ځاندئ .  که  ئې  په  بل  عبارت  و  وايو ) احمد  د  

        يادښت :  پاملرنه  بايد  و  کړو  چي ) په  خپله (  تر  خپل  اسم  وروسته  او 

) مذکر ( ،  خپله   او  جمع    ) خپل (  تر  خپل  اسم  مخته  را  ځي .  خپل  د  مفرد  

 لپاره  را  ځي .  مثالونه  ئې :  (  او  خپلي  د  جمع  مونث  مونث مفرد )   د

 خپل  کار ،  خپل  کارونه 

 خپله  خبره  

 خپلي  خبري   

۱۳۹ 



 مثالونه  ئې : 

 خپل  کار  پرېښود .    احمد

 احمد  خپل  کارونه  نه  کوي . 

 ملالۍ  خپله  خبره  بيرته  وا خيسته . 

 ملالۍ  اوس  هغه  خپلي  خبري  نه  کوي . 

   

 Adjectiveصفت    

صفت  هغه  کلمه  ده  چي  پر  اسم  اغېز  کوي  يعني  د  اسم  کيفيت ،  شمېر   

 يا  مقدار  ښکاره  کوي .  يو  څو  مثالونه  ئې : 

 ښوونکې  ده .  تکړهملالۍ  

 . قلمونه  لري    پنځهاحمد  

 .  مخ  لولي  څلورم زمری  د  کتاب   

په  لومړۍ  جمله  کي ) تکړه (  صفت  دئ  ځګه  چي  د  ښوونکې  د  اسم   

 .  کيفيت  ئې  ښکاره  کړی  دئ 

 شمېر   (  قلومونه    )په  دوهمه  جمله  کي  پنځه  عددي   صفت  دئ  ځکه  چي  د  

 ئې  ښودلی  دئ . 

ت  دئ  ځکه  چي  د  کتاب   د  مخونو   په  درېيمه  جمله  کي  څلورم  عددي  صف

    شمېر  ئې  ښکاره  کړی  دئ .

۱۴۰ 



   د  صفت  ډولونه :

 : په  پښتو  کي  صفت  دغه  لاندي  ډولونه  لري 

 ــ  اصلي  صفت   ۱

 ــ  عددي  صفت   ۲

 ــ  استفهامي  صفت   ۳

 ــ  مبهم  صفت    ۴

 ــ  اشاري  صفت    ۵

   ــ  نسبتي  صفت  ۶
 

 

 

 

 

   ــ  اصلي  صفت : ۱

ه   اصلي  صفت  هغه  صفت  ته  وايي  چي  د  يو  اسم  کيفيت  ښکاره  کوي .  پ

غټوالی  يا  کوچني     د  والی ،  رنګ ، ـا  بـه  والی  يـم  ښـي  د  اسـدې  معنا  چ

 والی  يا  نور  حالات  بيانوي   لکه : 

 ښار  کي  دئ .   لویزموږ  کور  په  دغه  

 موټر  خرڅ  کړ .  سور  احمد  خپل  

 . کميس  لري   زوړ  ملالۍ  يو 

 بڼ  له  سره  جوړ  کړ .   ورانسدو  د  پلار   

په  پورتنيو  جملو  کي ) لوی ،  سور ،  زوړ  او  وران (  اصلي  صفتونه  دي   

 اسمو  کيفيت  بيانوي .   چي  د ) ښار ،  موټر ،  کميس  او  بڼ (  د 

۱۴۱ 



     :  اصلي  صفت  پر  دوو  ډولو  دئ

 الف  ــ  غير  مشتق  اصلي  صفت 

 ب  ــ  فعلي  اصلي  صفت  

 

 

 

 

 الف  ــ   

هغه  صفت  ته  وايي  چي  له  بلي  کلمې  څخه    غير  مشتق  اصلي  صفت : 

نه  وي  جوړ  سوی  لکه : ) سور ،  تور ،  سپين ،  غټ ،  دروند،  موړ ،  کوڼ،   

 روغ ،  جوړ ،  پڅ ،  تريخ ،  خوږ ،  زيږ  او  نور . 

 

 

 

 

   ب  ــ  

هغه  صفت  ته  وايي  چي  د  فعل  له  مصدر  سره  د     فعلي  اصلي  صفت :  

نښلېدو  څخه  جوړ  سوی  وي  دغه  پر  دوه  ډوله  دئ      لهمېر  تورو   يو  ش

 :  لکه

 ــ  د  فاعل  فعلي  صفتونه  

 ــ  د  مفعول  فعلي  صفتونه

 

 

 

 

   مصدر   لههغه  صفتونه  دي  چي  د  فعل     فعلي  صفتونه :  لپاره   ــ  د  فاعل   

څخه ) ل (  ليري  کيږي  او  پر  ځای  ئې  يو  شمېر  نور  توري  ور  سره  يو  

ځای  کيږي  او  له  هغه  څخه  د  فاعل  لپاره  صفت  جوړ  سي .  دغه  صفتونه   

 مونث  لپاره  وي  لکه :  جمع   د  مفرد  مذکر ،  مفرد  مونث ،  جمع  مذکر  او  

 او  پر  ځای  ئې ) ونکی (   ول(  ليري  ک له  مصدر  څخه  د  مصدر  علامه ) ل 

 

 

 

 

 

    

۱۴۲ 



 ور  لويږي  لکه :   

له ) تلل (  څخه ) ل (  ليري  کيږي  چي ) تل (  پاته  سي  او ) ونکی (  ور  سره   

فاعلي  حالت  لري   د  صفت   نښلي ) تلونکی (  ور  څخه  جوړيږي . ) تلونکی (   

 … لکه :  تلونکی  مېلمه 

 ــ  د  مفرد  مذکر  لپاره ) تلونکی   سړی (  را  ځي . 

 نکې  نجلۍ (  را  ځي . ــ  د  مفرد  مونث  لپاره ) تلو

نجوني    تلونکي   ــ  د  جمع  مذکر  او  جمع  مونث  لپاره ) تلونکي  هلکان  يا   

 او  يا  ګډ  هلکان  او  نجوني (  را  ځي . 

   څخه  پلورونکی ) پلور +  ونکی (  .    ل (ر و پلو) له  بل  مثال :  

    (  را  ځي .  پلورونکیــ  د  مفرد  مذکر  لپاره ) 

 .  کې (  را  ځي پلورون ــ  د  مفرد  مونث  لپاره ) 

 . کي (  را  ځي پلورون ــ  د  جمع  مذکر  او  جمع  مونث  لپاره ) 

   فعلي  صفتونه : لپاره  ــ  د  مفعول  

هغه  څخه  د  فعلي  مصدر  مفعولي      لهمصدر  سره  نرمه ) ی (  و  نښلي      لهکه   

) تلل (  څخه ) تللی (  جوړيږي چي ) تللی (  د  صفت   له حالت  جوړيږي  لکه :   

) تللی  ملګری (  او  دغه   درې  لاندي  حالتونه   :   مفعولي  حالت  دئ  لکه  

 لري : 

 سړی (  را  ځي .   ی ــ  د  مفرد  مذکر  لپاره ) تلل ـ

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۴۳ 



 نجلۍ (  را  ځي .   ېلپاره ) تلل ـ   ونثــ  د  مفرد  م

نجوني   او  يا   تللي  هلکان  يا   ي  ــ  د  جمع  مذکر  او  جمع  مونث  لپاره ) تللـ

 ګډ  هلکان  او  نجوني (  را  ځي .  

 . چي  دغه ) تللی ،  تللې  او  تللي (  د  اسم  د  صفت  مفعولي  حالتونه  دي 

عددي  صفت  هغه  صفت  ته      :   Numaral adjectiveعددي  صفت     ــ      ۲

 ويل  کيږي  چي  د  اسم  شمېر ،  درجه  او  کسري  حالت  ښيي  لکه :   

 شمېر  ښيي . څلور  نجوني  ښوونځي  ته  ځي .  ) څلور (   ــ  

 هر  پنځم  کتاب  څيري  سوی  دئ . ) پنځم (  درجه  ښيي . ــ  

 . ) شپږمه (  کسري  حالت  ښيي  هره  شپږمه  ښځه  کتاب  لوستلای  سي .ــ  

 د  خټکي  درېيمه  برخه  را  وړه . ) درېيمه (  کسر  ښيي . ــ  

ري  صفت  دئ  چي   د  دوا  درې  پنځمي  برخي  پاته  دي .  درې  پنځمي  کســ   

 .که  دوا  پنځه  برخي  سي  نو  له  پنځو  برخو  څخه  ئې  درې  برخي  پاته  دي

څلورم ،  درېيم ،  اتمه،    د  عددي  صفت  يو  څو  مثالونه ) شپږ ،  اوه ،  لس ،  

 نيمی،  دوې  درېيمي ،  يو  په  دوه ،  درې  درې ( . 

 

 

 

 

 په  صفتونو  کي : 

 لس ... (  مطلق  صفتونه  دي .  ) شپږ ،  اوه ، 

 ) څلورم ،  درېيم ... (  ترتيبي  صفتونه  دي . 

 
 

 

 

 

 

 

۱۴۴ 



 ) نيمی ،  دوې  درېيمي ... (  کسري  صفتونه  دي . 

 ) يو  په  دوه ،  يو  په  لس ... (  د  اضعاف  يا  زياتوالي  صفتونه  دي .    

په ) ښکلی  بڼ (  کي ، ) ښکلی (  ته  صفت       ؟صفت  او  موصوف  څه  ته  وايي  

 او  بڼ  ته  موصوف  ويل  کيږي .   

 

 

 

 

 

مخه      له په  ياد  ئې  بايد  و  لرو  چي  په  پښتو  کي  صفت  له  موصوف  څخه   

جګ ،  نا   ) جګ  غر ،  ناروغ  هلک ،  توره  چپنه ... ( .  دلته )  :    را ځي  لکه

 روغ ،  توره ... (  صفتونه  دي  او ) غر ،  هلک ،  چپنه ... (  هر  يو  د  خپل 

 صفت  د  موصوف  په  نامه  ياديږي . 

صفت   ۳  ) پوښتني  د    ( استفهامي   :  Interragative adjective   ــ  

،     استفهامي  صفت  هغه  صفت  ته  ويل  کيږي  چي  د  يوه  اسم  د  کيفيت

او  مقدار  د  معلومولو  لپاره  پوښتنه  کوي  او  تل  د  خپل  موصوف  ماهيت  

 سره  يو  ځای  را  ځي  لکه : 

 ؟کور  دي  را  نيوی کوم  

   ؟هلکان  ښوونځي  ته  نه  دي  را  غلي   څو  نن 

 ؟ غنم  غواړې   څونهته  

صفتونه        (په  پورتنيو  جملو  کي ) کوم ،  څو ،  څونه (  استفهامي ) د  پوښتني  

    کلمې  هم  په  جمله  کي  په  داسي  حال  يدي .  د  پورتنيو  صفتو  موصوف

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۴۵ 



 کي  را  غلي  دي  چي  اړيکي  ئې  د  خپل  صفت  سره  دي . 

استفهام  کلمې  دغه  دي : ) کوم ،  څو ،  څونه ،  څوني ،   په  پښتو  کي  د   

 څومره ،  څومري ،  څه ،  څنګه ،  څرنګه ( . 

ه  کلمې  له  اسمو  سره  يو  ځای  نه  وي   ـي  دغـه  جمله  کــه  پـــادښت :  کــي

 لکه: ي   غلي،  په  هغه  وخت  کي  دغه  کلمې  صفت  نه  بلکي  ضميرونه  د  ار 

 ؟ــ  تا  محمود  ته  څه  و  ويل 

 ؟ــ  د  احمد  ورور  څه  کار کوي 

په  لومړۍ  جمله  کي ) څه (  استفهامي  ضمير  دئ   ځکه  چي  تاثير  ئې  پر   

 کوم  اسم  نه  دئ  را  غلی .  

     په  دوهمه  جمله  کي ) څه (  استفهامي  صفت  دئ  ځکه  چي  تاثير  ئې  پر 

    ) کار (  اسم  را  غلی دئ . 

 :    Indifinite adjectiveــ  مبهم  صفت ) نا  څرګند  صفت (      ۴

هغه  صفت  ته  وايي  چي  د  يوه  اسم  غير  معين  مقدار  يا      مبهم  صفت 

 تعداد  ښکاره  کوي  او  تل  تر  يوه  اسم  مخکي  را  ځي  لکه : 
 سدو  ډېر  قلمان  لري . 

 لږ  ډوډۍ  را  وړه  چي  و  ئې  خورو . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۴۶ 



 ؟ تاسي  هيڅ  کتابونه  نه  لرئ 

 زه  له  تا  څخه  يو  څو  کتابچې  غواړم .   

په  پورتنيو  جملو  کي ) ډېر ،  لږ ،  هيڅ ،  څو (  مبهم  صفتونه  دي  ځکه  چي   

   هر  يو  ئې  د  يوه  اسم  غير  معين  شمېر  يا  مقدار  ښکاره  کوي .

  ( ،   په  پښتو  کي  يو  شمېر  مبهم  صفتونه  ډېر ،  لږ ،  څه ،  څو ،  څونه 

 څومره،  څومري ،  دونه ،  دومري ،  دغونه ،  دغومري ،  هومره ،  هومري ، 

هغونه ،  هغومره ،  هغومري ،  ټول ،  ځيني ،  واړه ،  دواړه،  دواړي ،  ګرده،   

(     بل ،  بله ،  کوم ،  کومي ،  هر ،  يو  څو ،  هر  څومره،  هر  څومري، هر  يو  

 دي .       

د  لوړو  مبهمو  صفتو  له  جملې  څخه  يو  شمېر  ئې  ضميرونه  دي .  دا   هغه   

 :  لکه   صفتونه  دي  وروسته  ئې  کوم  اسم  نه  وي  را  غلیوخت  چي   

 دېرش  پوليس  دغه  کلي  ته  ولاړل ،  ټول  هلته  پاته  سول .

 دېرش  پوليس  دغه  کلي  ته  ولاړل ،  ټول  پوليس  بيرته  را  غلل . 

په  لومړۍ  جمله  کي ) ټول (  ضمير  دئ،  ځکه  چي  وروسته  ئې  اسم  نه  دئ  

 غلی .   را

په  دوهمه  جمله  کي ) ټول (  مبهم  صفت  دئ ،  ځکه  چي  وروسته  ئې  اسم 

 ) پوليس (  را  غلی  دئ . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۴۷ 



  :  Demonstrative adjective( ــ  اشاري  صفت     ۵) 

اشاري  صفت  هغه  صفت  ته  وايي  چي  يوه  اسم  ته  اشاره  کوي  لکه ) دغه،   

يو  څو  مثالونه     دغې،  دغي ،  دغو،  هغه،  هغې،  هغي،  هوغه،  هغو ( .  

 ئې  دلته  لاندي  را  غلي  دي : 
 دغه  سړی  زما  ورور  دئ . 

 هغې  ښځي  ته  ډوډۍ  ور  وړه . 

 .  هغه  هلک  ښه  کارونه  کوي

 ؟دغه  موټر  د  چا  دئ 

 اشاري  صفتونه  دوه  ډوله  دي : 

 .   ،  دغو(  ،  دغې  ،  دغي  ،  دغه  نژدې  اشاري  صفتونه ) دا ،  دې ) الف (  ــ 

 ليري  اشاري  صفتونه  دوه  ډوله  دي :  ) ب (  ــ 

 ــ  ليري ) هغه ،  هغې ،  هغو ( .  

 هوغه ،  هوغي ،  هوغو ( . ــ  ليري  تره ) تر  هغه  لا  ليري ( ، ) 

تر  دغو  اشاري  صفتو  دستي  وروسته  بايد  يو  اسم  را غلی  وي ،  چي  د   

   صفت  کار  ور  کي .  

 ( ــ  نسبتي  صفت  :    ۶) 

کيږي . دغه  صفت      نسبتي  صفت  هغه  صفت  دئ  چي  نسبت  ئې  يو  اسم  ته

 توري     هد  يوې  بلي  کلمې  يا  يو پخپله  د  يوه  اسم  يا  يو  بل  صفت  څخه  

 

 

 

 

 

 

 

۱۴۸ 



 :  لکه  د  يو  ځای  کېدو  له  لاري  منځته  را  غلی  وي سره  

 احمد  يو  توريالی  ځوان  دئ . 

 ورېښمين  ټوکر  ډېر  ګران  وي . 

 چينجن  خټکی  مه  خوره ! 

 . زما  ملګری  ډېر  غمجن  سړی  دئ  

کلمې  يا  توري  ور  و   لاندي   کله  چي  د  اسم  يا  صفت  په  پای  کي  دغه   

 لويږي  نسبتي  ضمير  ور  څخه  جوړيږي . 

) جن ،  يالی ،  من ،  ګر ،  ن ،  ين ،  و ،  ی ،  نی ،  ور ،  وال ،  ناک ،  والا ،   

 . بخن ،  لن ،  خېل ،  زی ،  وزمه ،  وبره ( 

 مثالونه  ئې : 

 غمجن  غم  توريالی  توره 

 پمن  پم  دولتمن  دولت 

 پرونی  پرون  ورېښمين  ورېښم 

 ژبور ژبه   پخوانی  پخوا

 زيمناک  زيم  کډوال کډه

 بخن ر تو تور  آس  والا  آس 

 ل سليمانخې سليمان   ژاولن  ژاولي 

 سپين  وزمه  سپين   نورزی  نور

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۴۹ 
 



   Verbفــــعل   

فعل  هغه  کلمه  ده  چي  د  يو  کار  کول  ښکاره  کوي  لکه :  خوړل ، ځي ،   

د  يوه  فاعل   لرم ،  لولئ ،  غورځوې ....  فعل  په  يوه  وخت  يا  زمانه  کي   

 :لکه    تر  سره  کيږي له  خوا  

 محمود  ښوونځي  ته  ولاړ .

 ملالۍ  خپل  کورنی  کار  کوي . 

 . زمرک  به  سبا  کابل  ته  ولاړ  سي 

    مصدر :

.  دغه  کلمه ) مصدر (  نه  فاعل  لري  او   مصدر  د  فعل  نوم  ته  ويل  کيږي  

 نه  وخت  ته  اړتيا  لري .  يو  مثال  ئې  په  لاندي  جمله  کي : 

  ) وايي ( .  د  دغه  فعل  دئ     او  وايي.  دلته  احمد  فاعل  دئ   ايي  احمد  و

مصدر  بلل  کيږي  چي  نه      ) ويل ( ) ويل (  دئ .  د  فعل  دغه  نوم     فعل  نوم  

 د  مصدر  مثالونه  لکه :    زمانې  ته  اړتيا  لري  او  نه  فاعل  ته  اړتيا  لري .

خوړل ،  غورځول ،  پرې کول ،  شکول ،  ځغستل ،  ويښول ،  ويښېدل،   

 غورځېدل ،  لوستل  او  نور . کښېنستل ،  کښېنول ،  پرې  کېدل ،  

 

 

 

 

 

۱۵۰ 



     د  فعل  ډولونه :

 په  پښتو  کي  فعل  دغه  لاندي  ډولونه  لري : 

 :      Transitive verbمتعدي  فعل  

په  کومه  جمله  کي  چي  متعدي  فعل  را  غلی  وي  هلته  فاعل  او  مفعول   

 : دواړه  وي .  د  مثال  په  توګه

 احمد  کالي  مينځي .   

که  په  دغه  جمله  کي  د ) مينځي (  فعل  بېله ) کالي (  څخه  را  غلی  وي   

مخا   امعنا  نه  ور  کوي .  که  و  وايو ) احمد  مينځي (  نو  اورېدونکی  خ

ل   ه  جمله  کي  د ) مينځي (  فعـه  دغـي  څشی  مينځي .  پــوي  چــوښتنه  کــپ

دئ  او  جمله  بايد  فاعل  او  مفعول  دواړه  و  لري . د  متعدي   متعدي  فعل   

 فعل  يو  څو  مثالونه : 

 ئې ) خوړل (  دئ .  )  د  فعل  نوم ( ــ  دوی  ډوډۍ  خوري .  مصدر 

 ئې  اغوستل  دئ .     ) د  فعل  نوم ( ــ  موږ  کالي  اغوندو .  مصدر 

 ئې ) بېول ( دئ .   ) د فعل نوم ( بيايم .  مصدر ــ  زه  خپل  ورور  ښوونځي  ته  

 :    Intransitive verbلازمي  فعل  

يواځي  فاعل   په  کومه  جمله  کي  را سي   لازمي  فعل  هغه  فعل  دئ  چي   

 لري  او  مفعول  پکښي  نه  وي  لکه :  

 .   ئ(  د،  ويدېدل   .  مصدر  ئې ) بيدېدل ( ويديږي  )ــ  دی  بيديږي 

   ..  مصدر  ئې ) تلل (  دئ  ځيــ  محمود  
 

 

 

 

۱۵۱ 



  .  ئرڼا  ژاړي .  مصدر  ئې ) ژړل (  دــ   

 .    ئــ  مسعود  کښېني .  مصدر  ئې ) کښېنستل (  د 

 .     ئل (  دښورېد.  مصدر  ئې )  ښوريــ  محمود  

(  داسي     ښوري په  پورتنيو  جملو  کي ) بيديږي ،  ځي ،  ژاړي ،  کښېني  او   

فعلونه  دي  چي  مفعول  نه  غواړي .  دغه  فعلونه  لازمي  فعلونه  دي .  د   

او     ښېنول  ــول ،  ژړول ،  کــدول ،  بېــه ) بيــدرون ــدي  مصــعلو  متعــو  فـدغ

 (  دي . ښورول  

 :  Passive voiceمجهول  فعل  او     Active voiceمعروف  فعل    

   : Active voiceمعروف  فعل    

 هغه  فعل  ته  وايي  چي  په  جمله  کي  ئې  فاعل  ښکاره  وي  لکه :   

    .احمد زه  وليدم ــ  

 زه  کار  ته  ځم . ــ  

 ــ  ښوونکی  به  را سي . 

(  داسي  فعلونه  دي   ،  به  را سي  و  جملو  کي ) و  ليدم  او  ځم  رپه  دغو  د

چي  فاعل  ئې  په  جمله  کي  معلوم  دئ .  دغسي  فعلونو  ته  معروف  فعلونه   

 . وايي 
 

 

 

 

   :   Passive voiceمجهول  فعل  

 غلی،  هغه  فعل  ته  وايي  چي  په  جمله  کي  فاعل  په  ښکاره  ډول  نه  وي  را
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 خو  مفعول  ئې  د  فاعل  ځای  نيولی  وي  لکه :   

په  دغه  جمله  کي  د  وهلو  د  فعل  فاعل  نه  دئ     ل  سو .  ـــ  احمد  و وه

 .معلوم
 

 

 ــ  ملالۍ  خبره  سوه .  دا  چي  چا  خبره  کړه  فاعل  ئې  نه  دئ  معلوم . 

 :   Negative formاو  منفي  فعل    Affermative form مثبت  فعل  

 : Affermative form مثبت  فعل  

مثبت  فعل  هغه  فعل  ته  وايي  چي  د  يوه  کار  کول  ور  څخه  ښکاره  کيږي   

 لکه : 

 احمد  کابل  ته  ولاړ . ــ  

 ملالۍ  ډوډۍ  خوري . ــ  

 دلته ) ولاړ (  او ) خوري (  مثبت  فعلونه  دي . 

 :  Negative formمنفي  فعل   

ښکاره  کوي      نه  کولمنفي  فعل  هغه  فعل  ته  وايي  چي  د  يو  کار  د  کولو  

 لکه : 

 احمد  نه  ولاړ . ــ  

 .ملالۍ  ډوډۍ  نه  خوري  ــ  

مخه  را      له ه  او  مه (  دي  چي  د  فعل   ـفی  علامې ) نـي  د  نــه  پښتو  کــپ

 . ) مه (  خاص  د  حاضر  امر  لپاره  را  ځي  لکه :   ځي
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 شوخي  مه  کوه !  ــ  

 ډېره  بوره  مه  خوره ! ــ  

با  قاعده  فعل  هغه  فعل  ته  وايي  چي     :    Regular verbفعل     هبا  قاعد

حال  فعل  او  د  مطلقي  ماضي  فعل  ئې  په  يوه  مقرره  قاعده  جوړيږي .   

 مقرره  قاعده  لکه : 

 : مصدر  څخه  د  فعل  جوړېده   لهد  درېدل   

 درېدل  څخه :   له

 مطلقه  ماضي  حال 

 زه  و  درېدم    زه  درېږم   

 درېدو     موږ  و   موږ  درېږو  

 ته  و  درېدې   ته  درېږې  

 تاسي  و  درېداست   تاسي  درېږئ  

 دی  و  درېد  دی  دريږي     

 دا  و  درېده   دا  دريږي  

 دوی  و  درېدل   دوی  دريږي 

 :     Irrigular verbقاعدې  فعل    بې 

نه   ده   ـقرره  قاع ـوه  مـه  يـــاضي  ئې  پـهغه  فعل  چي  حال  فعل  او  مطلقه  م

 جوړيږي  د ) تلل (  له  مصدر  څخه : 
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 مطلقه  ماضي  حال 

 زه  ولاړم   زه  ځم 

 و موږ  ولاړ   موږ  ځو 

 ته  ولاړې   ته  ځې 

 تاسي  ولاړاست   تاسي  ځئ

 دی  ولاړی   دی  ځي  

 دا  ولاړه   دا  ځي 

 دوی  ولاړل   دوی  ځي 

    :Auxiliary verbکومکي  فعل    

هغه  فعل  ته  وايي  چي  د  اصلي  فعلونو  سره  د  نورو  فعلونو  په  جوړولو   

 کي  مرسته  کوي .  يو  څومثالونه  به  ئې  دلته  لاندي  را  وړل  سي :  

 ملالۍ  ښوونځي  ته  تللې  وه .

 زمری  له  هراته  را  غلی  دئ . 

 دی  و  وهل  سو .      

   دغو  فعلونو  .دئ ،  سو (  کومکي  فعلونه  دي   په  پورتنيو  جملو  کي ) وه ،  

د  بعيدي  ماضي ،  قريبي  ماضي  او  مجهول  فعل  په  جوړولو  کي  د ) 

مرسته  کړې  ده ،  خو  په   ئې   فعلونو  سره      لهوهل (     واو     ېل غ،  را  ېتلل

خپله  کومه  معنا  نه  لري .  ځکه  دغو ) وه ،  دئ ،  سو (  فعلو      جمله  کي  په

 يا  مرستندوی  فعلونه  ويل  کيږي . ي  ته  کومک
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 که  چيري  دغه ) وه ،  دئ ،  سو (  فعلونه  په  کومه  جمله  کي  را  غلي  وي  

ه   او  په  هغه  جمله  کي  ئې  له  کوم  بل  فعل  سره  مرسته  نه  وي  کړې ،  پ

 دغه  وخت  کي  په  خپله  معنا  ور  کوي  لکه :   

 زه  خبر  يم .   

 زه  ښوونکې  يمه . 

 دی  نا جوړه  سو .   

 ښوونکی  دئ .   سخي

 . دوی  زما  زدکوونکي  دي 

کومکي  فعلونه  زياتره  د  قريبي  او  بعيدي  ماضي  زمانو  په  جوړولو  کي   

او  يو  تکرار  به     ومرسته  کوي .  يو  څو  مثالونه  به  ئې  دلته  لاندي  و  لول

 ئې  د  زمانو  په  برخه  کي  بيا  را  سي . 

 ونه  له  بعيدي  ماضي  سره : لومړی  ــ  کومکي  فعل

 مذکر :  زه  افغانستان  ته  تللی  وم .  

 مونث :  زه  افغانستان  ته  تللې  ومه . 

 د  مذکر  او  مونث  جمع :  موږ  افغانستان  ته  تللي  وو . 

 مذکر :  ته  افغانستان  ته تللی  وې . 

 مونث :  ته  افغانستان  ته تللې  وې . 

 . د  مذکر  او  مونث  جمع :  تاسي  افغانستان  ته  تللي  واست 

 دی  افغانستان  ته  تللی  وو . 
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 دا  افغانستان  ته  تللې  وه .

 . مذکر :  دغه ،  هغه  افغانستان  ته  تللی  وو 

 مونث :  دغه ،  هغه  افغانستان  ته  تللې  وه .  

 د  مذکر  او  مونث  جمع :  دوی  افغانستان  ته  تللي  ول . 

په  دغو  جملو  کي ) وم ،  ومه ،  وو،  وې ،  واست ،  وو،  وه ،  ول (  داسي   

کومکي  فعلونه  دي  چي  د  بعيدي  ماضي  په  جوړېدو  کي  ئې  مرسته   

 کړې  ده .           

 کومکي  فعلونه  له  قريبي  ماضي  سره :   

 مذکر :  زه  افغانستان  ته  تللی  يم . 

 ستان  ته  تللې  يمه . مونث :  زه  افغان

 مذکر  او  مونث :  موږ  افغانستان  ته  تللي  يو . 

 مذکر :  ته  افغانستان  ته تللی  يې . 

 مونث :  ته  افغانستان  ته  تللې  يې . 

 د  مذکر  او  مونث  جمع :  تاسي  افغانستان  ته  تللي  ياست . 

 دی  افغانستان  ته  تللی  دئ . مذکر :  

 افغانستان  ته  تللې  ده . دا  مونث :   

 مذکر :  دغه ،  هغه  افغانستان  ته  تللی  دئ . 

 مونث :  دغه ،  هغه  افغانستان  ته  تللې  ده .  

 د  مذکر  او  مونث  جمع :  دوی  افغانستان  ته  تللي  دي . 
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جملو  کي ) يم ،  يمه ،  يو ،  يې ،  ياست ،  دئ ،  ده ،  دي (      پورتنيوپه   

په  جوړښت  کي  ئې   ه   داسي  کومکي  فعلون دي  چي  د  قريبي  ماضي  

 مرسته  کړې  ده .  

 

 

 

د ) يم ،  يمه ،  يو ،  يې ،  ياست ،  دئ ،  ده ،  دي (  مصدر  نه  دئ  معلوم .   

(  مصدر  په  پښتو  ترجمه  کاوه  نو   To beکله  چي  به  موږ  د  انګليسي  د ) 

   را  هيسي   نوڅو  کل  له    به  مو  د  دري  ژبي  له ) بودن (  څخه  کار  اخيستی .

   کارول  د ) وه (  کومکي  فعل  پر  ځای  را  منځته  د ) ول (  د  کومکي  فعل  

سو ،  سړي  فکر  کاوه  چي  کشکي  دغه ) ول (  د ) يم ،  يمه ،  يو،  يې ،   

ياست ،  دئ ،  ده ،  دي (  د  کومکي  فعلونو  د  مصدر  لپاره  را  منځته   

وو  سوی،    سوی  وای .  دا  چي  دغه  کار  د  کومي  رسمي  مرجع  له  خوا  نه  

خو  بيا  هم ) ول (  د ) وه (  کومکي  فعل  پر  ځای     ، نه  سو   دغه  کار  وځکه  

د  کومکي  فعل  په  توګه  کارول  يوه  بله  ګډوډي  له  منځه  يوړه .  هغه  دا   

 چي  پخوا  به  ويل  کېده : 

 ملالۍ  تللې  وه . 

 دوی  تللي  وه .   

   ) وه (  د  کومکي  فعل  په  توګه  کارول  سويدلته  په  دواړو  حالتو  کي  

دي،  خو  اوس  د ) دوی  را  غلي  وه (  پر  ځای  په  بعيده  ماضي  کي  ) دوی  

 .را  غلي  ول (  را  ځي ،  چي  توپير  ئې  د  مونث  له ) راغلې  وه (  څخه  و  سو

 ل  په  توګه  هم  حل په  بل  ځای  کي  د ) وه (  د  کارولو  ستونزه  د  اصلي  فع
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 سوه  چي  ويل  به  مو : 

 . دا  ښوونکې  وه 

 دوی  ښوونکي  وه .      

 اوس  وايو : 

 دا  ښوونکې  وه . 

 دوی  ښوونکي  ول .    

   له  مخي : يا  زمان  فعل  د  وخت  

 او  هغه  پر  درو  ډولو  ده  لکه :   پېښيږيهغه  وخت  چي  يو  فعل  پکښي  

  Present-tense  ـــ  حال ) اوسنۍ  زمانه (   (  ۱) 

 Past-tenseـــ  ماضي  يا ) تېره  زمانه (    (  ۲) 

  Future-tenseـــ    مستقبل ) را  تلونکې  زمانه (   (  ۳) 

 ـــ     (  ۱) 

 :   Present-tense   حال ) اوسنۍ  زمانه ( 

 :    هغه  فعل  دئ  چي  يو  کار  په  اوسني  وخت  کي  کيږي  لکهحال  فعل  

 زه  زابل  ته  ځم . 

 موږ  زابل  ته  ځو . 

 . ته  زابل  ته  ځې 

 تاسي  زابل  ته  ځئ . 
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 دی  زابل  ته  ځي . 

 . دا  زابل  ته  ځي 

 . دوی  زابل  ته  ځي 

 په  پورتنيو  جملو  کي ) ځم ،  ځو ،  ځې ،  ځئ ، ځي ( . حال  فعلونه  دي .  

    حال  فعل  ډولونه  لکه :د  

 ) الف ( ــ  مطلق  حال    

 ل) ب ( ــ  اقتداري  حا

 ) ج ( ــ  احتمالي  حال  

 ) د ( ــ  شرطي  حال 

 ) هـ ( ــ  تمنايي  حال 

 ) و ( ــ  استمراري  حال 

   التزامي  حال  فعل) ز ( ــ  

   : الف  ــ  مطلق  حال

مطلق  حال  هغه  فعل  دئ  چي  په  اوس  زمانه  کي  خبري  کوي  لکه :  موږ   

 . درېږو ،  ته  ئې  وهې ،  زه  را ځم 

ــ  مطلق  حال  فعل  د  لازمي ) چي  مفعول  و  نه  لري (  لازمي  با  قاعده   

 (  ه ) درېدلـوګه  لــه  تــي  د  مثال  پږي  چـوضعي  مصدر  څخه  داسي  جوړي

 فعلي     مصدر  څخه ) ل (  ايسته  کوي، ) د(  ئې  په ) ږ (  اړوي  تر ) ږ (  وروسته
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 نښتي ) متصل (  ضميرونه  ور  سره  نښلوي  لکه : 

 زه  درېږم .   

 موږ  دريږو .  

 ته  درېږې . 

 تاسي  درېږئ .   

 دی ،  دا ،  دوی  دريږي . 

ا   د  متعدي ) چي  فاعل  او  مفعول  دواړه  و لري (  ب  : ــ  مطلق  حال  فعل  

قاعده  وضعي  مصدر  څخه ) ل (  ايسته  کوي  او  څه  چي  پاته  سول  په   

پای  کي  ئې  نښتي ) متصل (  فعلي  ضميرونه ) م ،  و ،  ې ،  ئ ،  ي (  را   

 وړي  لکه  له ) کوټل (  څخه :

 . م کوټــزه  غنم  

 . و موږ  غنم  کوټـ

 .  ې ته  غنم  کوټــ

 ــ  .  ئ تاسي  غنم  کوټ

 .  ي دی ،  دا ،  دوی  غنم  کوټــ

  ــ  مطلق  مجهول ) چي  فاعل  ئې  په  جمله  کي  نه  وي  معلوم  او  يواځي

   .څخه  جوړيږي   صفتول  و  لري (  حال  فعـل  د  اصـل  فـعل  د  فعـلي   عمف

 وروستـه ) کـيږ (  او  د ) کيږ (  په  پای  کـي ) متصل (  ضميرونه   صفت   ي تر  فعل

 ) م ،  و ،  ې ،  ئ ،  ي (  نښلوي  لکه :  
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 . کېږم زه  وهلی  

 .  کيږو موږ  وهلي 

 . کېږې مفرد  مذکر  مخاطب :  ته  و هلی  

 .                  کېږې  مفرد  مونث  مخاطب :  ته  وهلې 

 . کيږي  دی  وهلی 

 . کيږي  دا  وهلې 

 . کيږي  دوی  وهلي  

) وهلی ،  وهلي ،  وهلې (  پر  ځای   فعلي  صفتپه  اوسنيو  محاورو  کي  د  

.  بيا  هم  دغه   ) وهل (  کاروي ،  خو  قاعده ) وهلی ،  وهلي ،  وهلې (  دي  

 يو  مثال  ئې : اړونه  داسي  خاص  د  پاملرني  وړ  تغيير  نه  را  ولي . 

    زه  وهل ) وهلی  کېږم .
 

   ) ب ( ــ  اقتداري  حال : 

فعل  ته  وايي  چي  له  هغه  څخه  د  فعل  د  کېدو   حال   اقتداري  حال  هغه   

 امکان  ښکاري  لکه :  درېدلای  سم .   

اقتداري  لازمي  او  متعدي  فعلونه  دواړه  د  اصل  فعل  د  مفعولي  اسم   

څخه  جوړيږي .  دا  ډول  چي  د  مفعول  فعل  په  پای  کي  د ) سم،  سو ،  

 : ور  لويږي  لکه   سې،  سئ ،  سي (  کومکي  فعل

 متعدي  فعل   لازمي  فعل 

 زه  احمد  بېولای  سم .  زه  درېدلای  سم .   
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 موږ  احمد  بېولای  سو .  موږ  درېدلای  سو . 

 ته  احمد  بېولای  سې .  ته  درېدلای  سې . 

 تاسي  احمد  بېولای  سئ .  تاسي  درېدلای  سئ . 

 بېولای  سي . دی  احمد    دی  درېدلای  سي .  

 دا  احمد  بېولای  سي .  دا درېدلای  سي . 

 دوی  احمد  بېولای  سي .  دوی  درېدلای  سي . 

د      مله  کي  معلوم  نه  وي (  فعلـې  په  جــاعل  ئــي  ف ــجهول ) چــتداري  مــاق

اقتداري  حال  فعل   له   معروف ) چي  فاعل  ئې  په  جمله  کي  معلوم  وي (   

        ځ ـر  منـعل  تـکي  فـوم ـڅخه  جوړيږي .  دا  ډول  چي  د  مفعول  اسم  او  ک

 ) کېدلای (  را  وړي  لکه : 

 زه  وهلی  کېدلای  سم .  

 موږ  وهلي  کېدلای  سو . 

 وهلی  کېدلای  سې . مذکر  مخاطب  مفرد :  ته   

 مونث  مخاطب  مفرد :   ته  وهلې  کېدلای  سې . 

 تاسي  وهلي  کېدلای  سئ . مذکر  او  مونث  جمع :  مخاطب  

 دی  وهلی  کېدلای  سي . مذکر  غايب  مفرد :  

 :دا  وهلې  کېدلای  سي مونث  غايب  مفرد :   

 . دوی  وهلي  کېدلای  سي مذکر  او  مونث  غايب  جمع :  
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   ) ج ( ــ  احتمالي  حال :

 هغه  فعل  ته  ويل  کيږي  چي  شک  يا  شبهه  ور  څخه  ښکاره  کيږي  لکه : 

 ګوندي  زه  ولاړ  سم .  مفرد  مذکر  متکلم :  

 ګوندي  موږ  ولاړ  سو . جمع  مذکر  متکلم :   

 . مفرد  مذکر  مخاطب :  ګوندي  ته  ولاړ  سې 

 مفرد  مونث  مخاطب :  ګوندي  ته  ولاړه  سې . 

 جمع  مذکر  مخاطب :  ګوندي  تاسي  ولاړ  سئ . 

 جمع  مونث  مخاطب :  ګوندي  تاسي  ولاړي  سئ . 

 جمع  مذکر  مخاطب :  ګوندي  دوی  ولاړ  سي . 

 مونث  جمع :  ګوندي  دوی  ولاړي  سي . 

دغه  ګوندي  او  ګواکي   سره   په  دې  وروستيو  وختو  کي  ځيني  خلک   

 .  ګډوي .  هلته  چي  بايد  ګوندي  و  ويل  سي  هلته  ګواکي  وايي

) ګوندي (  د ) اميدواري (  په  معنا  او ) ګواکي (  د ) يعني (  په  معنا  دا  چي   

 لکه :  ،  خو  اوس  کارولي  کېدل 

(  پر  ځای  وايي ) دا  نو    ؟د ) دا  نو  يعني  ښه  کار  دئ  چي  سوله  و  نه  کړو 

( .  دلته  دغه  د ) ګوندي (  کلمه    ؟ګوندي  ښه  کار  دئ  چي  سوله  و  نه  کړو 

   .چي  اصلا ً د ) اميدوارۍ  (  په  معنا  ده  د ) يعني (  په  ډول  کارول  سوې  ده

 
 

 

۱۶۴ 



 ) د ( ــ  شرطي  حال :   

   هغه  حال  فعل  ته  وايي  چي  په  يوه  شرط  سره  منځته  را  غلی  وي  مثال  

 ئې  له ) زه  و  درېږم (  و  مخ  ته  يو ) که (  ور  لويږي  لکه :  

 ــ  لازمي  شرطي  حال  فعل :

 که  زه  و  درېږم . 

 که  موږ  و  درېږو . 

 که  ته  و  درېږې . 

 اسي  و  درېږئ . که  ت

 . که  دی ،  دا ،  دوی  و  درېږي 

 ــ  متعدي  شرطي  حال  فعل :

 که  زه  ملالۍ  خبره  کړم . 

 که  موږ  احمد  خبر  کړو . 

 که  ته  دا  خبره  کړې . 

 .  یکه  تاسي  موږ  خبر  کړ 

 که  دی ،  دا ،  دوی  احمد  خبر  کړي .  

 ــ  مجهول  شرطي  حال  فعل :

 سم .   رسول که  زه  و  

 لي  سو . رسوکه  موږ و   
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۶۵ 



 . سې   رسولمفرد  مذکر  مخاطب :  که  ته  و   

 مفرد  مونث  مخاطب :  که  ته  و  وهلې  سې . 

 سئ .   رسوليکه  تاسي  و   

 که  دی  و  وهلی  سي . 

 که  دا  و  وهلې  سي .   

 که  دوی  و  وهلي  سي . 

 

 

 

 

   ــ  تمنايي  حال :) هـ ( 

 هغه  فعل  دئ  چي له  هغه  څخه  غوښتنه  او  تمنا  ښکاره  کيږي  لکه :   

 ــ  کشکي  زه  و  درېږم . تمنايي  لازمي  حال  فعل  دئ . 

 . ــ  کشکي  زه  احمد  خبر  کړم .  تمنايي  متعدي  حال  فعل  دئ  

 عل  دئ .   ــ  کشکي  موږ  دوی  بوزو .  تمنايي  متعدي  حال  ف

 ي .  تمنايي  مجهول  حال  فعل  دئ . س  غوښتل ورا   ــ  کشکي  دوی   

 .  تمنايي  متعدي  حال  فعل  دئ .    خبر  کړمــ  کشکي  زه  ئې  

په  پورتنۍ  جمله  کي ) زه (  فاعلي  ضمير، ) ئې (  مفعولي  ضمير  دئ  ځکه   

 جمله  تمنايي  متعدي  حال  فعل  ده . 

   استمراري ) جاري (  حال :  ) و ( ــ 

.  دغه  فعل  په    ته  وايي  چي  د  يوه  کار  دوام  ښکاره  کوي  هغه  حال  

انګليسي  کي  د  جوړېدو  يوه  خاصه    لار  لري .  هغه  دا  چي  په  جمله  کي  

 (  ور  لويږي  لکه :  ingد  فعل  په  پای  کي )  

 

 

 

 

 

۱۶۶ 



I am going to school. 

د  جاري  حال  لپاره  په  پښتو  کي  داسي  خاصه  او  عامه  طريقه  نه  سته   

چي  مطلق  حال  دي  له  جاري  حال  څخه  جلاکي .  يعني  مطلق  حال  او   

            د جاري  حال  دواړه  په  يو  ډول  وي ،  خو  بيا  هم  د  مطلق  حال  مخته  

سره  جاري      ې ،  ياست ،  دئ ،  ده ،  دي (  په  ور  زياتولويم ،  يو ،  ي  (  ) لګيا  

 حال  جوړوي  لکه :   

 زه  لګيا  يم  کار  کوم .

 و . خور   ډوډۍموږ  لګيا  يو  

 کوې .  تدريسته  لګيا  يې  

 .   خط  ليکئ تاسي  لګيا  ياست  

کي   په  لوېديځه  ورځنۍ  لهجه  کي  د  لګيا  کلمه  دومره  عامه  نه  ده  بل

هغوی  وايي ) اخته  يم  کار  کوم ( ،  خو  په  ښوونيځ  چاپيريال  کي  د  لګيا   

 کلمه  کارول  کيږي .    

 ) ز ( ــ  التزامي  حال  فعل :

په      التزامي  حال  هغه  فعل  دئ  چي  د  يوه  کار  د  کولو  لپاره  د  پوښتني

 راتلونکې  دلالت  کوي  لکه : ډول  اجازه  غوښتل  کيږي  دواړه  پر  حال  او   

 زه  و  درېږم .   

    زه  احمد  و  ځغلوم .

 التزامي  حال  لازمي  او  متعدي  فعل  دواړه  له  مطلق  حال  فعل  څخه د 

 

 

۱۶۷ 



 جوړيږي .  دا  ډول  چي  د  حال  فعل  له  مخه  يو ) و (  را  وړل  کيږي  لکه :  

 ــ  لازمي  فعل : 

 زه  و  درېږم .

 موږ  و  درېږو . 

 ته  و  درېږې . 

   ــ  متعدي  فعل :

 .  مځغلوزه  احمد  و  

 . و ځغلو موږ  احمد  و  

 ې . ځغلوته  احمد  و  

 ئ . و  ځغلوتاسي  احمد   

 ي .  ځغلودی  احمد  و 

 دا  احمد  و  وهي . 

 دوی  احمد  و  وهي . 

د  حال  فعل  د  اصل  فعل  د  مفعول   فعل   مجهول  فعل :  التزامي  مجهول   

اسم  ) وهلی (  څخه  جوړيږي .  د  مفعول  اسم  په  پای  کي ) سم ،  سو ،  سې،   

 سئ ،  سي (  کومکي  فعلونه  را  وړل  کيږي  لکه :   

 زه  و  وهلی  سم . 

 موږ  و  وهلي  سو . 

 سې .   یغوښتل    ته  و

 

 

 

۱۶۸ 



 سې .    غوښتلېته  و  

 سئ .   يښتلغوتاسي  و  

 دی  و  وهلی  سي . 

 سي .   غوښتله دا  و  

 . سي   يغوښتلدوی  و 

 :   Past-tenseماضي  يا ) تېره  زمانه (    ـــ   ( ۲)  
ماضي  هغه  زمانه  ده  چي  يو  کار  په  تېره  زمانه  کي  سوی  وي .  دغه  

 زمانه  هم  ډېر  ډولونه  لري  .
 

  ماضي  زمانه  په  پښتو  کي :

 Past perfectالف  ــ  مطلقه  ماضي  

 Present perfect tenseب  ــ  قريبه  ماضي   

 Past perfect tenseج  ــ  بعيده  ماضي  

   Past cotinuous tenseد  ــ  استمراري  يا  جاري  ماضي   

 Past potential tenseهـ  ــ  اقتداري  ماضي   

 Past conditional tenseو  ــ  شرطيه  ماضي  

 ز  ــ  تمنايي  ماضي 

 ح  ــ  احتمالي  ماضي   

 ط  ــ  توبيخي  ماضي 

 

۱۶۹ 



 :    Past perfect) الف ( ــ  مطلقه  ماضي   

مطلقه  ماضي  هغه  زمانه  ده  چي  يو  کار  په  تېره  زمانه  کي  تر  سره  سوی   

اړيکي  نه  لري   وي  او  د  زمانې  د  ليري  والي  يا  نژدې  والي  سره  کوم   

 لکه : 

 ـــ  زه  کابل  ته  ولاړم . 

 . ـــ  موږ  کابل  ته  ولاړو  

 ـــ  ته  کابل  ته  ولاړې . 

 ـــ  تاسي  کابل  ته  ولاړاست . 

 ـــ  دا  کابل  ته  ولاړه . 

 ـــ  دی  کابل  ته  ولاړ . 

 ـــ  دوی  کابل  ته  ولاړل . 

 ـــ  ما  احمد  ښوونځي  ته  واستاوه . 

 موږ  ښوونکی  مېلمه  کړ .  ـــ

مطلقه  ماضي  د  متعدي ،  لازمي  او  مجهولو  مصدرو  څخه  جوړيږي  چي   

 دلته  لاندي  به   را  سي . 

 څخه    فعلمتعدي    له لومړی  ــ  

 لازمي  فعل  څخه   لهدوهم  ــ  

        مجهول  فعل  څخه  لهدرېيم  ــ  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۷۰ 



   متعدي  فعل  له  مصدر  څخه :لومړی  ــ  د  

فاعل  او  مفعول  دواړه  را     په  جمله  کي   هغه  فعل  دئ  چيمتعدي  فعل   

 غلي  وي .  

مخه  يو        لهکله  چي  د  متعدي  فعل  څخه  مطلقه  ماضي  جوړوو  د  فعل   

 : ) و (  او  په  پای  کي  ئې  متصل  فعلي  ضميرونه  را  وړو  لکه 

 ) ما،  موږ ،  تا ،  تاسي ، ده ،  دې ،  دوی (  مڼه  و  خوړه . 

 ) ما،  موږ ،  تا ،  تاسي ، ده ،  دې ،  دوی (  مڼې  و  خوړلې . 

 خوړ . ) ما،  موږ ،  تا ،  تاسي ، ده ،  دې ،  دوی (  خټکی  و   

 ) ما،  موږ ،  تا ،  تاسي ، ده ،  دې ،  دوی (  خټکي  و  خوړل . 

 ) مڼه (  مفرد  مونث  ده  او ) مڼې (  جمع  مونث  دي . 

 .  ) خټکی (  مفرد  مذکر  دئ  او ) خټکي (  جمع  مذکر  دي 

  په  پورتنيو  جملو  کي  د ) ما،  موږ ،  تا ،  تاسي ، ده ،  دې ،  دوی (  ضميرونه  

فاعلي  حالت  لري  او  وينی  چي  د ) خوړل (  متعدي  فعل  د  مفعول  له   

 مذکر  او  مونث  سره  تغيير  کوي .  ،   مفرد،  جمعي

 يو  بل  مثال  د ) وهل  متعدي  فعل ( :     

 ما  احمد  و  واهه .  ) ما (  فاعل  دئ .  

 . احمد  زه  و  وهلم .  ) زه (  مفعول  دئ  

 موږ (  فاعل  دئ  .  )موږ  احمد  و  واهه . 

 

 

 

 

۱۷۱ 



 احمد  موږ  و  وهلو .  ) موږ (  مفعول  دئ . 

 تا  احمد  و  واهه .  ) تا(  فاعل  دئ . 

 احمد  تاسي  و  وهلاست .  ) تاسي (  مفعول  دئ .  

 احمد  دی  و  واهه . ) دی ( مفعول  دئ  . 

 . احمد  دا  و  وهله .  ) دا (  مفعول  ده 

 .    ئاحمد  دوی  و  وهلې .  ) دوی (  د  مونث  جمع  او  مفعول  د

 ) ده ،  دې ،  دوی (  احمد  و  واهه . ) ده ،  دې ،  دوی (  فاعلي  ضماير  دي . 

مونث   جمع  مفعول  مذکر  يا  دواړه  مذکر  او     احمد  دوی  و  وهل .  ) دوی (  

 دئ . 

دلته  په  ځينو  جملو  کي  چي  بايد) و  وهه (  را  غلي  وای ،  خو  دا  ځکه   

چي  د ) و  وهه (  چي  د  وهلو  د  فعل  له  امريه  حالت  سره  ګډ  نه  سي ) و   

 واهه (  ته  اووښتی  دئ . 

   دوهم  ــ  د  لازمي  فعل  له  مصدر  څخه :

زمي  فعل  راغلی  وي  په  هغه  جمله  کي  يواځي   کله  چي  په  جمله  کي  لا

فاعل  وي  او  مفعول  پکښي  نه  وي .  د لازمي  مصدر  څخه  د  مطلقي   

ماضي  جوړول  داسي  کيږي  چي  د  مصدر ) ل (  ليري  کوو  او  د  فعل  په   

 پای  کي  متصل  فعلي  ضميرونه  ور  اچوو  لکه : 

 د  درېدل  له  مصدر  څخه : 

 زه  و  درېدم . 

  

 

۱۷۲ 



 موږ  و  درېدو . 

 ته  و  درېدې . 

 تاسي  و  درېداست . 

 دی  و  درېدی . 

 . دا  و  درېده 

 . دوی  و  درېدل 

   درېيم  ــ  د  مجهول  فعل  له  مصدر  څخه : 

يا  مصدر  څخه      فعلي  صفتد  اصل  فعل  د   فعل   ماضي  مطلق  مجهول    د   

) و (  را      يا  مصدر  تر  مخه     فعلي  صفت جوړيږي .  هغه  دا  ډول  چي  د   

،  سواست،     وړل  کيږي  او  په  پای  کي  ئې  مجهول  فعل ) سوم ،  سوو،  سوې 

سو ،  سوه ،  سول (  را  وړل  کيږي .  د  مثال  په  توګه  له ) وهل (  مصدر  

 : څخه 

 زه  و  وهلی  سوم . 

 موږ  و  وهلي  سوو . 

 سوې .   یته  و  وهل

 تاسي  و  وهلي  سواست . 

 دی  و  وهلی  سو . 

 دا  و  وهلې  سوه .   

 دوی  و وهلي  سول . 

۱۷۳ 



    : Present perfect tense  ) ب ( ــ  قريبه  ماضي 

قريبه  يا  نژدې  تېره  زمانه  هغه  زمانه  ده  چي  يو  کار  حال  ته  نژدې  په   

 (   مثال:  تېره  زمانه  کي  تر  سره  سوی  وي .  د ) ل (  والا  لازمي  مصدر ) تلل

 زه  هرات  ته  تللی  يم . مفرد  مذکر  متکلم :  

 موږ  هرات  ته  تللي  يو . جمع  مذکر  متکلم :  

 :  ته  هرات  ته  تللی  يې . مخاطب  مفرد  مذکر 

 :  ته  هرات  ته  تللې  يې . مخاطب  مفرد  مونث 

 تاسي  هرات  ته  تللي  ياست . جمع  مونث  او  مذکر  مخاطب :  

 دی  هرات  ته  تللی  دئ . مفرد  مذکر  غايب :  

 دا  هرات  ته  تللې  ده . يب :   مفرد  مونث  غا

 دوی  هرات  ته  تللي  دي . جمع  مونث  او  مذکر  غايب :   

د  قريبي  ماضي  پورتنۍ  جملې  د ) تلل (  له  مصدره  د ) يم ،  يو ،  يې،   

 ياست ،  دئ ،  ده ،  دي (  کومکي  فعلونو  په  مرسته  جوړي  سوي  دي . 

 

 

 

په  ياد  ئې  بايد  و  لرو  چي  قريبه  ماضي  بېله  مرستندويو  فعلونو  بې   

،  ځکه  کومکي  فعلونه  دي  چي  د  قريبي  او  بعيدي   معنا  يوه  زمانه  ده  

 ماضي  توپير  په  کيږي . 

 

 

 

 

د  قريبي  ماضي  پورتنۍ  جملې  د  لازمي  فعل  له  مصدر  څخه ) چي  مفعول   

 نه  لري (  جوړي  سوي  دي .  

 

 

 له  متعدي ) خوړل (  فعل  څخه  به  په  لاندي  ډول  وي :

 

 

 

۱۷۴ 



 ما  ډوډۍ  خوړلې  ده . مفرد  مونث  او  مذکر  متکلم :  

 موږ  ډوډۍ  خوړلې  د ه .جمع  مونث  او  مذکر  متکلم :  

 تا  ډوډۍ  خوړلې  ده .:   طبمفرد  مونث  او  مذکر  مخا 

 تاسي  ډوډۍ  خوړلې  ده . جمع  مونث  او  مذکر  مخاطب :  

 . ده  ډوډۍ  خوړلې  ده مفرد  مذکر  غايب :  

 دې  ډوډۍ  خوړلې  ده . مفرد  مونث  غايب :   

 دوی  ډوډۍ  خوړلې  ده .او  مذکر  غايب :   جمع  مونث  

وينو  چي  په  دغو  جملو  کي  زمانه  د  وخت  له  لحاظه  هغه  قريبه  ماضي   

ده  اما  د  متعدي  فعل  په  صورت  کي  ئې  په  ضميرونو  کي  دغه  لاندي   

 تغييرات  را  ځي : 

 اوښتی  دئ .     ((  په ) ماــ  د  لازمي  فعل  د  مفرد  متکلم   فاعلي  ضمير ) زه 

 اوښتی  دئ .   ــ  د  مفرد  مخاطب  فاعلي  ضمير ) ته (  په ) تا (

 اوښتی  دئ .   ــ  د  مفرد  غايب   مذکر  فاعلي  ضمير ) دی (  په ) ده (

 .               ی  دئ .اوښت ــ  د  مونث  غايب  مفرد  فاعلي  ضمير ) دا (  په ) دې (  

 ويښول (  متعدي  مصدر  څخه :  يو  مثال  د )

 زه  ئې  ويښ  کړی  يم . 

 موږ  ئې  ويښ  کړي  يو . 

 مفرد  مذکر :  ته  ئې  ويښ  کړی  يې . 

 مفرد  مونث :  ته  ئې  ويښه  کړې  يې . 

 

 

 

 

 

۱۷۵ 



 تاسي  ئې  ويښ  کړي  ياست . 

 دی  ئې  ويښ  کړی  دئ . 

 دا  ئې  ويښه  کړې  ده . 

 دي . دوی  ئې  ويښ  کړي   

 

 

 

 

 

 په  پورتنيو  جملو  کي ) زه ،  موږ ،  ته ،  تاسي ،  دی ،  دا ،  دوی (  مفعولي 

   
 ضميرونه  دي  او ) ئې (  د  غايب  يا  جمع  يا  مفرد  فاعلي  ضمير  دئ .  

 

 

        

 د  قريبي  ماضي  يو  بل  مثال  د  ويښېدل  لازمي  مصدر : 

 زه  ويښ  سوی  يم . 

 سوي  يو . موږ  ويښ  

 ته  ويښ  سوی  يې . 

 . ته  ويښه  سوې  يې 

 تاسي  ويښ  سوي  ياست . 

 دی  ويښ  سوی  دئ . 

 دا  ويښه  سوې  ده . 

 دوی  ويښ  سوي  دي . 

 دوی  ويښي  سوي  دي . 

 په  پورتنيو  جملو  کي  مفعول  نه  سته . 
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 :  Past perfect tense) ج (  ــ  بعيده  ماضي  

.  د     بعيده  ماضي  هغه  ماضي  ده  چي  په  ډېره  ليري  زمانه  کي  سوې  وي

بعيدي  ماضي  د  جوړولو  ترتيب  له  قريبي  ماضي  څخه  دغه  توپير  لري   

،   ماضي  ته  هغه  د  قريبي  ماضي  کومکي  فعلونه ) يم ،  يو   چي  بعيدي  

،  دئ ،  ده ،  دي (  په ) وم ،  وو ،  وې ،  واست ،  وو ،  وه ،     ،  ياست  يې

 . وې، ول (  مرستندويو  فعلونو  اوړي 

د  بعيدي  ماضي  د  ليري  والي  د  توضيح  لپاره  به  دغه  يو  مثال  را  وړو:   

لقه  ماضي  ده  ) زه  چي  را  غلم  ته  تللی  وې ( .  دلته ) زه  چي  را  غلم (  مط

او ) ته  تللی  وې (  بعيده  ماضي  ده .  يعني  د  مطلقي  ماضي  تر  وقوع  له   

 مخه  لا  ته  تللی  وې .   

 يو  څو  مثالونه  ئې : 

 زه  هرات  ته  تللی  وم . 

 موږ  هرات  ته  تللي  وو . 

 مفرد  مذکر :  ته  هرات  ته  تللی  وې . 

 ته  تللې  وې . مفرد  مونث :  ته  هرات  

 تاسي  هرات  ته  تللي  واست . 

 دی  هرات  ته  تللی  وو . 

 دا  هرات  ته  تللې  وه . 

 دوی  هرات  ته  تللي  ول . 
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مصدره  د ) وم ،  وو،   لازمي   د  بعيدي  ماضي  پورتنۍ  جملې  د ) تلل (  له   

   وړي  سويــرسته  جــه  مــوې،  واست ،  وو ،  وه ،  ول (  کومکي  فعلونو  پ

 .  دي
 

 

 

 

 

نا   په  ياد  ئې  بايد  و  لرو  چي  بعيده  ماضي  بېله  مرستندويو  فعلونو   

 . يوه  زمانه  ده   موزونه
 

 

 له  متعدي ) خوړل (  فعل  څخه  به  بعيده  ماضي  په  لاندي  ډول  وي : 

 ما  ډوډۍ  خوړلې  وه .  

 موږ  ډوډۍ  خوړلې  وه . 

 ډوډۍ  خوړلې  وه . تا  

 تاسي  ډوډۍ  خوړلې  وه . 

 ده  ډوډۍ  خوړلې  وه . 

 دې  ډوډۍ  خوړلې  وه . 

 دوی  ډوډۍ  خوړلې  وه . 

 

 

 

 

 

وينو  چي  په  دغو  جملو  کي  زمانه  د  وخت  له  لحاظه  هغه  بعيده  ماضي   

   ده  اما  د  متعدي  فعل  په  صورت  کي  ئې  په  ضميرونو  کي  دغه  لاندي 

 تغييرات  را  ځي : 

 ــ  د  لازمي  فعل  د  مفرد  متکلم   فاعلي  ضمير ) زه (  په ) ما(

 ــ  د  مفرد  مخاطب  فاعلي  ضمير ) ته (  په ) تا ( 

   ــ  د  مفرد  غايب   مذکر  فاعلي  ضمير ) دی (  په ) ده (
 

 

 

 

 

 

۱۷۸ 



 (  واوښتل . ــ  د  مونث  غايب  مفرد  فاعلي  ضمير ) دا (  په ) دې 

 

 

                

 د  بعيدي  ماضي  يو  مثال  د ) ويښول (  متعدي  مصدر  څخه : 

 .  ی  ومويښ  کړزه  احمد         زه  ئې  ويښ  کړی  وم .

 وو .  يويښ  کړموږ  احمد       موږ  ئې  ويښ  کړي  وو .

 احمد  ته  ويښ  کړی  وې .     . مفرد  مذکر :  ته  ئې  ويښ  کړی  وې 

 احمد  ته  ويښه  کړې  وې .     مفرد  مونث :  ته  ئې  ويښه  کړې  وې .

 .احمد  تاسي  ويښ  کړي  واست    تاسي  ئې  ويښ  کړي  واست .

 احمد  دی  ويښ  کړی  وو .      دی  ئې  ويښ  کړی  وو .

 احمد  دا  ويښه  کړې  وه .      کړې  وه .دا  ئې  ويښه  

 احمد  دوی  ويښ  کړي  ول .     دوی  ئې  ويښ  کړي  ول . 

په  پورتنيو  جملو  کي ) زه ،  موږ ،  ته ،  تاسي ،  دی ،  دا ،  دوی (  ضميرونه   

 مفعولي  حالت  لري  او ) ئې (  د  غايب  يا  جمع  يا  مفرد  فاعلي  ضمير  دئ.       

 بل  مثال  د ) ويښېدل (  لازمي  مصدر : يو  

 مفرد  مذکر  متکلم :   زه  ويښ  سوی  وم . 

 جمع  مذکر  متکلم  :  موږ  ويښ  سوي  وو . 

 مفرد  مونث  متلکلم :  زه  ويښه  سوې  وم . 

 جمع  مونث  متکلم :  موږ  ويښي  سوي  وو . 

 مفرد  مذکر  مخاطب :  ته  ويښ  سوی  وې . 

 مونث   مخاطب :  ته  ويښه  سوې  وې . مفرد  

 

 

۱۷۹ 



 جمع  مذکر  مخاطب :  تاسي  ويښ  سوي  واست . 

 جمع  مونث  مخاطب :  تاسي  ويښي  سوي  واست . 

 مفرد  مذکر  غايب :  دی  ويښ  سوی  وو . 

 مفرد  مونث   غايب :  دا  ويښه  سوې  وه . 

 . جمع  مونث   غايب :  دوی  ويښي  سوي  وې 

 جمع  مذکر  غايب :  دوی  ويښ  سوي  ول . 

 . په  پورتنيو  جملو  کي  مفعول  نه  سته 

    د  پام  وړ  تبصره : 

د  خپلو      وزمان   وپه  قريبه  او  بعيده  ماضي  کي  مو  و  ليدل  چي  دغه  دواړ

 له  بلي  څخه  توپير  لاره . معينو  کومکي  فعلو  په  مرسته   يوه  

د  قريبي  ماضي  کومکي  فعلونه ) يم ،  يو ،  يې،  ياست ،  دئ ،  ده ،  دي (   

 دي . 

 د  بعيدي  ماضي  کومکي  فعلونه ) وم ،  وو،  وې،  واست ،  وو ،  وه،   

 ول (  دي . 

هم   په  دې  وروستيو  وختو  کي  ليدل  کيږي  چي  په  ټولنيزو  رسنيو  کي   

په  ليکنو  او  هم  په  ويلو  کي  له  دواړو  زمانو  څخه  کومکي  فعلونه  ليري   

 کوي .  دغه  کار ) د کومکي  فعلونو  ليري  کول (  د  ژبي  په  ګرامر  کي  په 
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خاصه  توګه  د  قريبي  او  بعيدي  ماضي  تر  منځ  په  توپير  کي  ګډوډي  را   

 و  مثال  به  ئې  راوړو : منځته  کوي .  ي

 د  افغانستان  د  انارو  په  حاصلاتو  کي  زياتوالی  راغلی .   

 په  دې  هيواد  کي  غنم  ډېر  سوي . 

 

 

 

 

 

سړی  نه  پوهيږي  چي  دغه  دوې  جملې  قريبي  ماضي  او  که  بعيدي  ماضي   

 دي .  سمي  جملې  به  ئې  داسي  وي : 

 : لومړۍ  جمله  

قريبه  ماضي :  د  افغانستان  د  انارو  په  حاصلاتو  کي  زياتوالی  راغلی   

 دئ . 

بعيده  ماضي :  د  افغانستان  د  انارو  په  حاصلاتو  کي  زياتوالی  راغلی   

 وو . 

 دوهمه  جمله :  

 قريبه  ماضي :  په  دې  هيواد  کي  غنم  ډېر  سوي  دي .

 په  دې  هيواد  کي  غنم  ډېر  سوي  ول . بعيده  ماضي :  

اوس  که  سړی  دغه  جملې  بېله  کومکي  فعل  څخه  واوري  يا  و  لولي  چي  

) په  دې  هيواد  کي  غنم  ډېر  سوي (  پوه  به  نه  سي  چي  دا  قريبه  ماضي   

 ده  او  که  بعيده . 

 

 

 

 

 يري   ــفعلونه  ور  څخه  ل لوړ  مثالونه  خو  مثبت  فعلونه  دي  او  کومکي 
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سوي  دي .  که  د  دغو  جملو  فعلونه  منفي  فعلونه  وي  بيا  نو  کومکي  

 فعل  منځته  را  ځي  لکه : 

 قريبه  ماضي : 

    مثبت  فعل :  د  باران  د  اورښت  له  امله  سيلونه  را  غلي .

 سيلونه  نه  دي  را  غلي . منفي  فعل :  د  باران  د  اورښت  له  امله  

 

 

 

 

 

 بعيده  ماضي :   

 مثبت  فعل :  د  باران  د  اورښت  له  امله  سيلونه  را  غلي . 

 . منفي  فعل :  د  باران  د  اورښت  له  امله  سيلونه  نه  ول  را  غلي 

اوس  که  يو  ښوونکی  زدکوونکو  ته  قريبه  او  بعيده  ماضي  ور  ښيي  د   

 ر  به  ئې  څرنګه  وي . تدريس  لا 

ښکاره  به  زدکوونکی  پوښتنه  و  کــي  چـي  دلته  تــر ) نـــه (  وروسته  دغه   

) دي (  يا ) وو ،  ول (  له  کومه  را غی ؟  ښوونکی  به  بيرته  ځي  قريبه  او   

 بعيده  ماضي  به  تشرېح  کوي .      

کړی  دئ  او  نه  انګرېزانو  په   دغه  کار  نه  سويډنيانو  په  سويډني  کي   

 انګريزي  کي  کړی  دئ .  د  انګريزي  ژبي  يو  دوه  مثالونه : 

I have written a book.          ) ما  يو  کتاب  ليکلی  دئ .) قريبه  ماضي 

I had written a book.         ما  يو  کتاب  ليکلی  وو . ) بعيده  ماضي (     
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 اوس  نو  که  کومکي  فعلونه  ليري  کړو  نو  به  و  ليکو :

I written a book.                        ) ما  يو  کتاب  ليکلی .) کومه  ماضي 

I written a book. ما  يو  کتاب  ليکلی  . ) کومه  ماضي (                        

 :     Past cotinuous tenseــ  استمراري  يا  جاري  ماضي     (  د) 

هغه  فعل  ته  وايي  چي  په  تېره  زمانه  کي  را  غلې  وي  او  د  فعل  پر  

 استمرار  يا  دوام  دلالت  کوي  لکه : 

 زه  کابل  ته  تلم . 

 . موږ  کار  کاوه 

 تاسي  ښوونځي  ته  روان  واست . 

 د  استمراري  ماضي   د  جوړولو  لاري : 

 لومړی  ــ  لازمي  استمراري  ماضي :   

  لهمصدر  څخه  داسي  جوړيږي  چي  کله      هد  اصلي ) وضعي (  با  قاعد

(  ايسته  کيږي  او  پر  ځای  ئې  متصل  کومکي  فعلي    ) ل  مصدر  څخه 

 ضميرونه  ور  لويږي .  مثال  ئې  د ) درېدل (  له  مصدر  څخه  لکه : 

 زه  درېدم . 

 موږ  درېدو . 

 ته  درېدې . 

   تاسي  درېداست .

 دی  درېدی . 
 

 

 

۱۸۳ 



 دا  درېده . 

 دوی  درېدل . 

 دوهم  ــ  متعدي  استمراري  ماضي :   

د  متعدي  مصدر  په  پای  کي  متصل  فعلي  ضميرونه ) م ،  و ،  ې ،  است،   

 ـه (  ور  لويږي  لکه :  

 لم .  زه  مفعول  او  ئې  فاعل  دي . خبرو زه  ئې  

 لو .  موږ  مفعول  او  ئې  فاعلي  ضمير  دئ . خبرموږ  ئې  

 لې .  ته  مفعول  او  ئې  فاعلي  ضمير  دئ .خبرو ته  ئې  

 . لاست .  تاسي  مفعول  او  ئې  فاعلي  ضمير  دئ خبرو تاسي  ئې   

 ه .  دی  مفعول  او  ئې  فاعلي  ضمير  دئ . خبراودی  ئې   

 فاعلي  ضمير  دئ .  ( ئې  )له .  دا  مفعول  او خبرو دا  ئې  

 فاعلي  ضمير  دئ .    ( ئې  )ل .  دوی  مفعول  او خبرودوی  ئې   

 يو  بل  مثال : 

 ه . ويښاوما  احمد  

 ه ،ويښاوموږ  احمد  

 ه . ويښاوتا  احمد  

 ه . ويښاوتاسي  احمد   

 ه . خبراوده  احمد  

 ه . خبراودې  احمد   

۱۸۴ 



 وه . خبرادوی  احمد  

يادښت :  کله  چي  متعدي  فعل  په  ماضي  کي  راسي ) زه ،  ته ،  دی،  دا (   

 دې (  اوړي . فاعلي  ضميرونه  په ) ما ،  تا ،  ده ،  

 درېيم  ــ  مجهوله  استمراري  ماضي :    

دغه  ماضي  د  اصل  فعل  د  مفعول  اسم  څخه  داسي  جوړيږي  چي  د  اصل   

فعل  تر  مفعولي  اسم  وروسته  د ) کېدل (  د  مصدر  استمراري  ماضي  لکه:  

 وړي  لکه:  ) کېدم ،  کېدو،  کېدې ،  کېداست ،  کېدئ ،  کېده ،  کېدل (  را  

 .زه  ترټلی  کېدم مفرد  مذکر  متکلم :  

 موږ  ترټلي  کېدو . جمع  مذکر  او  مذکر  متکلم :  

 مفرد  مخاطب  مذکر :  ته  ترټلی  کېدې . 

 مفرد  مخاطب  مونث :  ته  ترټلې  کېدې . 

 دی  ترټلی  کېدئ . مفرد  مذکر  غايب :  

 دا  ترټلې  کېده . مفرد  مونث  غايب :   

 دوی  ترټلي  کېدل . جمع  مذکر  او  مونث  غايب :   

 :    Past potential tenseــ  اقتداري  ماضي   ( هـ  ) 

    هغه  تېره  زمانه  ده  چي  کېدل  ئې  پر  قدرت  او  امکان  ولاړ  وي .  اقتداري

څخه  جوړيږي .  د      فعلي  صفتلازمي  او  متعدي  ماضي  د  اصل  فعل  د   

 ،  سو ، سوه ،   ،  سواست  ،  سوې ،  سوو مفعول  اسم  په  پای  کي  د ) سوم
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 سول (  کومکي  فعلونه  ور  اچوي .  

 ــ  د  لازمي  فعل  مثال  لکه :    

 زه  درېدلای  سوم .  

 سوو .   ي موږ  درېدل

 ته  درېدلای  سوې . 

 سواست .   يتاسي  درېدل 

 دی  درېدلای  سو .  

 سوه .   یدا  درېدلا

 دوی  درېدلای  سول . 

 ــ  د  متعدي  فعل  مثال : 

 سوم .  بېولایزه  ئې  

 . سوو   بېولایموږ  ئې  

 سوې .   بېولای ته  ئې  

 سواست .  بېولایتاسي  ئې   

 سو .   بېولایدی  ئې  

 سوه .   بېولای دا  ئې  

 .  سول    بېولایدوی  ئې   

 

 

 

 

 

ــــ     د  اقتداري  ماضي  د  مجهول  فعل  څخه :  ــــــــ

 زه  وهلی  کېدلای  سوم . 

۱۸۶ 



 موږ  وهلي  کيدلای  سوو . 

 ته  وهلی  کېدلای  سوې . 

 ته  وهلې  کېدلې  سوې . 

 کېدلای  سو . دی  وهلی  

 دا  وهلې  کېدلای  سوه .   

 دوی  وهلي  کېدلای  سول .  

په  پورتنيو  درېيو  مثالو  کي  د  مفعول  فعل  مثالونه ) درېدلای ،  بېولای،   

 وهلی  کېدلای (  دي . 

  :   Past conditional tenseــ  شرطيه  ماضي       (  و) 

کي  سوی  وي  او  وقوع  ئې  په  يوه    هغه  فعل  ته  وايي  چي  په  تېره  زمانه

 شرط  سره  سوې  وي . 

څخه  داسي      فعلي  صفتلازمي  او  متعدي  شرطيه  ماضي  د  اصل  فعل  د   

 جوړيږي  چي  په  پای  کي  ئې ) وای (  او  تر  مخه  ئې ) که (  ور  لويږي  لکه: 

 ــ   د  لازمي  فعل  مثال : 

 لکه :    

 که  زه  درېدلی  وای . مفرد  مذکر  متکلم : 

 که  موږ  درېدلي  وای . جمع  مذکر  او  مونث  متکلم : 

 درېدلی  وای . مفرد  مذکر  مخاطب :  که  ته  
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 مفرد  مونث  مخاطب :  که  ته  درېدلې  وای . 

 که  تاسي  درېدلي  وای . 

 که  دی  درېدلای  وای . 

 که  دا  درېدلې  وای . 

 که  دی  درېدلی  وای . 

 که  دوی  درېدلي  وای .  

 ــ  د  متعدې  فعل  مثال : 

 ای . مفرد  متکلم  مذکر  :  که  زه  ئې  خبر  کړی  و

 مفرد  متکلم  مونث :  که  زه  ئې  خبره  کړې  وای . 

 جمع  متکلم  مذکر :  که  موږ  ئې  خبر  کړي  وای . 

 جمع  متکلم  مونث :  که  موږ  ئې  خبري  کړي  وای . 

 . مفرد  مخاطب  مذکر :  که  ته  ئې  خبر  کړی  وای  

 . که  تاسي  ئې  خبر  کړي  وای 

 که  تاسي  ئې  خبري  کړي  وای . 

   که  دی  ئې  خبر  کړی  وای .

 که  دا  ئې  خبره  کړې  وای .

 که  دوی  ئې  خبر  کړي  وای . 

 ــ  د  ماضي  شرطيه  مجهول  مثال : 

 که  زه  وهلی  سوی  وای . 

 

 

 

 

۱۸۸ 



 که  زه  وهلې  سوې  وای . 

 وهلي  سوي  وای . که  موږ  

 که  ته  وهلی  سوی  وای   

 که  ته  وهلې  سوې  وای . 

 که  تاسي  وهلي  سوي  وای . 

 که  دی  وهلی  سوی  وای . 

 که  دا  وهلې  سوې  وای . 

 که  دوی  وهلي  سوي  وای .

 ــ  تمنايي  ماضي :     (  ز) 

اړه  لري  مګر  په   دا  هغه  فعل  دئ  چي  وقوع  ئې  په  تېره  زمانه  پوري   

حقيقت  کي  پېښه  سوې  نه  وي  او  له  هغې  څخه  د  فعل  د  کولو  غوښتنه   

 ښکاري  لکه : 

 ــ  د  تمنايي  لازمي  ماضي : 

 . کشکي  زه  تللی  وای 

 کشکي  زه  تللې  وای . 

 کشکي  ته  تللی  وای . 

 کشکي  ته  تللې  وای . 

 کشکي  تاسي  تللي  وای . 

 دی  تللی  وای . کشکي  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۸۹ 



 . کشکي  دا  تللې  وای 

 کشکي  دوی  تللي  وای . 

 ــ  د تمنايي  متعدي  ماضي  مثال : 

 کشکي  ما  احمد  ليدلی  وای . 

 کشکي  موږ  احمد  ليدلی  وای . 

 کشکي  تا  احمد  ليدلی  وای . 

 کشکي  تاسي  احمد  ليدلی  وای . 

 کشکي  ده  احمد  ليدلی  وای . 

 کشکي  دې  احمد  ليدلی  وای . 

 کشکي  دوی  احمد  ليدلی  وای . 

 ــ  د  تمنايي  مجهولي  ماضي  مثال : 

 کشکي  زه  ليدلی  سوی  وای . 

 کشکي  موږ  ليدلي  سوي  وای . 

 .مفرد  مذکر مخاطب :  کشکي  ته  ليدلی  سوی  وای  

 مفرد  مونث  مخاطب :  کشکي  ته  ليدلې  سوې  وای .

 تاسي  ليدلي  سوي  وای . کشکي  

 کشکي  دی  ليدلی  سوی  وای . 

 کشکي  دا  ليدلې  سوې  وای . 

 . کشکي  دوی  ليدلي  سوي  وای 
 

 

 

۱۹۰ 



 ــ  احتمالي  ماضي :   ( ح ) 

دا  هغه  فعل  دئ  چي  په  تېره  زمانه  کي  راغلی  وي  او  د  يو  کار  پر  کولو   

 شک  او  شبهه  ښکاره  کوي  لکه :   

 زه  به  تللی  يم ،  زه  به  ئې  ليدلی  يم .... 

احتمالي  ماضي  د  قريبي  ماضي  څخه  جوړيږي ،  هغه  داسي  چي  د  اصل   

،     ومکي  فعل ) يم ،  يو ،  يې ،  ياست ،  دئ،  دهاو  ک   د  فعلي  صفتعل  ــف

دي (  له  مخه ) به (  راځي .  دلته  به  لومړی  د  قريبي  ماضي  يو  مثال  راوړو   

 ورو  چي  له  هغې  څخه  څرنګه  احتمالي  ماضي  جوړيږي . ګاو  بيا  به  و  

 قريبه  ماضي :  زه  درېدلی  يم .

 درېدلی  يم . احتمالي  ماضي :  زه  به 

 د  احتمالي  ماضي  نور  مثالونه : 

 ــ  د  لازمي  فعل  مثال : 

 . زه  به  درېدلی  يم مفرد  مذکر  متکلم :  

 موږ  به  درېدلي  يو . جمع  مذکر  او  مونث  متکلم :  

 مفرد  مونث  مخاطب :  ته  به  درېدلې  يې . 

 مفرد  مذکر  مخاطب :  ته  به  درېدلی  يې . 

 تاسي  به  درېدلي  ياست . جمع  مذکر  او  مونث  مخاطب :  

 . دی  به  درېدلی  يي ) وي ( مفرد  مذکر  غايب :  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۹۱ 



 دا  به  درېدلې  يي ) وي ( . مفرد  مونث  غايب :   

 دوی  به  درېدلي  يي ) وي ( . مذکر  او  مونث  غايب :     جمع

 ــ  د  متعدي  فعل  مثال : 

 يم .   یليدل زه  به  ئې   مفرد  مزکر  متکلم :   

 لي  يو . ليدموږ  به  ئې  جمع  مذکر  او  مونث :  

 لی  يې . ليدمفرد  مذکر  مخاطب :  ته  به  ئې   

 لې  يې . ليدمفرد  مونث  مخاطب :  ته  به  ئې  

 لي  ياست . ليدتاسي  به  ئې  جمع  مذکر  او  مونث :  

 ی  وي . ليددی  به  ئې   مفرد  مذکر  غايب :  

 ې  وي . ليدلدا  به  ئې   مفرد  مونث  غايب :   

 ي  وي . ليدلدوی  به  ئې  جمع  مذکر  او  جمع  غايب :  

 ــ  د  مجهول  فعل  مثال : 

 . ی  سوی  يم ليدلزه  به  

 ي  سوي  يو . ليدموږ  به  

 لی  سوی  يې . ليدته  به  

 لې  سوې  يې . ليدته  به  

 لي  سوي  ياست . ليدتاسي  به  

 لی  سوی  وي . ليددی  به  

 لې  سوې  وي . ليددا  به  

۱۹۲ 



 لي  سوي  وي . ليددوی  به   

 

 

 

 ــ  توبيخي  ماضي :   ( ط ) 

توبيخي  ماضي  هغه  فعل  ته  ويل  کيږي  چي  په  تېره  زمانه  کي  پېښ   

ښکاره  کيږي .  دغه  فعل  د  معروفي     ) خښم (  سوی  وي  او  له  هغه  څخه  قهر  

اتولو  سره  جوړيږي   ــه  زيــبعيدي  ماضي ) زه  را  غلی  وم (  څخه  د ) به (  پ

 :  لکه

  ــ  د  لازمي  فعل  مثال :

 :  زه  به  تللی  وم . متکلم    مفرد  مذکر 

 :  زه  به  تللې  وم .  متکلم  مفرد  مونث 

 :  موږ  به  تللي  وو .  متکلم  جمع  مونث  او  مذکر 

 :  ته  به  تللی  وې .  مخاطب  مفرد  مذکر

   ته  به  تللې  وې . :   مخاطب  مفرد  مونث

 تللي  واست . :  تاسي  به  مخاطب جمع  مونث  او  مذکر  

 . :  دی  به  تللی  وو   غايب  مفرد  مذکر

 :  دا  به  تللې  وه .  غايب   مفرد  مونث

 :  دوی  به  تللي  ول .   غايب  جمع  مذکر

 :  دوی  به  تللي  وې .  غايب  جمع  مونث 

 ځيني  نور  مثالونه :    

 ــ  د  متعدي  فعل  مثال : 

 

 

 

 

 

 

۱۹۳ 



 مذکر :  ما  به  زرغونه  بېولې  وه .مفرد  متکلم  مونث  او  

 جمع  متکلم  مذکر  او  مونث :  موږ  به  زرغونه  بېولې  وه . 

 مفرد  مخاطب  مونث  او  مذکر :  تا  به  زرغونه  بېولې  وه . 

 جمع  مخاطب  مونث  او  مذکر :  تاسي  به  زرغونه  بېولې  وه . 

 وه .  مفرد  غايب  مذکر :  ده  به  زرغونه  بېولې 

 مفرد  غايب  مونث :  دې  به  زرغونه  بېولې  وه . 

 جمع  غايب  مذکر  او  مونث :  دوی  به  زرغونه  بېولې  وه . 

په  دغه  مثال  کي  وينو  چي  کومکي  فعل  ټول  د  مفرد  مونث  غايب  ) وه(   

دي .   فعلونه  دي .  دا  ځکه  چي  دغه  فعلونه  په  جمله  کي  تابع  د  مفعول   

يعني  که  مفعول  مفرد ،  جمع ،  مذکر  يا  مونث  وي  کومکي  فعل  د  خپل   

 مفعول  تابع  وي . 

 کله  بيا  له ) به (  تر  مخه  ) خو (  را  وړي  لکه :  

 . زه  خو  به  درېدلی  وم 

 زه  خو  به  ئې  بېولی  وم . 

 دوی  خو  به  تللي  ول . 

توبيخي  معروفي  ماضي  څخه  جوړيږي  چي     ــ  مجهوله  توبيخي  ماضي  د  

 هلته  د ) سو (  کومکي  فعل  را  وړي  لکه : 

 سوی  وم .   ) ټاکل (  یټاکل زه  به  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۹۴ 



 

   .سوي  وو   ټاکليموږ  به  

 سوی  وې .   ټاکلیمذکر :  ته  به  

 سوې  وې .      ټاکلېمونث :  ته  به   

 سوي  واست .   ټاکليتاسي  به  

 سوی  وو .   ټاکلیدی  به  

 سوې  وه .   ټاکلېدا  به  

 ي  سوي  ول . ټاکلدوی  به   

 Future tenseمستقبل ) راتلونکې  زمانه (  

  هغه  فعل  ته  ويل  کيږي  چي  په  را تلونکې  زمانه  کي  تر  سره  کيږي  لکه: 

 زه  به  مزار  ته  ولاړ  سم . 

 موږ  به  ستاسي  کلي  ته  در  سو . 

 دی  به  ښوونځي  ته  ولاړ  سي . 

 تاسي  به  خپل  کورنی  کار  و  کئ . 

 دغه  فعل  پر  درې  ډوله  دئ  لکه : 

 مستقبل  فعلمطلق    .۱

 استمراري ) جاري (  مستقبل  فعل  .۲

 اقتداري  مستقبل  فعل  .۳

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۹۵ 



 مطلق  مستقبل ) را  تلونکې (  فعل :   .۱

مطلق  مستقبل  هغه  فعل  دئ  چي  فقط  په  را  تلونکې  زمانه  کي  وسي .   

مطلق  مستقبل  لازمي  او  متعدي  فعل  دواړه  د  التزامي  ) زه  و  درېږم (   

مخه ) به (      لهحال  فعل  څخه  جوړيږي .  دا  ډول  چي  د  حال  التزامي  فعل   

التزامي  حال ) زه  و  درېږم (  څخه     له ه :   ه  ده  را وړي  لکنښچي  د  استقبال  

 ( .    دروم(  څخه ) زه  به  ئې  و    دروم) زه  به  و  درېږم (  او  د ) زه  ئې  و 

 نور  مثالونه : 

 لازمي  فعل  څخه :   لهــ  

 زه  به  و  درېږم . 

 موږ  به  و  درېږو . 

 ته  به  و  درېږې . 

 تاسي  به  و  درېږی . 

 درېږي . دی  به  و   

 دا  به  و  درېږي . 

 دوی  به  و  دريږي . 

 

 

 

 

 متعدي  فعل  څخه :   لهــ  

 زه  به  احمد  ويښ  کړم . 

 . موږ  به  احمد  ويښ  کړو 

 ته  به  احمد  ويښ  کړې . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۹۶ 



 تاسي  به  احمد  ويښ  کړئ .

 دا  به  احمد  ويښ  کړي . 

 دی  به  احمد  ويښ  کړي . 

 احمد  ويښ  کړي .دوی  به  

 مجهول  فعل  څخه :   لهــ  

 سم .   مېلمهزه  به  مفرد  مذکر  متکلم :  

 سو .   مېلمانهموږ  به  جمع  مذکر  متکلم :  

 سې .   مېلمهته  به  مفرد  مذکر  مخاطب :   

 سې .   مېلمنهته  به  مفرد  مونث  مخاطب :  

 سئ .   مېلمانهتاسي  به  جمع  مذکر  مخاطب :  

 جمع  مونث  مخاطب :  تاسي  به  مېلمنې  سئ . 

 سي .    مېلمه دی  به  مفرد  مذکر  غايب :  

 سي .   مېلمنهدا  به  مفرد  مونث   غايب :   

 . سي   مېلمانهدوی  به  جمع  مذکر  غايب :   

 جمع  مذکر  غايب :  دوی  به  مېلمنې  سي . 

 

 

 

 استمراري ) جاري (  مستقبل  فعل :    .۲

 

 

 

 

 دغه  فعل  په  را  تلونکې  زمانه  کي  د  يوه  کار  دوام  ښيي  لکه : 

 زه  به  ځغلم . 

 ته  به  ښوونځي  ته  ځې . 

۱۹۷ 



 تاسي  به  ښوونځي  ته  ځئ .

   .  ټوخيږيدوی  به   

 دا  به  کورنی  کار  کوي . 

 لازمي  فعل  څخه :   لهــ  

 زه  به  درېږم . 

 موږ  به  درېږو . 

 درېږې . ته  به  

 تاسي  به  درېږئ . 

 دی  به  دريږي . 

 دا  به  دريږي . 

 دوی  به  دريږي . 

 متعدي  فعل  څخه :   لهــ  

 م . بيايزه  به  احمد  

 و . بيايموږ  به  احمد  

    . بياياستتاسي  به  احمد  

 

 ي . بيايدی  به  احمد   

 ي . بيايدا  به  احمد  

 ي . بيايدوی  به  احمد  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۱۹۸ 



 مجهول  فعل  څخه :   لهــ  

 . زه  به  وهلی  کېږم 

 موږ  به  وهلي  کيږو . 

 مفرد  مذکر  مخاطب :  ته  به  وهلی  کېږې . 

 مفرد  مونث  مخاطب :  ته  به  وهلې  کېږې . 

 تاسي  به  وهلي  کېږئ . 

 دی  به  وهلی  کيږي . 

 دا  به  وهلې  کيږي . 

 دوی  به  وهلي  کيږي . 
 

 

 

 

 

 

 

 اقتداري  مستقبل  فعل :   .۳

اقتداري  مستقبل  هغه  فعل  دئ  چي  په  را  تلونکې  زمانه  کي  دغه  فعل   

اقتداري  حال ) زه  درېدلای  سم (  څخه  دا  ډول  جوړيږي  چي  تر  مخ  ئې    له

 ) به (  و  ليکل  سي  لکه : ) زه  به  درېدلای  سم ( .... 
 

 

 متعدي  فعل ) چي  فاعل  او  مفعول  دواړه  و  لري (  څخه :   لهــ  

 زه  به  احمد  را  وستلای  سم . 

 موږ  به  احمد  را  وستلای  سو .

 ته  به  احمد  را  وستلای  سې . 

 تاسي  به  احمد  را  وستلای  سئ . 

 دی ، دا ،  دوی  به  احمد  را  وستلای  سي . 

 

 

 

 

۱۹۹ 



 ــ  له  لازمي ) چي  يواځي  فاعل  و  لري (  فعل  څخه : 

 . زه  به  درېدلای  سم  

 موږ  به  درېدلای  سو . 

 ته  به  درېدلای  سې . 

 تاسي  به  درېدلای  سئ . 

 دی ،  دا ،  دوی  به  درېدلای  سي . 

 مجهول  فعل  څخه :   لهــ  

 زه  به  وهلی  کېدلای  سم . 

 موږ  به  وهلي  کېدلای  سو .

 ته  به  وهلی  کېدلای  سې . 

 کېدلای  سې . ته  به  وهلې  

 تاسي  به  وهلي  کېدلای  سئ . 

 دی  به  وهلی  کېدلای  سي .

 دا  به  وهلې  کېدلای  سي . 

 دوی  به  وهلي  کېدلای  سي . 

 Imperativامـــــر  فعل   

امر  هغه  فعل  ته  وايي  چي  ويونکی  د  يوه  کار  د  کولو  يا  نه  کولو  حکم   

 کوي  لکه : 

 

 

 

 

 

۲۰۰ 



 سه ! ولاړ  

 ! ډوډۍ  را  وړه 

 کالي  وا غونده !   

 ته  کالي  اغونده ! 

 و  ئې  وهه ! 

 خبر  ئې  که ! 

 

 

 

 په  پښتو  کي  امر  دغه  لاندي  ډولونه  لري : 

 حاضر  امر    .۱

 د  متکلم  او  غايب  امر   .۲

 دعائيه  امر   .۳
 

 حاضر  امر    .۱

 حاضر  امر  هغه   امر  ته  ويل  کيږي  چي  حاضر  سړي  ته  د  يوه  کار  د  کولو  

 امر  کيږي  او  پر  دوه  ډوله  دئ  لکه : 

 ) الف (  مطلق  امر  

 ) ب (  استمراري  امر 

 

) الف (  مطلق  امر :  هغه  امر  دئ  چي  له  هغه  څخه  فقط  د  يوه  حکم  کول   

ښکاره  کيږي .  دغه  امر  فقط  د  مفرد  مخاطب  او  جمع  مخاطب  لپاره  د   

د                     (  څخه  داسي  جوړيږي  چي   ته  و  درېږې   (  : التزامي  حال  فعل  لکه 

 ليري  کوي ،  د  مفرد  مخاطب  په  پای  کي ) ه (  او  د   ) درېږې (  څخه ) ې ( 

 

 

 

 

 

   
۲۰۱ 



 جمع  مخاطب  په  پای  کي ) ئ (  ور  اچوي  لکه :   

 ته  و  درېږه ! 

 تاسي  و  درېږئ ! 

 

 

 

امر  دواړه  مثبت  او  منفي  حالته  لري .  د  منفي  حالت  ئې  د ) مه (  له   دغه  

 لاري  جوړيږي    لکه : 

 :  ته  و  درېږه !  مثبت  ــ  مفرد  مخاطب  لازمي 

 :  ته  مه  درېږه !  منفي  ــ  مفرد  مخاطب  لازمي 

 مثبت  ــ  جمع  مخاطب  لازمي :  تاسي  و  درېږئ !   

 منفي  ــ  جمع  مخاطب  لازمي :  تاسي  مه  درېږئ ! 

 ه ! دروته  ئې  و    ه ! درومثبت  ــ  مفرد  مخاطب   متعدي :  و  ئې  

 تاسي  ئې  مه  دروئ !    ئ !درو منفي  ـ  جمع  مخاطب  متعدي :  مه  ئې  

 څخه  جوړيږي  لکه :   فعلي  صفت له  مجهول  مطلق  امر  د  اصل  فعل  

 مفرد  مذکر  مخاطب : و  وهلی  سه ! 

 وهلې  سه ! مفرد  مونث  مخاطب :  و   

 !جمع  مونث  او  مذکر  مخاطب :  و  وهلي  سئ 
 

 

 

 

 

 ) ب (  استمراري  امر 

استمراري  امر  هغه  امر  دئ  چي  له  هغه  څخه  د  يوه  فعل  د  حکم  دوام   

.  دغ امـښکاري  هـه   مـر   د   فـطلق  حـم   ل ـال   مـعل   فرد  مخاطب  څخه   ـه  

   مطلق  حال  فعل  د  مخاطب  له  مفرد  څخه  اوږده .  دا  ډول  چي  د     جوړيږي
 

 

 

۲۰۲ 



) ې (  ليري  کوي ،  پر  ځای  ئې  مفرد  مخاطب  ته ) ه (  او  جمع  مخاطب  ته  

 ) ئ (  ور  اچوي  لکه : 

 مفرد  مذکر ،  مونث  مخاطب :  ته  موږ  ته  درېږه !    

 جمع  مونث  او  مذکر  مخاطب :  تاسي  موږ  ته  درېږئ ! 

 د  کتل  له  مصدر  څخه : 

 ته  ګوره ! 

 ته  مه  ګوره ! 

 تاسي  ګورئ ! 

 تاسي  مه  ګورئ ! 

 

 

 

 

مطلق     که  د  مطلق  امر ) ته  کښېنه ! (  پر  وروستي  سېلاب  خج  راسي  له  

 حالت  څخه  په  استمراري  حالت  اوړي  لکه  چي  وايي : 

ته  کښېنه !  زه  در  ځم .  دلته  په  کښېنه  کي  پر ) نه (  خج  را  غلی  دئ  ځکه   

 د  مطلق  څخه  په  استمراري  يا  جاري  حالت  اوښتی  دئ . 

 

 

 

 

 

 د  متکلم  او  غايب  امر :  .۲

ــ  د  متکلم  امر :   هغه  امر  دئ  کوم  چي  سړی  خپل  ځان  ته  د  يوه  کار  امر   

 کوي  لکه : 

 زه  دي  و  درېږم ! 

   زه  دي  احمد  را  ولم !

 

 

 

 ــ  د  غايب  امر :  هغه  دئ  چي  که  يو  غايب  چا  ته  د  يو  بل  چا  له  لاري  د  

 

 

۲۰۳ 



:    لکه    ه  سي  دغه  امر  ته  غايب  امر  وايي  ړيوه  کار  د  کولو  حکم  ور  ک

 احمد  دي  و  دريږي ! 

 احمد  دي  محمود  بوزي ! 

 

 

 د  متکلم  استمراري  امر :

 زه  دي  درېږم ! 

 موږ  دي  درېږو ! 

 زه  دي  احمد  راولم ! 

 !  و موږ  دي  احمد  راول
 

 

 

 د  غايب  استمراري  امر :

 ي ! مړودوی  دي  احمد  

 ي ! بيايملالۍ  دي  احمد   

 

خج     په  پورته  جملو  کي  د  جملو  پر  وروستيو  برخو )  راولم  او  راولي (  

 را  غلی  دئ . 

 

 

 دعائيه  امر :   .۳

 په  وخت  کي  را  ځي  لکه :او  ښرا  دعائيه  امر  د  دعا  

 لوی  سې ! 

 خوار  سئ ! 
 

(   !،  سو!عموماً  له  صفت  څخه  جوړيږي .  د  متکلم  لپاره ) سم    :  دعائيه  امر  

 (  ور  اچول  کيږي  او  د ) دي (  کلمه  تر   !،  سئ !او  د  غايب  لپاره ) سې 

 

 

   
۲۰۴ 



 صفت  وروسته  را  وړي  لکه : 

   لوی  دي  سم !

 لوی  دي  سو ! 

 لوی  سې ! 

 لوی  سئ ! 

 دي  سي ! لويه ) لو (   مفرد  مونث :  

 دي  سي !     ييلومفرد  مذکر :  

 Adverbقـــيد  

:  په     قيد هغه  کلمه  ده  چي  يو  فعل ،  صفت  يا بل  قيد توضيح  کوي  لکه

     لاندي  مثالو  کي :
 

 د  فعل  قيد :  ملالۍ  په  ژړا  ولاړه . 
 

 

 

 

توضيح     فعل    ولاړه    د    چي      ځکه    دئ    قيد    (  ژړا  کي ) په     جمله    لوړه    ه  ـپ

 . کوي

 د  صفت  قيد :  زمری  ډېر  ښه  هلک  دئ . 

 

 

 

په  لوړه  جمله  کي ) ښه (  صفت  دئ  او ) ډېر (  قيد  دئ  چي  پر ) ښه (  باندي   

 تاثير  کړی  دئ .  
 

 .   یغ  را  ژر   ډېر زمرک   د  قيد  قيد : 
 

 

 

 

 

 

 

 

۲۰۵ 



 تاثير  کړی  دئ     ې ئ ) ژر (  پر  چي  ځکه  دئ    قيد  کي ) ډېر ( جمله  لوړه  په 

 دئ .   قيد    پارهل فعل  د   (  ی) راغ  د   او ) ژر (

 

 

 

 

سربېره  پر  پورتنيو  مثالو  د  قيد  نور  ډولونه  هم  سته  چي  يو  څو  به  ئې   

 دلته  لاندي  و  لولئ . 

 

 

 

 د  قيد  ډولونه :

 ــ  د  وضعيت  قيد  ۱

 ــ  د  زمان  يا  وخت  قيد   ۲

 ــ  د  مکان  يا  ځای  قيد  ۳

 ــ  د  مقدار  قيد   ۴

 

 

هغه  قيد  ته  وايي  چي  د  فعل  وضعيت   را ښيي    د  وضعيت  قيد:    (  ــ     ۱)  

لکه :  ژر  ژر ،  ورو  ورو ،  په  پټه ،  په  تلوار ،  په  خندا ،  په  ژړا، نا  څاپه،   

 مثالونه  ئې :    په  مړانه ،  په  بېړه ،  په  خوشالي ،  په  ښکاره  ....

 کار  کوي .    په  بېړهدی  

 ولاړل .  نا  څاپه دوی   

 سر  ته  و  رساوه .  په  مړانه  احمد  خپل  سبق  

 

 

 

    

ه  وايي  چي  د  فعل  د  واقع   ــد  تــهغه  قي   د:ــد  زمان  يا  وخت  قي  (  ــ   ۲)

کېدو  وخت  را  ښيي  لکه :  نن ،  پرون ،  وړمه  ورځ ،  پروسږ  کال ،  تېره   

 اونۍ ،  سبا،  ماښام ،  پخوا ....  يو  څو  مثالونه  ئې : 
 کابل  ته  ولاړ . نن    احمد 

۲۰۶ 



 خپل  کارونه  خلاص  کړل .   تېره  اونۍ   دوی 

 ولاړ  سو .  مېلې  ته سبا موږ  به  

 کور  ته  ولاړ .   وړمه  ورځ  احمد   

 

 

 

 

د  مکان  قيد  هغه  قيد  ته  وايي  چي  د     د  مکان  يا  ځای  قيد :    (  ــ     ۳)  

،     ه ،  پورته ،  د  باندي ،  وړانديـه :  کښت ـي  لکـای  را  ښيـد  وقوع  ځ  فعل

 ....   ،  دورې ،  نيژدې ،  ليري ،  ښۍ  خوا  ته ،  بهر ،  هلته ،  دوري   وروسته
 

 

 

 ئې :   يو  څو  مثالونه 

 و  کتل .    پورته ما 

 را  غلل .   وروسته   دوی  تر  احمد 

 ته  و  ګرځېده .  ښۍ  خوا  ملالۍ  د  لاري 

 ته  را  غلل .   دې  خوادوی   

 

 

 

 

 

هغه  قيد  ته  وايي  چي  د  فعل  يا  صفت  يا  بل  قيد     د  مقدار  قيد :    (  ــ   ۴)

اندازه  يا  مقدار  ښکاره  کوي  لکه :  لږ ،  ډېر،  بې  شانه ،  ډېر  ځل ،  زيات،   

 څه  ....  يو  څو  مثالونه  ئې :   لږ 
 نا  روغ  يم .     لږ   زه  نن 

 کوه  چي  بډای  سې .   زيات  کار 

 ستړی  سوم .   لږ  څه و  درېږه  زه 

    خوره . لږ  لږ   بوره 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۰۷   



 Conjunktionد  عطف ) وصل (  کلمې   

په     يا    اسمونه      دوهپه  يوه  جمله  کي     چي    دي      کلمې     هغهوصل  کلمې      د

 :  کي جملو  لاندي   په  لکه  ښلوي ن  سره جملې  دوې يوه  عبارت  کي  

 .  لراغل  محمود   او احمد 

 دئ .  ناروغه  دی  چي  ويل   و ده 

 .  لغل نه  را   دوی  مګر   یغ  را  دی 

 غلم  .   را  زه  وې  نه   کي  کور  په  ته   هم  څه  که 

 غواړې  .   ته    که در سي  به  دی 

 چلوي .   و    موټر دا به     يا دی به    يا

 .  ینيو    نه   و دي  غوږ  ويل  و  ته   در  مي  چي   څومره هر 

 .  وو ه غو ر   نا  چي  لکه  ی، غ  نه    را  احمد 

 د  احمد  مېلمانه  ياست .   نه  ته  او  نه  دی 

 (  ورور  ئې  را  نه  غی . مګر )  اماغلام  را  غی  

 

 

  څومره     هر   يا،    يا...    ،    ، که  هم  څه      جملو کي ) او، چي، مګر، که  لوړو    په  

 دي .    کلمې  وصل  د   (  …،  بېله  ...  نه ،  اما  ،  نه لکه   چي    ،  چي

 

 

 

 

 د  وصل   کلمې  دوه  ډوله  دي :   

 (  ــ   مساوي  د  وصل  کلمې ۱) 

 (  ــ  تابع  د  وصل  کلمې ۲)  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۰۸ 



مساوي  د  وصل  کلمې  يا  دوه  اسمونه     مساوي  د  وصل  کلمې :    (  ــ      ۱)  

 :   مثالونه  ئې  . او  يا  دوې  مستقلي  جملې  سره  نښلوي 
 . احمد  او  محمود  را  غلل 

 ) او (  دوه  اسمونه  سره  نښلولي  دي . 

 ملالۍ  ښوونځي  ته  ولاړه  او  خپل  کتابونه  ئې  را  وړل . 

 

 

) ملالۍ  ښوونځي  ته  ولاړه ( ،  ) خپل   جملې  ) او (  دوې  مساوي  يا  کاملي 

 کتابونه  ئې  را  وړل (  سره  نښلولي  دي .    

 رڼا  يا  ملالۍ  نن  ډوډۍ  پخوي . 

 ) يا (  دوه  اسمونه ) رڼا ( ،  ) ملالۍ (  ئې  سره  نښلولي  دي . 

 

 

 

  … ،  يا  توري  لکه ) او ،  يا ،  مګر  په  پښتو  کي  مشهور  د  وصل  مساوي   

 (  دي .  او   …يا ،  دواړه  
 

 

 

 

تابع  د  وصل  کلمې  هغه  کلمې  دي  چي      (  ــ  تابع  د  وصل  کلمې :  ۲)  

مستقيله  جمله  د  تابع  جملې  سره  يا  تابع  جمله  د  مستقيلي  جملې  سره   

 نښلوي  لکه : 

 

 له  ځان  سره  بې  غوري  مه  کوه  چي  ناروغ  نه  سې .  

 که  ښوونځي  ته  ولاړ  نه  سې ،  ورځنۍ  پيسې  نه  در  کوم .  

 

 

 

 

   پورتنيو  دو  جملو  کي ) چي ،  که (  تابع  د  وصل  کلمې  دي،  ځکه  چي په  

 يوه  مستقله  او  يوه  تابع  جمله  ئې  سره  نښلولې  ده .

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۰۹ 



هغه  جمله  ده  چي  اورېدونکی  د  کومي  بلي  جملې     مستقله  جمله :  ـــ   

 اورېدلو  ته  انتظار  نه  باسي  لکه : 

 . زه  کابل  ته  ځم  

 موږ  سهار  وختي  له  خوبه  را  پاڅو . 

 تاسي  کله  ښوونځي  ته  ځئ . 

 

 

 

تابع  جمله  هغه  ده  چي  کله  ئې  اورېدونکی  واوري  نو     تابع  جمله :  ـــ   

 سمدستي  د  يوې  بلي  جملې  د  اورېدو  انتظار  باسي  لکه : 

 ته  چي  له  کابله  را  غلې  

 که  موږ  کور  ته  ولاړ  سو  

 احمد  را  نه  غی  لکه  چي  

 

 

 

ه   ېدونکی  پور کيږي  چي  اور    يپورتنۍ  درې  جملې  ځکه  تابع  جملې  بلل 

 او  د  يوې  بلي  جملې  انتظار  باسي .   يمقصد  نه  ور  څخه  تر  لاسه  کو

 

 

په  پښتو  کي  مشهوري  تابع  د  وصل  کلمې  لکه ) که ،  چي ،  کله  چي ،   

 ځکه  چي ،  اما ،  له  دې  سببه ،  له  دې  کبله  چي ... (  دي .        

 Prepositionد  ربط ) جر ( کلمې    

  ضمير   يا    اسم      د  او    ځي    را  ځای    يو      سره    ضمير يا     اسم    د      کلمې  ربط    د  

 : لکه   ښيي  سرهيا  بلي  کلمې   فعل   له  رابطه 

 ويل .   و  ته   محمود   احمد

 

 

 

۲۱۰ 



   )  و  ويل (  فعل  سره   لهپه  پورتنۍ  جمله  کي  ) ته (  د  محمود ) اسم (  رابطه   

    لکه :  ښيي 

 وايه  .    و لوست    کي ښوونځي   په ما 

په  پورتنۍ  جمله  کي ) په ... کي (  دواړه  د  رابطې  کلمې  يو  ځای  سره  را   

ليري  کړې  ده  او  ليکي ) ما   ځي .  ځينو  خلکو  دغه  لومړۍ ) په (  ور  څخه  

ښوونځي  کي  لوست  و  وايه ( .  يا  د  دې  پر  ځای  چي  و  وايي ) په  کابل   

 کي (  وايي ) کابل کي ( . 

 

 

 

 

د  تيري  جملې  په  شان  يو  شمېر  نور  د  ربط  توري  د  دوو  برخو  څخه   

 جوړ  سوي  وي  لکه : 

   کي،  ...  په ،     ) څخه (   له ...  را هيسي ،  له ... نه ،    باندي پر ...   ،   پوري) تر ...   

و  يو  څو  مثالونه  به  دلته   کلم،  له ...  سره ( .  د  ربط  د  دغو     څخه  ...له  

 .  يو  شمېر  د  دغو  رابطو  څخه  دوه  ډوله  کارول  کيږي   ئ لاندي  و  وين 

 لکه : 

 ) تر ... پوري (   

 ــ  احمد  تر  کابل  پوري  و  رسېد.  ۱

 ــ  احمد  تر  کابله  و  رسېد .   ۲
 

 

 

 

 ) له ...  څخه ( 

 ــ  ملالۍ  له  ورور  څخه  پيسې  پور  کړي  دي .   ۱

 ــ  ملالۍ  له  وروره  پيسې  پور  کړي  دي .   ۲

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۱۱ 



 په  هره  دوهمه  جمله  کي  پوري  او  څخه  ايسته  سو  او  پر  ځای  ئې  د  کابل

 او  د  ورور  د  کلمو  په  پای  کي ) ه (  ور  و  لوېده .  

 

 

 

 

 .... سره (  د  ربط  په  دغو  کلمو  کي  بيا  هغه  پورتنی  تغيير  نه  را  ځي) له 

 ملالۍ  له  پلار  سره  خبري  و  کړلې . 

 يادونه : 

.  هغه   په  ورځنيو  ليکنو  او  خبرو  کي  ځيني  خلک  يو  څه  تېر وتني  کوي 

   يوهد  رابطې  يوه  کلمه  د  بلي  پر  ځای  او  يا  د  رابطې   چي  کله  کله  يا      دا

ه   کلمه  د  ملکي  ضمير  پر  ځای  کاروي .  دلته  لاندي  به  ئې  يو  څو  مثالون

 : را وړل  سي 

 لکه :    ږيــ ) د (  د  اضافت  يا  ملکيت  له  پاره  کارول  کي

کيت  له  پاره  را غلی  دئ .  يعني   د  احمد  کتاب .  دلته ) د (  د  اضافت  يا  مل

احمد  د  کتاب  مالک   کتاب  په  احمد  پوري  تړاو  لري  يا  په  بل  عبارت   

 . يا  خاوند  دئ 
 

 

 

اړه  پوري  و لري (  او  کتاب   يا  څوک  احمد  مضاف  اليه ) چي  يو  شی      دلته

 پوري  اړه  و  لري (  دئ . يا  چا  مضاف ) چي  په  يو  شي  

 

 

   
کله  کله  بيا  موږ  دغه  د  اضافت  يا  ملکيت ) د (  د ) له (  رابطې  پر  ځای   

يوې  بلي      ا  لهبيرابطه   ) له (   دا  يوه  تېر  وتنه  ده ،  ځکه  د  کاروو،  چي  

   وي  لکه :  سره  ملګریرابطې  
 

 

 

 

 

 

۲۱۲ 



 څخه (    …) له 

 سره (   …) له 

 يا  دا  چي  وايو : 

 سي :   يا  و  ويله  را ځه !  دغه  جمله  بايد  و  ويله  يا  و  ليکله زما  سره   

 له  ما  سره  را ځه !   

 

) زما (  ملکي  ضمير  دئ  او  په  لومړۍ  جمله  کي  په ) زما  سره  را ځه (  کي 

) سره (  له ) له (  سره  ملګرې  رابطه  ده ،  ځکه  نو  ښه  جمله  ئې  دوهمه  جمله   

 و  وايو ) له  ما  سره  را ځه ( .   ده ،  چي

 

 

 

 

 د  دغو  خبرو  معنا  دا  ده ،  چي  د  ګرامر  يو  جُز  له  بل  سره  ګډ  نه  کړو . 

 

 

 

 

د  نا  معلومو   ځيني  تصرفات   په  دې  وروستيو  وختو  کي  په  پښتو  کي   

تر  سره  سوي  دي .  دغه  تصرفات  بايد  د  يوې  معيني      کسانو  له  خوا  څخه 

 .و  سيله  خوا  اکډمي   لکه :  پښتو  ټولنه  يا  د  علومو   څخه   مرجع  له  خوا  
 

 

 

 

دغه  تصرفات  زياتره  د  رسنيو  له  خوا  او  يا  په  فيسبوک  کي  د  ليکونکو   

په  ټلويزيون ،  راډيو  او  رسنيو     له  خوا  کيږي .  دوی  د  دغه  تصرفاتو  لامل  

 سپما ته  اشاره  کوي .  مثالونه  ئې  لکه : او  ليک  کي  د  وخت  

 د ) په  کابل  کي (  پر  ځای ) کابل  کي ( 

 احمد  څخه (  پر  ځای ) احمد  څخه ( د ) له   

 (  د ) له  ما  سره (  پر  ځای  په  ځای ) ما  سره  

 .  …د ) احمد  راغلی  دئ  يا  وو (  پر  ځای ) احمد  را غلی (  

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۱۳ 



بله  خبره  د ) د (  د  ډېر  نه  کارولو  خبره  ده .  ځيني  ليکونکي  کوښښ  کوي   

             چي  په  خپلو  ليکنو  کي  د ) د (  له  کارولو  څخه  ډډه  و  کړي .  دوی  ليکي:     

 د  افغانستان  وچي  مېوې  سوداګرو  ګټه  ډېره  سوې .

افغانستان  د  وچي  مېوې  د  سودا  ګرو  ګټه  ډېره  سوې   سمه  جمله  ئې :  د   

 ده . 

 

 

 

 :   په  شعر  کي  د  ژبي  د  يو  شمېر  سر  غړونو  اجازه  سته ،  مثال  ئې  لکه  

 ــ  د  اسم  د  مفرد  او  جمع   

 مفرد  او  جمع    ــ  د  صفت

 .   ــ  کله  کله  د  جوړه  رابطو  سره  جلا  کول  او  داسي  نور 

 هغه  ځکه  چي  کله  کله  د  سېلاب  يا  قافيې  د  سمون  له  پاره  کيږي .    

 .  يو  مثال  به  ئې  په  دغه  بيت  کي  و  ګورو 

 خوږې  شونډي  دي  شکري  نه  دي  څه  دي  

 ښکلی  غاښ  دي  مرغلري  نه  دي  څه  دي  

 

 

 

 

شکري   په  لومړي  نيم  بيتي  کي ) خوږې  صفت   جمع ،  ښونډي  اسم   جمع ،   

 اسم  جمع ،  دي  فعل  د  جمع  له  پاره (  دي . 

 

 

 

 

 ي   په  دوهم  نيم  بيتي  کي ) ښکلی  صفت  مفرد ،  غاښ  اسم  مفرد ،  مرغلر

ي  کلمې  جمع   اسم  جمع ،  دي  فعل  جمع (  دي .  په  دوهم  نيم  بيتي  کي  ځين

 او  ځيني  مفرد،  چي  په  ګرامري  لحاظ  سر  نه  سره  خوري ،  خو  د  شعر  د   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۱۴ 



،  خو  په  ځينو  ځايو  کي  بيا  سر  نه  سره  سېلابو  له  امله  قبول  سوي  دي  

           خوري .   

 جمله :

الفبې  توري  او  کلمې  و  پېژندلې     د    په  تيرو  پاڼو  کي  مو  د  پښتو  ژبي  

 اوس  غواړم   جملې  و  پېژنو .   

  دا  چي  د  الفبې  له  تورو  څخه  کلمې  جوړيږي ،  له  کلمو  څخه  جملې

په  دې  شرط  چي  جمله  معنا  او  مفهوم  و  لري  او  يو  مقصد   ؛   جوړيږي  

ه  وا خيستل  سي .  کېدای  سي  چي  له  يوې  کلمې  څخه  هم  يو   ور  څخ

.  دلته     مقصد  په  لاس  را وړو ،  نو  بيا  هغه  يوه  کلمه  هم  جمله  بللای  سو 

 :  به  د  جملو  يو  څو  مثالونه  را  وړو

 .     وړهرا  ډوډۍ  محمود  ــ  

   . ځي   داــ  

 . ځمــ  
 

 

 

 

ماضي   :  محمود  فاعل ،  ډوډۍ  مفعول  او  را وړه     کي   هجمل   ۍپه  لومړ

 . دئفعل  
 

 

 

 

ماضي   ضمير  او  ولاړه   مونث  مفرد  فاعلي     په  دوهمه  جمله  کي ، ) دا (  

 فعل  دئ . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۱۵ 
 



په  درېيمه  جمله  کي  که  څه  هم  ځم  فعل دئ ،  خو  د  کلمې  په  پای  کي      

متکلم  د   ) م (  ئې  فعلي  ضمير  دئ  او ) ځـ (  ئې  د  تلل  له  مصدر  څخه  د   

 .نمايندگي  کوي    فعلحال  
 

 

 

 

او      يا  په  شفاهي  توګه   ې  له  لاريجملمتکلم  خپل  پيغام  د   په  پښتو  کي   

يا  په  ليکلې  توګه  مخاطب  ته  رسوي .  په  شفاهي  توګه  خو  متکلم  د  ږغ   

په  هره  جمله  کي  د  له  لاري  خپل  پيغام  رسوي ،  اما  په  ليکنې  توګه   

   متکلم  د  خبرو  د  تنظيم  له  پاره  ځينو  نښو  ته  اړتيا  سته .  دلته  لاندي  به

 په  ډېره  لنډه  توګه  د  يو  څو  نښو  يادونه  و  کړو . 

 

 

 

 

 

 

   ليک  نښي : 

دا  وي  چي  دغه  يو  څو  ډيري   به   ښه      .ليک  نښي  ډېر  ډولونه  لري  خو  

 ضروري  نښي  دلته  را  وړو . 

 

 

 

 

 

  :  کيږي  لکهکي  ليکل   پای      ې  پهجمل   ېخبري   د  ( :  .نقطه  يا  ټکی )      ــ    ۱

 . محمود  يو  تکړه  هلک  دئ

 .احمد  کابل  ته  نه  دئ  تللی 

 پر  موږ  خپل  هيواد  ګران  دئ . 

 

 

 

 

 

 

 

 

خبريه  جمله  هغه  جمله  ده  چي  ويونکی  اورېدونکي  يا  لوستونکي  ته   

يوه  خبريه  جمله  چي  کله  پای  ته  و  رسيږي  بايد ټکی  ور       .خبر  ور  کوي  

 ته  و  ليکل  سي .  

۲۱۶ 
 



( :  دغه  نښه  د  يوې  پوښتني  جملې  په    ؟ سواليه  يا  د  پوښتني  نښه )   . ۲

 پای  کي  ليکل  کيږي  که  نه  نو  جمله  به  د  پوښتني  حيثيت  و  نه  لري .   

د   څخه   مخاطب  له  په  خبرو  کي  ځيني  وختونه  متکلم  په  پښتو  ژبه  کي   

   .ي  نه  ويږغ  د  فشار  له  لاري  پوښتنه  کوي ،  خو  په  ليکنه  کي  بيا  داس

يا (  کلمه  د  جملې  په   آ زياتره  وختونه  چي  ليکونکی  پوښتنه  کوي  نو  د ) 

بيا  هم   بايد   يا  ستا  ورور  نن  راځي ( ،  خو  دلته   آسر  کي  را  وړي  لکه : )  

صورت  کي  بايد  د  پوښتني   (  و  ليکل  سي .  په  هر     ؟د  جملې  په  پای  کي )  

    (  نښه  و  ليکل  سي  لکه : ؟پای  کي  ) جملې  په  

        ؟ايا  ستا  ورور  را ځي 

 

 

 

 

  ؟ ولاړ احمد  اوس   

 ( :  دغه  نښه  په  دغو  لاندي  ځايو  کي  کارول  کيږي :   !ندائيه  )    . ۳

   دلته  راسه ! ! هلکه    اېــ  

  سه ! (  امر  دئ .  يعني  په    ولاړ ! (  ندا  يا  ور  ږغ  کول  دي  او )    ) اې  هلکه

 . دغه  ځای  کي  ئې  هم  د  ندا  او  هم  د  امر  کار  ور  کړی  دئ  

 ــ  د  ارمان  په  وخت  کي :  

 ارمان !  چي  له  لاسه  مي  و ووت . 

 شاباس ! ــ  

 . موټر !  کشکي  مي  لرلای ــ  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۱۷ 



 ګرانه  ملګريه !  ــ  

( :  دغه  نښه ) علامه (  هغه  وخت  ليکل  کيږي  چي  يوه  کلمه     :شارحه  )      .  ۴

 يا  يوه  لنډه  جمله  شرحه  غواړي  لکه : 

 د  کتاب  لوستلو  ګټي :   

 لکه : 

 مثلا :   

( :  دغه  نښه  د  يو  شمېر  اسمو  تر  منځ  د ) او(     ، کامه   يا  چپه )  و (  )     .۵

 د  ډيرو  کارولو  د  مخنيوي  لپاره  لکه :   

       له  بازاره  مي  انګور ،  خټکی ،  الوبالو ،  شليل  او  شفتالو  را وړل .  که

 ) ، (  نه  وای  نو  پر  ځای  به  مو  ئې ) او (  کارولای . 

 يا  درېدني  وروسته  لکه :   تر  يوې  لنډي  وقفې  

 کله  چي  احمد  را غی ،  پلار  ئې  تللی  وو . 

ي   :  دغه  نښه  هغه  وخت  کارول  کيږي ،  چيري  چ ”   ”اقتباسيه  نښه     .۶

        ليکونکی  په  خپله  ليکنه  کي  مستقيما  د  کوم  بل  چا  خبره  يا  خبري  را 

 وړي  لکه : 

 

يو  جسم  هغه  وخت  په  اوبو  کي  ډوبيږي     ”فزيک  پوه  ارشميدس  ويلي  دي  

 . ”چي  کتله  ئې  د  بېځايه  سوو  اوبو  تر  کتلې  زياته  وي 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

۲۱۸ 



 ماخذونه : 

 پښتو  ګرامر  د  محمد  اعظم  ايازي  ليکنه 

 ليکنه پښتو  ګرامر  د  پوهاند  صديق الله  رښتين   

 دستور  زبان  فارسي  د  حسن  انزلي  ليکنه 

Ordklasser     سويډني  ګرامر 

Deskriptiv svensk grammatik  

 يو  شمېر  انټرنيټي  پاڼي  

 

 

 

 عبدالعلي  رسولزاده 
 مالمو  سويډن 

alirasulzada@hotmail.com 

www.pashto.se 

0046709384755 
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 د ليکونکي  لنډه  پېژندنه

لمريز  کال  د  کندهار      ۱۳۲۶عبدالعلي  رسول زاده  په   

ته  سترګي    نړۍ   دې   کي   ناحيه   درېيمه   په   ولايت  

خلاصي  کړلې .  لومړنۍ  زدکړي  ئې  په  اوه  کلني  کي   

د  کندهار  په  مشرقي  ښوونځي  کي  پيل  کړلې .  پسله   

شپږو  کلو  د  نوموړي  ښوونځي  څخه  فارغ  سو .  تر   

يس  نيکه  په  لېسه  کي  زدکړي   هغه  وروسته  ئې  د  ميرو

لمريز  کال  کي  ئې  د  کابل  پوهنتون  د  ښووني او  روزني  په      ۱۳۴۵پيل  کړلې .  په   

لمريز     ۱۳۴۹پوهنځي  کي  د  رياضي  او  فزيک  په  ځانګه  کي   زدکړي  پيل  کړلې .  په  

کال  کي  ئې  د  کندهار  په  عالي  دارالمعلمين  کي  د  رياضي  او  فزيک  او  مسلکي   

کال  کي  په  هيواد  کي  د  نا  خوالو  له      ۱۳۵۹مضمونونو  په  تدريس  پيل  و  کړ .  په    

ښوونځيو     کاله  په  سويډني     ۳۳امله  سويډن  هيواد  ته  مهاجر  سو .  په  سويډن  کي  ئې   

کي  د  پښتو  ژبي  د  زدکوونکو  سره  د  ښوونکي  په  توګه  نه  يواځي  د  ښوونځي  د   

مضامينو  مرستي  کړي  دي  بلکي  پښتو  ئې  هم  ور  ته  تدريس  کړې  ده .  په  دغو  کلو  

ي   کي  ئې   د  پښتو  ژبي  زدکوونکو  ته  يو  زيات  شمېر  تدريسي  کتابونه  او  تدريس

  لهمرستندوی  مواد  ليکلي  دي  چي  د  هغو  له  جملې  څخه  يو   همدغه  کتاب  دئ .   

دغو  کتابو  څخه  د  نړۍ  په  زياتو  هيوادو  کي  ګټه  اخيسته  کېده  او  اوس  هم  کيږي .  

   ڼيم   کال  کي  د  سويډن  د  پوهني   د  وزارت  له  خوا  د  پښتو  انټرنيټي  پا  ۲۰۰۲په   

www.pashto.se   . چاري  هم  ور  پر  غاړه  سوې 

 

 


